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Najzad preporod
Minula 2006. za Elektroprivredu Srbije nije,

poput prethodnih, bila godina, koju bi trebalo
{to pre zaboraviti. Umesto gubitaka - dobit, ume-
sto “rata” sa vlasnikom, ipak, korektna saradwa.
Kako? Otpis dugova Pariskom i Londonskom klubu,
{to je i dovelo do “plusa” na kraju godine, sa~uvan
“vertikalni” EPS... Od tromog i, kako su neki du-
{ebri`nici tvrdili, beznade`nog gubita{a, EPS
je prvi put posle 15 godina ostvario dobit i to od
najmawe 15 milijardi dinara!  

Taj profit jeste ostvaren i uz pomo} otpisa ne-
kih me|unarodnih dugova. Nije sporno. Ali zasluge
za to ima i niz poslovnih poteza u samom EPS-u ko-
ji su 2006. “ukrasili” profitom. Ne sme se zabora-
viti ni da je taj uspeh ostvaren uz `estoko odmaga-
we dosada{wih “kroja~a” pogubne cenovne politi-
ke po EPS. Nadamo se da }e od aprila 2007. godine
zanavek biti napu{teno odokativno i kvazisoci-
jalno odmeravawe cena kilovat-~asa, gde su se
pre~esto skupqali populisti~ki politi~ki poe-
ni. Realno i Zakonom utvr|eno odmeravawe nivoa
cena, bez sumwe }e omogu}iti Elektroprivredi
Srbije da, iz jedne krajwe inferiorne pozicije,
krene u ofanzivu i smelo iza|e na otvoreno elek-
troenergetsko tr`i{te, onako, kako to dolikuje
jednoj jakoj firmi.

Mo`da }e ovo nekome izgledati kao dobro naki-
}eno pisanije u duhu one ^er~ilove, da se  najvi{e
la`e u qubavi, lovu i predizbornoj kampawi, pa
ne bi bilo naodmet da tu dopi{emo i koju od kon-
kretnih ~iwenica. 

Pored spoznaje da se EPS finansijski konsoli-
dovao, mora se imati u vidu i to da se u posledwe
dve godine  bele`i rekordna proizvodwa elek-
tri~ne energije od postanka EPS-a. Postoje sasvim
osnovane pretpostavke da  sa minulom godinom
prestaje gubitni~ka istorija  i otvara se nova
stranica, koja je u potpunosti okrenuta budu}no-
sti, ali ne EPS-a, kao javnog preduze}a, ve} kao ak-
cionarskog dru{tva, sa proizvodnim pogonima i
tr`i{tem i van granica Srbije. Na tome se, bar u
posledwe tri godine, pomno radi. Usledile su
mnoge organizacione promene - broj zaposlenih
sveden je sa 52 hiqade u 2004. na 35 hiqada na kra-
ju 2006. godine, {to je ve} u evropski prihvatqi-
vim razmerama. Od decembra pro{le godine i kon-
sultanti uveliko poma`u EPS-u kroz tri strate-
{ka projekta u kom pravcu da krene. Tra`e se pute-
vi novih transformacija, poma`u nam da izabere-
mo strate{kog partnera za nastavak gradwe TE
“Kolubara B” dva puta po 350 megavata, ali i part-
nera za izgradwu jo{ jednog 700 megavatnog bloka,
kao zamenskog kapaciteta, za neke elektrane gra-
|ene 60-tih godina pro{log veka, kojima isti~e
radni vek i ekolo{ka prihvatqivost. Moglo bi da
se ka`e da bi se za 1400 megavata ili dvostruko
ve}i kapacitet i proizvodwu tro{ila gotovo ista
koli~ina ugqa kao danas. Ve} se pristupilo i po-
ve}awu rudarskih kapaciteta, a uskoro }e se “pre-
krajati” i TE-TO Novi Sad. 

Dakle, EPS planira da  gradi i TE “Kolubara B”
i jo{ jednu novu elektranu. Ali  “plodovi” tih in-
vesticija }e mo}i da se ubiraju tek posle 2012. go-

UVODNIK

dine. Deficit koji }e se pojaviti u me|uvremenu
mora}e da se reguli{e na drugi na~in i o~igledno
je da je do{lo vreme za  velika ulagawa u saradwi
sa strate{kim partnerima i u Srbiji i van we. U
regionu }e uskoro nedostajati ~ak pet milijardi
kilovat-~asova i to je ve} kod mnogih izazvalo
ozbiqnu nervozu. Posledwi je ~as da se i EPS u
sve to aktivno ukqu~i, jer ako se to sada propusti,
kasnije ispravki nema. Treba razmi{qati o pokri-
vawu sopstvenih potreba, ali i o izvanrednim mo-
gu}nostima za trgovinu elektri~nom energijom. 

Ovladavawe energetskim potencijalima Drine,
od prvorazrednog je strate{kog zna~aja i za EPS i
za Srbiju i u tom smislu 17. decembra 2006. godine
postignuti su zna~ajni dogovori sa Republikom
Srpskom i najavqena je zajedni~ka gradwa HE “Buk
Bijela” na Drini. To je jedan od najprofitabilnijih
projekata u regionu. EPS, tako|e namerava da u|e u
vlasni~ki ili suvlasni~ki odnos u HE “Vi{egrad”.
To bi moglo da se uradi na sli~an na~in, kao {to
su to ve} uradili “Telekom Srbija” i “Osigurawe
Dunav”, odnosno ula`ewem u strate{ka partner-
stva, sa srodnim firmama - uz pomo} stranih kre-
dita. Tu elektranu nikako ne bi trebalo propusti-
ti, jer sa kori{}ewem HE “Piva”, na osnovu dugo-
ro~nog ugovora sa Crnom Gorom, uz na{e hidroe-
lektrane “Bajina Ba{ta” i “Zvornik”, EPS bi  mogao
da upravqa svim drinskim hidroelektranama i
zna~ajno poboq{a vrednovawe hidroenergetskog
potencijala ove reke. Poznato je da se, posebno uz
pametno kori{}ewe reverzibilne HE, stvaraju i
izvanredne mogu}nosti za trgovinu elektri~nom
energijom, ~ime bi mogli da se steknu i vrlo solid-
ni prihodi. 

Pri~e o rasprodaji delova EPS-a ne kolaju ve}
du`e vreme i ostale su jedino puste `eqe nekih
sa sumwivim parama i wihovih “stru~nih” ekspo-
nenata. Ne bi trebalo sumwati da }e se vrednost
EPS-a veoma brzo popeti sa sada{wih oko {est na
osam do deset milijardi evra. Sasvim je izvesno
da se sada na tome ozbiqno radi, jer, bilo je kraj-
we vreme da  stara dama  obu~e novo ruho. í

Dragan Obradovi}
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NOSI NAZIV „EPS“, OD 6. APRILA 2005. GODINE

LIST IZLAZI POD IMENOM „kWh“

IZDAJE 
JAVNO
PREDUZE]E
ELEKTROPRIVREDA 
SRBIJE

N
A

S
L

O
V

N
A

 S
T

R
A

N
A

: B
L
U

E
P

R
I
N

T

Prvi put posle de-
ceniju i po EPS je
poslovnu godinu

zavr{io sa dobitkom od oko
15 milijardi dinara. U nared-
nim godinama EPS treba da
postane akcionarsko dru{tvo
sa proizvodnim pogonima i tr-
`i{tem i van Srbije. - nagla-
sio je dr Vladimir \or|evi},
generalni direktor EPS

Osvr}u}i se na 2006.
godinu isti~em da je
UO EPS-a usvojenim

Planom rada i razvoja EPS-a od
2006. do 2010. godine, jasno po-
stavio ciqeve sa nagla{enom
potrebom da se sa~uva celovi-
tost EPS-a - isti~e prof dr Je-
roslav @ivani}, predsednik UO
EPS-a

7

4

Prema re~ima Stevana Mili}evi-
}a, direktora PD “Elekrodistri-
bucija Beograd” ovo dru{tvo je,

posle ~itave decenije, u 2006. godini ponovo
iskazalo poslovnu dobit,  koja je po~etkom
oktobra iznosila oko 260 miliona dinara.   

9

Uprkos su{i i
mawku elek-
tri~ne energi-

je u regionu, EPS uspeva
da podmiri sve potrebe
za elektri~nom energijom
na doma}em tr`i{tu. A
da bi se podmirila nara-
sla potro{wa, EPS je do-
datno uvezao struju i po-
krenuo Panonske TE-TO

16

U ciqu obezbe|ivawa dugoro~nog razvoja, konkurentne pozicije na tr`i{tu ju-
goisto~ne Evrope i pripreme strategije za optimalnu vlasni~ku strukturu,
EPS je anga`ovao konsultante za realizaciju ova tri va`na projekta.

22
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Ga{ewe dva
reaktora u
bugarskoj NE

Kozloduj” na prvi po-
gled stvara privid da
nuklearke “napu{taju”
Balkan. Sa velikom si-
gurno{}u, me|utim, mo-
`e se tvrditi da }e ko-
ri{}ewe nuklearne
energije na ovim pro-
storima u narednim go-
dinama rapidno rasti 

28

Iza upravne zgrade TENT-a, nalazi se ove}a
zgrada u kojoj se voda hemijski prera|uje na ~eti-
ri linije i to ukupno od 280 tona na ~as  

Energija i
borba pro-
tiv zagre-

vawa planete bi}e
kqu~ne teme predse-
davawa Nema~ke EU i
to  uprkos razlikama
koje postoje izme|u
Berlina i Brisela  

44

Vaqevo je,  najpre,  grad pesnika. Ali ne i samo
to. ^ega se god taj narod dohvati, to izraste u
veliko i znamenito! Eto, na primer, vaqevska

rakija kao priznati kvalitet ili patentirani duvan ~var-
ci, kao i  bogata istorija i spomenici, mnogobrojne crkve,
manastiri i sredwevekovni podvi`nici 

62
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Na dobrom putu
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MINISTAR RADOMIR NAUMOV U POSETI RB “KOLUBARA”

Rudarski rekord
AKTUELNE TEME

AKTUELNA ELEKTROENERGETSKA SITUACIJA U SRBIJI

Potro{wa raste, struje ima
TRGOVINA ELEKTRI^NOM ENERGIJOM 

Dodatni uvoz u decembru 
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Uprotekle tri go-
dine uradili
smo mnogo na re-
strukturirawu i

reorganizaciji EPS-a.
Prvi put posle deceniju i
po,  poslovnu godinu }emo
zavr{iti sa dobitkom od
oko 15 milijardi dinara,
zahvaquju}i  merama koje
su preduzimane u EPS-u,
veoma dobrim proizvod-
nim i poslovnim rezulta-
tima, ali i otpisu dugova
prema Pariskom i Lon-
donskom klubu poverila-
ca, za {ta zasluge pripa-
daju Vladi Srbije. Tako se
EPS finansijski konso-
lidovao. Razmi{qamo o
budu}nosti Elektropri-
vrede Srbije i zato ka`e-
mo da je wena budu}nost
akcionarstvo. Dakle, ne
JP EPS, nego EPS akcio-
narsko dru{tvo sa proiz-
vodnim pogonima i tr`i-
{tem i van Srbije. 

Ovo su kqu~ne postavke,
koje je izneo generalni
direktor Elektroprivre-
de Srbije,  dr Vladimir
\or|evi}, u intervjuu za
prvi broj lista “kWh” u
2007. godini. Izra`avaju-
}i u izvesnom smislu i
`aqewe, {to mnogi nazo-
vi stru~waci proces re-
strukturirawa i reorga-
nizacije vrednuju samo
kroz smawewe broja zapo-
slenih, \or|evi} je rekao
da je EPS u tom pogledu u
relativnom iznosu u od-
nosu na broj zaposlenih
podneo najve}i teret. Na
po~etku 2004. bilo je 52
hiqade , a  na kraju 2006. -
35 hiqada zaposlenih. U

tom procesu niko nije na-
silno ostao bez posla, ve}
se i{lo na izdvajawe spo-
rednih delatnosti i na
dobrovoqne otpremnine.
Svi ti te{ki procesi
obavqeni su bez potresa

po zaposlene i kupce. 
- Ne vredi previ{e pri-

~ati o onome {to je za na-
ma. Ali, moramo se ukrat-
ko podsetiti, upravo zbog
raznih kritizera - 2003.
godine proizveli smo 33

milijarde kilovat-~asova,
a 2005. godini oborili
smo rekord u proizvodwi
elektri~ne energije - 38,5
milijardi kilovat-~aso-
va. To je najve}a ikad
ostvarena godi{wa pro-
izvodwa. Ali, u odnosu na
2004. godinu i potro{wa
elektri~ne energije je
“sko~ila”, pa }e 2006. biti
ve}a za ~ak dve milijarde
kilovat-~asova, ili za pet
odsto. Taj rast potro{we
pokriven je bez novog pro-
izvodnog kapaciteta. Zato
EPS ima razloga da bude
zadovoqan postignutim
rezultatima i kada je re~ o
proizvodwi i o reorgani-
zaciji - ka`e \or|evi},
okre}u}i se onome {to je
pred EPS-om.

- U EPS-u su u toku tri
strate{ka projekta vezana
za budu}nost. Prvi }e nam

DR VLADIMIR \OR\EVI], GENERALNI DIREKTOR EPS-a

Godina velikih 
investicija
� Posle 15 godina - EPS vi{e nije gubita{. - Srbiji je po-
trebno najmawe 700 a moæda i 1400 megavata u termoelektra-
nama � Po~ela velika ulagawa u rudnike � Sa Republikom
Srpskom u HE “Vi{egrad” i HE “Buk Bijela” � Profitabilan
EPS moæe da dobija povoqne razvojne kredite � Posledwi
~as za kqu~ne odluke

Ne pla{imo se ni konkurencije,
ni tr`i{ta, samo da struja 

dobije realnu cenu, 
pa }e biti i razvojnih kredita 

i velikih investicija
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Novi tarifni sistem, po pravilima Agenciju za energetiku
Republike Srbije je neminovnost i on }e da startuje od 1. apri-
la 2007. godine. Tarifni sistem je putokaz  za energetske su-
bjekte, kako da defini{u prihod, koji im je potreban za oba-
vqawe svoje delatnosti. To je, ujedno, i kraj administrativnog
odre|ivawa cena, koje energetskim subjektima stvaraju gubi-
tak. Nama odgovara postojawe ove agencije, zalagawe za ono {to
va`i u EU, u okolnim zemqama. To je apsolutno i u interesu po-
tro{a~a. Jer, cena }e spre~iti da energetski subjekt posluje
sa gubitkom, a s druge strane {titi}e se potro{a~i, od prete-
rane cene, odnosno profita energetskog subjekta. Profit }e se
kontrolisati tarifnim sistemom, tako da on omogu}ava rad i
razvoj energetskog subjekta, a ne stvarawe preteranog profita
- isti~e Vladimir \or|evi}, podse}aju}i da se od 1. janura
2007. godine sni`ava prag za sticawe statusa kvalifikovanog
potro{a~a sa 25 na tri  gigavat-~asa, tako da }e u to vreme u
Srbiji biti 360 kvalifikovanih potro{a~a, koji }e sami mo}i
da biraju od koga }e da kupe struju. Te{ko da }e oti}i od EPS-
a, s obzirom na cenu wegovog kilovat-sata.

Novi Tarifni sistem - 1. aprila 2007. 



5

pomo}i da na|emo i veri-
fikujemo pravi put u bu-
du}nost i u tom poslu ima-
mo konsultanta, uglednu
svetsku ku}u Arthur D. Lit-

tle.  Oni treba da nam po-
mognu da na|emo odgovor
na pitawe kako i kada da
se transformi{emo i u
kom pravcu da idemo. Po-
~eli su s poslom u decem-
bru 2006. a rok za okon~a-
we projekta je devet mese-
ci. Drugi konsultant nam
poma`e da se pripremimo
a potom uspe{no i zavr-
{imo tender za izbor
strate{kog partnera za za-
vr{etak ili izgradwu no-
vog kapaciteta snage 700
megavata na bazi kolubar-
skog ugqa. Konsultant je
austrijska ku}a “EPIC in-

vestment”. Prve dokumente
o~ekujemo odmah posle No-
ve godine. Sa Vladom Sr-
bije moramo da vidimo da
li }e to da bude jedan pro-
izvodni kapacitet od 700
megavata, ili  dva proiz-

vodna kapaciteta. Jer, po-
red potrebe da zadovoqi-
mo narastaju}u potro{wu,
moramo da ispu-
nimo i ekolo{ke
zahteve i do 2015.
godine verovatno
}emo morati da
ugasimo neke sta-
re proizvodne ka-
pacitete, koji su
ekolo{ki nepri-
hvatqivi i ~ije
bi stavqawe u
ekolo{ki zado-
voqavaju}e okvire bilo
veoma skupo. To su neki ka-
paciteti napravqeni 60-

tih godina pro{log veka,
koji su i sa energetskog
stanovi{ta zastareli. Za-

to bi EPS-u bio potreban
jo{ jedan zamenski kapa-
citet od 700 megavata, ~ije

}e korisno dejstvo toplot-
nog ciklusa da bude gotovo
dva puta ve}e nego kod ka-

paciteta iz 60-tih
godina. Dakle, bi-
lo bi realno da
ugasimo 700 mega-
vata i u me|uvre-
menu izgradimo
1.400 megavata, uz
potro{wu gotovo
iste koli~ine
ugqa koju tro{i-
mo i danas - rekao
je \or|evi}.

Tre}i konsultant - Kon-
zorcijum CSP ROLAND

BERGER I LAHMAYER

anga`ovan je na projektu
modernizacije Panonskih
TE-TO i ova firma, tako-
|e, treba da pomogne EPS-
u da na|e strate{kog part-
nera za taj posao.  

Rad termoelektrana mo-
raju da prate i rudarski
kapaciteti, pa je EPS u
drugoj polovini 2006. go-
dine potpisao ugovor sa
KfW bankom i EBRD o
finansirawu zavr{etka
investicionog ciklusa
na kopu “Tamnava-Zapad-
no poqe”- kako bi se go-
di{wa proizvodwa sa se-
dam, pove}ala na 12 mili-
ona tona. Po~ela je, tako-
|e, realizacija projekta
Vreoci, gde treba da se
izmesti 1.250 doma}in-
stava, kako bi nesmetano
mogla da se odvija eksplo-
atacija ugqa na “Poqu D”
u Kolubari. Krajem de-
cembra potpisan je i ugo-
vor o finansirawu Petog
BTO sistema u Kostolcu,
~ime }e se proizvodwa
ugqa na godi{wem nivou

Opet, posle tri godine ne lake borbe, ponavqamo - poslovod-
stvo  EPS-a je apsolutno protiv raspar~avawa i rasprodaje po-
jedinih delova kompanije, odnosno elektrodistribucija ili
hidroelektrana, {to ina~e propagiraju neki naru~eni samozva-
ni doma}i eksperti. Wih je vreme demantovalo, tako da se, od
pre nekoliko meseci, ni oni vi{e ne ogla{avaju. Predizborna
kampawa pokazuje da u Srbiji vi{e nema stranke koja sme da
ma{e rasprodajom EPS-a. Svi isti~u - polako, postepeno, opo-
raviti EPS, pove}ati mu vrednost...Svest o zna~aju EPS-a se
promenila. To je uspeh i Ministarstva energetike i ovog po-
slovodstva.  Prethodna vlada je htela da u Zakon o energetici
ugradi podelu EPS-a. Ova vlada je promenila predlog tog zako-
na, izbacila tu ideju, sa~uvala vertikalni integritet kompa-
nije, pomogla da se EPS finansijski konsoliduje i izvela ga na
“zdravu granu”. Nova vlada “dobija” EPS u boqem izdawu nego
{to ga je dobila ova vlada, pa nema razloga da EPS ne nastavi
ka ciqu koji je i vlada zacrtala - liderstvo u regionu. Godina
koja je za nama je bila prekretnica, a godina pred nama kqu~na
je godina za budu}nost EPS-a. 

Niko vi{e ne zagovara rasprodaju EPS-a

Ovih dana u {tampi se pomiwe pitawe vlasni{tva ~etvrtog
agregata u HE “Bajina Ba{ta”, odnosno nekakvo potra`ivawe
Elektroprivrede Crne Gore prema EPS-u u tom pogledu.

EPS poseduje urednu dokumentaciju o svemu tome i mogu da
ka`em da su te primedbe bez osnova. Saradwa u regionu se ne
poboq{ava na ovaj na~in, ve} zajedni~kim ulagawima. HE “Buk
Bijela” je apsolutno od vitalnog interesa i za Crnu Goru. Tim
objektom svi dobijamo - rekao je \or|evi}.

Crnogorske primedbe o HE “Bajina Ba{ta”

Budu}nost EPS-a nije JP EPS, ve}
EPS a.d. Zna~i ne EPS kao javno
preduze}e, nego kao akcionarsko

dru{tvo sa proizvodnim pogonima
i tr`i{tem i van Srbije

*

*

JANUAR 2007 kWh BROJ 396

Dolazak velikih igra~a
samo }e ubrzati otvarawe

tr`i{ta, {to svakako 
odgovara EPS-u: TENT 

U planu i zna~ajno poboq{awe 
vrednovawa hidropotencijala 

Drine: HE “Bajina Ba{ta”
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pove}ati sa {est na devet
miliona tona i tako za
elektrane obezbedi do-
voqno ugqa. Tu }e biti
aktiviran i rekonstrui-
sani 100-megavatni  blok,
koji je deset godina bio
van pogona.

- O~ekujemo da 1. jula
2007. po~ne  revitaliza-
cija HE “\erdap 1” u
vrednosti od 100,5 milio-
na dolara. To }e se fi-
nansirati iz klirin-
{kog duga biv{eg SSSR.
Raspisan je i tender za re-
vitalizaciju HE “Bajina
Ba{ta”. Dve tre}ine od
ukupno potrebnih 46 mi-
liona evra, obezbe|uje
KfW banka, a jednu tre}i-
nu EPS. Otvarawe ponuda
o~ekuje se krajem februa-
ra, tako da bi se u reali-
zaciju tog projekta krenu-
lo 2008. godine. Naime,
potrebno je oko godinu
dana da se napravi ta
oprema. Sli~no }e da se
uradi i za dve mawe hi-
droelektrane: “Me|uvr{-
je” i “Ov~ar Bawu”, kod
^a~ka, a ceo taj posao u
vrednosti od 13 miliona
evra obavi}e doma}a pred-
uze}a. Kada je re~ o di-
stributivnoj delatnosti,
posle tri godine uspeli
smo da “odmrznemo” kupo-

vinu novih digitalnih
brojila. Sve primedbe do-
ma}ih proizvo|a~a odbi-
li su svi kojima su se `a-
lili i po~iwe nabavka
borjila. Posredstvom
EBRD kredita kupi}emo
oko 126.000 brojila, a di-
stribucije }e iz svog pri-

hoda nabaviti jo{ 11.000
tih ure|aja. U toku je i
priprema tenderske doku-
mentacije za nabavku jo{
100.000 brojila. Zna~i,
EPS }e u 2007. godini za-
meniti izme|u 230 i 250
hiqada brojila, {to je
oko osam odsto od ukupnog

broja u doma}instvima u
Srbiji - ka`e \or|evi}.

- Dosta je bilo defanzi-
ve, be`awa od mraka i re-
dukcija, isti~e \or|evi}.
Vreme je za ofanzivniji
pristup, za velike inve-
sticije. Na{ zadatak je da
pove}amo vrednost kompa-
nije sa sada{wih pet do
{est , na osam do deset mi-
lijardi evra. Zato se i
spremamo za tu budu}nost,
za saradwu sa strate{kim
partnerima, kako u Srbi-
ji, tako i van we.

U regionu ve} sada nema
vi{kova elektri~ne ener-
gije a ta roba }e tek biti
veoma tra`ena. Kada sa
tr`i{ta nestane pet mi-
lijardi kilovat-sati, ko-

Dr Vladimir \or|evi} u 
razgovoru sa novinarima: 

ponekad je bilo te{ko 
plasirati stavove EPS-a 
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Vreme je za ofanzivniji 
pristup, za velike 

investicije: HE “\erdap” 
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Svim zaposlenima u Elektroprivredi Srbije kao i wihovim
porodicama, Vladimir \or|evi}, generalni direktor, po`eleo
je u Novoj 2007. godini dobro zdravqe i li~nu i porodi~nu sre}u. 

- Uspe{nost na{e kompanije je preduslov i za li~nu sre}u
svih nas koji radimo u woj. Uveren sam da }emo i u narednim go-
dinama, kao {to smo to ~inili i u prethodne tri, na{ EPS vo-
diti pravim putem i da }e EPS uskoro biti regionalni lider u
kome }e svako ko radi biti ponosan {to je deo takve kompanije
- rekao je \or|evi}.

Uspeh kompanije preduslov za li~nu sre}u
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ji su bili bugarski vi-
{kovi, bi}e jo{ vi{a ce-
na struje. Oko nas se ula-
`e veliki novac u nove
kapacitete. Utakmica je
po~ela i sada je posledwi
~as da se i EPS u wu ukqu-
~i,  jer ako se to propusti,
kasnije vi{e ne}e mo}i
da se nadoknadi. Srbija
ne sme ponovo da postane
veliki uvoznik elektri~-
ne energije, isti~e \or-
|evi} i najavquje neke
konkretne korake EPS-a:

- Mi `elimo da sara|uje-
mo sa  Elektroprivredom
Republike Srpske. @eli-
mo da se ukqu~imo u grad-
wu HE “Buk Bijela”, jer je
to jedan od najprofita-
bilnijih projekata u regi-
onu. [to se ti~e HE “Vi-
{egrad”, ukoliko je Repu-
blika Srpska bude proda-
vala, spremni smo da  se
ukqu~imo u to. Ili, kroz
dokapitalizaciju, inve-
stirawem u revitalizaciju
te elektrane ili ne{to
sli~no i tako u|emo u vla-
sni~ki ili suvlasni~ki
odnos. Za{to ba{ ovi
objekti? Ve} imamo dugo-
ro~ni ugovor o kori{}ewu
HE “Piva”, pa bi uz HE
“Vi{egrad”, i na{e HE
“Bajina Ba{ta” i “Zvor-
nik”, zna~ajno poboq{ali
vrednovawe hidroenerget-
skog potencijala Drine.
Sasvim je mogu}e da EPS,
posle Telekoma Srbije i
Dunav osigurawa, bude tre-
}a firma iz Srbije koja
ulazi u strate{ka partner-
stva sa srodnim firmama
iz Republike Srpske. 

\or|evi} isti~e:
- Konkurencije se ne

pla{imo, jer EPS sa re-
alnijom cenom svoje robe
i sa profitom koji }e mo-
rati da ostvaruje, mo`e da
dobija povoqne razvojne
kredite, da gradi elektra-
ne po Srbiji i van we. Ta-
da ne}emo strahovati da
}e nas neko, kada nas vla-
snik raspar~a,  kupiti za
male pare. Dolazak veli-
kih igra~a  samo }e ubrza-
ti  otvarawe tr`i{ta,
{to svakako odgovara
EPS-u - rekao je \or|e-
vi}.     �

D. Obradovi}

PROF. DR JEROSLAV @IVANI], 
PREDSEDNIK UPRAVNOG ODBORA EPS-a

Na dobrom 
putu
� Nizom mudrih poslovnih poteza
EPS je iza{ao na pravi put � Neodgo-
varaju}a cena elektri~ne energije
onemogu}ava EPS da novcem iz svog
prihoda a ne stranim kreditima, iz-
gra|uje elektrane i rudnike koji su
potrebni Srbiji

Reorganizacija JP
Elektroprvrede
Srbije, koje od po-
~etka 2006. godine

posluje sa 11 zavisnih pri-
vrednih dru{tava  (umesto
21 javnog preduze}a koliko
je imala pre), pokazala se
veoma uspe{nom po svim
ekonomskim i tehni~kim
parametrima poslovawa.
Nije,  pritom,  na odmet na-
vesti i da su se iz EPS-a u
posledwe tri godine iz-
dvojila preduze}a sa ukup-
no 17.000 radnika i to bez
socijalnih tenzija i eko-
nomskih lomova,  a {to je,
pre svega, zasluga mudre po-
litike rukovo|ewa menax-
menta preduze}a. Na po~et-
ku Nove 2007. godine, spe-

cijalno za List “kWh”,  to
je posebno naglasio  prof.
dr Jeroslav @ivani},
predsednik Upravnog od-
bora JP EPS.

-Prva polovina 2006.go-
dine bila je karakteri-
sti~na po izuzetno velikoj
proizvodwi elektri~ne
energije (ukupno sa HE
“Piva” i HE “Gazivode” od
oko 20,639 milijardi a sa-
mo iz elektrana EPS-a
20,032 milijardi kilovat-
~asova) {to je predstavqa-
lo i do sada najve}i proiz-
vodni nivo EPS-a - ista-
kao je @ivani}. U ovom pe-
riodu bile su karakteri-
sti~ne i velike vode koje
su iskori{}ene u proto~-
nim hidroelektranama, gde

je plasirano preko 10 od-
sto elektri~ne energije
iznad plana. U isto vreme
ostvareni su vi{kovi i u
akumulacionim hidroelek-
tranama i u termoelektra-
nama. Nakon pokrivawa
doma}eg konzuma, veoma je
zna~ajno i da je preko 500
miliona kilovat -~asova
izvezeno, {to je omogu}ilo
i da se ostvari veoma   zna-
~ajan prihod.

Predsednik Upravnog
odbora EPS-a kao posebno
zna~ajan doga|aj za EPS u
protekloj godini izdvaja i
pristupawe Srbije Evrop-
skoj energetskoj zajednici.
Slobodno se mo`e re}i,
napomiwe @ivani}, da je
Srbija preko ove zajednice

Jeroslav 
@ivani} 
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Odli~ni rezultati u revitalizovanim 
termopostrojewima: TE “Kostolac”
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u sektoru elektroenerge-
tike i gasa ve} u{la u
Evropsku uniju.

-U svo|ewu najva`nijih
polugodi{wih aktivnosti
veoma je bitno i to {to je u
junu prihva}en Plan rada
i razvoja EPS-a od
2006.god. do 2010.god, u ko-
jem su, najpre,  postavqeni
i jasni ciqevi da se `eli
sa~uvati celovitost EPS-
a i da se ne}e dozvoliti da
se distribucije izdvoje i
privatizuju -napomenuo je
@ivani}. U tom planu kao
veoma va`no konstatovano
je da }e finalna potro-
{wa elektri~ne energije
imati pove}anu stopu ra-
sta i da }e se narednih go-
dina uve}avati potrebe za
uvozom elektri~ne energi-
je. Takav rast potro{we
elektri~ne energije jedan
je i od pokazateqa o`i-
vqavawa privredne aktiv-
nosti u Srbiji. Kako je,
me|utim,  napomenuto i na
sednicama Upravnog odbo-
ra EPS-a, smawivawe po-
tro{we elektri~ne ener-
gije predstavqa i jedan od
va`nih resursa u Srbiji,
zbog ~ega su i potrebne
osmi{qene odgovaraju}e
aktivnosti kako da se ta-
kav ciq i realizuje. Ali,
te{ko je stimulisati kup-
ca da smawi potro{wu jev-
tine robe. 

Prema re~ima na-
{eg sagovornika,
druga polovina go-
dine bila je,  pre
svega,  karakteri-
sti~na po veoma ma-
lim vodama, pa su
podmirewe konzuma
potro{we najvi{e
podnele termoelek-
trane. Taj posao
termosektor, a pogo-
tovo revitalizovani kapa-
citeti,   odli~no su odra-
dili. Javqaju se otuda i re-
kordi u proizvodwi poje-
dinih termoelektrana i
proizvo|a~a ugqa. I na
konkretnim primerima,
tako, pokazuje se da je revi-
talizacija objekata za pro-
izvodwu jedno od re{ewa
za pove}awe elektroener-
getske stabilnosti zemqe.
Naravno, gradwa novih ka-
paciteta se podrazumeva,
{to je tako|e jasno nazna-

~eno u planovima koje je
usvajao Upravni odbor. 

U 2006. godini,  kako da-
qe isti~e predsednik
Upravnog odbora EPS-a,
planovi remonta rudar-
skih, elektroenergetskih
i distributivnih kapaci-
teta su realizovani. Ovo

je,  stoga, i  prilika da se
oda velika zahvalnost svim
zaposlenima u EPS-u, kao
i kooperantima koji su
u~estvovali u rekonstruk-
ciji i remontu, a posebno u
redovnom odr`avawu kapa-
citeta.

-Uprkos tako dobrim re-
zultatima ostvarenim u
EPS-u, usled neodgovara-
ju}e cene elektri~ne ener-
gije u ostvarenom prihodu
oni nisu u dovoqnoj meri
vrednovani.  A posledica

toga je i nedostatak para
za nove investicije i to u
situaciji kada je potreba
gradwe novog elektroe-
nergetskog kapaciteta sve
izra`enija - ka`e @iva-
ni}. Nagla{avam, dodaje
on, da kada bi se cena elek-
tri~ne energije pove}ala

za samo 1-1,5 evro-
cent po kilovat-~a-
su, Srbija bi i daqe
imala najjeftiniju
struju u okru`ewu.
Takav predlo`eni
rast cene stvorio
bi, ipak, velika
sredstva (preko 300
miliona evra godi-
{we) {to bi EPS-u
omogu}ilo da sop-

stvenim sredstvima (bez
inostranih kredita) iz-
gra|uje nove kapacitete.

Isti~em, to nisu samo
EPS-ovi kapaciteti, ve}
elektrane dr`ave Srbije,
{to zna~i da korist od
profitabilnog EPS-a
ima cela dr`ava.

Veoma je va`no tim povo-
dom napomenuti,  nastavqa
na{ sagovornik, da }e se
po~etkom 2007. godine, na
balkanskom energetskom
tr`i{tu pojaviti nedosta-

tak od preko 900 megavata
elektri~ne energije,  jer
Bugarska zatvara rad dva
svoja nuklearna reaktora.
Time }e se smawiti izvoz
energije u regionu, a pogo-
tovu kada Bugarska 2009.go-
dine smawi i proizvodwu
svoje nuklearke za 2.000 me-
gavata. Elektri~na energi-
ja }e tako postati retka ro-
ba i zakoni ponude i tra-
`we podi}i }e cenu elek-
tri~ne energije. Zemqe u
regionu jugoisto~ne Evro-
pe potra`i}e, stoga, izlaz
u primeni razli~itih stra-
tegija za obezbe|ivawe
energije svojim gra|anima.
Nesta{icu struje u regio-
nu, istovremeno, distribu-
teri elektri~ne energije
vide i kao priliku za osva-
jawe tr`i{ta, {to zna~i i
da }e oni koji se poka`u
sposobnim da snabdevaju
region strujom u narednih
deset godina, biti u prili-
ci da steknu ogromnu pred-
nost. Imaju}i sve to u vidu,
isti~e @ivani},  podr`a-
vam nameru  EPS-a da kupi
jednu ili dve elektrane u
regionu. To bi, nesporno,
probleme u snabdevawu
elektri~nom energijom Sr-
bije re{ilo na “sredwi”
rok, odnosno dok se ne zavr-
{i gradwa TE “Kolubara
B” ( a {to je i  planirano
da se privede kraju do
2012.godine).

Na startu nove 2007. go-
dine,  prema re~ima na{eg
sagovornika, ohrabruju}e
je i to {to je finansijska
situacija u EPS-u sve po-
voqnija. Posle 1990.godi-
ne, naime, po prvi put
ostvarena je dobit od oko
15 milijardi dinara. Pro-
izvodwa elektri~ne ener-
gije odvija se, istovreme-
no, bez ve}ih problema i
sigurno je da redukcija u
isporuci elektri~ne ener-
gije kupcima ne}e biti.

Prof. dr @ivani} u raz-
govoru za List “kWh”, na
kraju kalendarske godine,
iskoristio je i priliku da
svima zaposlenima u JP
EPS  ~estita novogodi{we
i bo`i}ne praznike, sa `e-
qom da ih do~ekaju i prove-
du u sre}i i zdravqu. �

Miodrag Filipovi}

Kada bi se cena elektri~ne 
energije pove}ala za samo 1-1,5 

evrocent po kilovat-~asu, 
Srbija bi i daqe imala 

najjeftiniju struju u okru`ewu

Cena umawuje dobit: 
HE “Pirot”
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RAZGOVOR S POVODOM

Posle ~itave dece-
nije Privredno
dru{tvo “Elek-
trodistribucija

Beograd” d.o.o. ponovo je u
2006. godini iskazalo po-
zitivan ukupan finansij-
ski rezultat. Do 6. oktobra
- Dana privrednog dru-
{tva dobit je, naime, ve}
iznosila 260 miliona di-
nara. Pozitivne trendove
u poslovawu pratilo je po-
ve}awe procenta naplate
potra`ivawa, smawivawe
tro{kova i broja zaposle-
nih radnika. Glavne ak-
tivnosti u ovoj godini bi-
}e, stoga, usmerene na sma-
wewe gubitaka elektri~ne
energije, zatim na pove}a-
we naplate privremeno ot-
pisanih potra`ivawa i na
postizawe ve}eg stepena
realizacije fakturisane
elektri~ne energije. Ciq
je da se sa pove}anom li-
kvidno{}u odr`i, pa i po-

boq{a, postignuta finan-
sijska ravnote`a. 

Stevan Mili}evi},  di-
rektor PD “Elektrodi-
stribucija Beograd”, na
po~etku razgovora za list
“kWh”, isti~e da u ovoj go-
dini, uz sve pomenuto,  o~e-
kuje da uspe{nijem poslo-
vawu doprinesu, najpre,
odobrene sve tri tra`ene
licence za obavqawe elek-
troenergetske delatnosti
od Agencije za energetiku
Vlade Srbije, kao i novi
pravilnik o organizaciji
i sistematizaciji poslova,
koji je stupio na snagu 15.
decembra 2006. godine. 

Posle dobijene sagla-
snosti generalnog direk-
tora EPS-a, sistematizo-
vana radna mesta utvr|ena
pravilnikom su vrednova-
na i stvoreni su uslovi za
zakqu~ivawe ugovora o ra-
du sa zaposlenima. Nova
sistematizacija treba da

uka`e na vi{kove zaposle-
nih, ali i da omogu}i novo
zapo{qavawe i podmla|i-
vawe firme. Privode se
kraju i veoma obimni po-
slovi u vezi sa novom orga-
nizacijom dru{tva, a za-
jedno sa Posebnim kolek-
tivnim ugovorom za PD
EDB sve }e to podsta}i ra-
cionalnije i uspe{nije
poslovawe i samim tim
omogu}i}e i ve}e zarade
zaposlenih. Mili}evi},
tim povodom, posebno is-

ti~e da se stavovi poslo-
vodstva i sindikata u na-
la`ewu najboqih re{ewa
po zaposlene, uglavnom,
nisu bitno razlikovali.

-U 2006. godini PD EDB
je uspe{no ostvarivalo ge-
neralnu poslovnu strate-
giju dru{tva sadr`anu u
poboq{awu usluga kupci-
ma, pove}awu stepena na-
plate potra`ivawa i u
smawivawu gubitaka. Pro-
cenat izvr{ewa naplate u
~itavoj protekloj godini
stalno je prelazio sto od-
sto tako da je sa uspehom
realizovan i obiman na-
platni zadatak propisan
od EPS-a. Tako, na pri-
mer, u novembru - kada je
naplatni zadatak bio 1,98
milijardi dinara - izvr-
{en je sa 106,44, a u decem-
bru je dostigao i 106,88 od-
sto - ka`e Mili}evi}. A u
odnosu na fakturisanu
elektri~nu energiju, taj
zadatak je realizovan sa
99,39 odsto. Uprkos tome,
EDB je suo~en sa natalo-
`enim veoma visokim du-
govawima, pri ~emu doma-
}instva duguju 3,7 milijar-
di dinara, a virmanski
kupci elektri~ne energije
4,2 milijarde dinara. Sa
“otpustom” duga firmama
koje su u procesu privati-

STEVAN MILI]EVI],  DIREKTOR PD “ELEKTRODISTRIBUCIJA BEOGRAD”

Dobit posle deset godina
� Posle pune decenije, EDB ostvario po-
zitivan finansijski rezultat � Stepen
naplate stalno iznad 100 odsto � Rast
produktivnosti i ekonomi~nosti poslo-
vawa,  kao i efikasnosti kori{}ewa
osnovnih sredstava

Uskoro “ja~i” za 4.000 digitalnih brojila
Uskoro }emo nabaviti oko 4.000 savre-

menih mernih ure|aja sa sistemom daqin-
skog o~itavawa i upravqawa. Na osnovu
zavr{ene tenderske procedure po Zakonu
o javnim  nabavkama i pribavqenih stavo-
va da smo posao uradili upravo u skladu
sa zakonom, za najpovoqnijeg ponu|a~a od
osam pristiglih ponuda (od pet doma}ih i
tri inostrane firme) izabran je “Atlas
Elektronics” iz Surdulice. Sa wim }emo uskoro potpisati ugovor
za isporuku tih brojila.  Zna~ajna referenca ovog proizvo|a~a
je i visoka ocena koju su takvi ure|aji dobili u “Elektrovojvo-
dini” kod koje se ve} nalaze u upotrebi.  Prema planu novim si-
stemom rada bi}e obuhva}ene 23 TS 10/0,4 kV na celom konzumu
“EDB”- a {to }e doprineti informati~kom unapre|ewu rada di-
stributivne mre`e. Jer, prema dosada{wim iskustvima rada
ovog sistema, realno je ra~unati na visoku pouzdanost (oko 99
odsto) u prenosu podataka.

STEVAN MILI]EVI]
direktor PD „EDB“

Boqe napajawe gradskog jezgra
elektri~nom energijom 
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zacije od 1,3 milijarde di-
nara, ukupna potra`ivawa
EDB-a od du`nika iznose
8,5 milijarde dinara. Za-
posleni u Direkciji za na-
platu elektrodistributiv-
nih usluga, kao i radnici
iz drugih direkcija, ~ine
velike napore da pove}aju
naplatu. Brojila redovno
o~itavamo, opomene se re-
dovno {aqu  du`nicima,
svejedno da li je re~ o do-

ma}instvima ili o veli-
kim virmanskim kupcima.
Ali, kada na to nema odgo-
vora, moramo da primeni-
mo krajwu meru - da du`ni-
cima koji se oglu{uju na
na{e pozive, obustavimo
isporuku robe koju ne pla-
}aju. 

U ovom dru{tvu, kako da-
qe isti~e Mili}evi}, u
oktobru i novembru iskqu-
~ewa su obavqana na osno-
vu tzv. “crvenih opomena”
koje su svim kupcima elek-
tri~ne energije poslate za
dugove preko 20.000 dina-
ra. Zbog nastupaju}ih pra-
znika u decembru taj “crve-
ni” limit se odnosio na
dugove iznad 50.000 dinara
i “zaka~io” je oko 1.000 ku-

paca. Sa 22. decembrom za-
vr{eno je, ina~e, o~itava-
we potro{we kod doma-
}instava, kao i zajedni~ke
potro{we i obra~uni su se
sukcesivno delili ve} po-
sle 12. decembra. U prvoj
polovini ovog meseca po-
slata su obave{tewa i do-
ma}instvima koja duguju
vi{e od 5.000 dinara. Sve
su to, uostalom, delovi ve}
uhodane prakse kako da se
kupci u {to ve}em procen-
tu nateraju da izmiruju svo-
ja dugovawa.

- U ciqu kontinuiranog
i kvalitetnijeg snabdeva-
wa kupaca elektri~nom
energijom u 2006. godini
izuzetna pa`wa bila je po-
sve}ena realizaciji pla-

niranih investicija. Od
energetskih objekata u to-
ku je zavr{na faza ispiti-
vawa sistema daqinskog
upravqawa u veoma zna~aj-
noj trafo-stanici “Beo-
grad 36 - Obili}” 110/10
kV, koja je spremna za pu-
{tawe u pogon - napomiwe
Mili}evi}.  Pu{tawe u
pogon predstoji uskoro i
za TS Sopot 35/10 kV, koja
je trenutno u fazi inter-
nog tehni~kog pregleda.
Privode se kraju i radovi
na sanaciji TS “Zeleni ve-
nac” 35/10 kV koja }e omo-
gu}iti kvalitetnije snab-
devawe strujom centralnog
gradskog jezgra. I kablov-
ski vodovi napona 35 kV- i
to ka TS Bor~a i dva voda
od TS “Beograd 5” do TS
“Zemun-Novi grad” su pred
pu{tawem u rad. U prote-
kloj godini, tako|e, poja-
~ani su i radovi na sred-
wenaponskom nivou - re~ je
o vodovima i trafo-stani-
cama od 10 kV. U pogon je
pu{teno oko 40 takvih
objekata. Samo u gradskom
podru~ju pod naponom su
nova ~etiri kV voda i 27
TS. EDB nije zanemario
ni vangradsko podru~je, u
kojem je distributivna
mre`a poja~ana sa 22 nove
trafo- stanice. U toku je
kompletirawe projektne
dokumentacije i stvarawe
urbanisti~kih uslova za
podizawe jo{ nekoliko ta-
kvih objekata. 

Prema re~ima Mili}e-
vi}a veliki poslovi u pro-
tekloj godini obavqeni su
i u odr`avawu objekata.
Ve} u prvoj polovini 2006.
godine sva tri pogona Di-
rekcije odr`avawa i upra-
vqawa DEES-om rekon-
struisali su 29 TS 10/0,4
kV i zamenili su ukupno

112 stubova. Na naponskom
nivou od 1 kV zameweno je,
tako|e, nekoliko stotina
stubova. Podignuta je 10
kV nadzemna mre`a u du-
`ini oko osam kilometa-
ra, kao i 1 kV na oko 58 ki-
lometara. Takvi radovi
sprovedeni su i za odgova-
raju}u podzemnu mre`u. A
uz sve to, ekipe odr`avawa
uspe{no su otklawale i
najte`e kvarove, kao po-
sledicu elementarnih ne-
pogoda, na ~itavom beo-
gradskom konzumnom pod-
ru~ju, zahvaquju}i ~emu
kupci takve poreme}aje u
snabdevawu elektri~nom
energijom nisu ni oseti-
li. Direktor EDB posebno
kao svojevrstan podvig is-
ti~e radnike iz upravqa-
wa i odr`avawa koji su,
uprkos dva kidawa kabla
110 kV u samo {est meseci
(a {to se tuma~i i kao ne-
gativan svetski rekord),
kupcima sa tog podru~ja i
tada obezbe|ivali konti-
nuirano snabdevawe elek-
tri~nom energijom. Ta-
kvim zna~ajnim ulagawima
u distributivnu mre`u,
pored podizawa nivoa na-
pajawa kupaca, u znatnoj
meri uti~e se i na smawi-
vawe tehni~kih gubitaka.

Kako ka`e daqe Mili-
}evi}, boqe uslove rada i
kvalitetniju uslugu kupci-
ma omogu}i}e i adaptira-
ni neenergetski i i po-
slovni objekti, kao {to su:
zgrade Pogona usluga III i
Pogona usluga I, koje su sa-
da moderni objekti. U toku
su pripremni radovi za sa-
naciju objekata Slu`be
nadzemnih vodova u Sur~i-
nu i za adaptaciju {alter
sale u poslovnoj zgradi
EDB u Gospodar Jevremo-
voj, s tim {to je u planu i
kompletna rekonstrukcija
poslovnog kompleksa u
Mladenovcu.

- Dakle, sve ove brojke
govore {ta smo ~inili,
finansijski rezultat za
2006. je iza nas. Zadovoqni
smo, ali nema opu{tawa.
Ova godina mora da bude
jo{ boqa nego 2006. koja je
za nama, nagla{ava Mili-
}evi}. �

Miodrag Filipovi}

U PD “EDB” kupce struje do~ekuju {alterski radnici u novim
uniformama. Lep{i izgled je u funkciji poboq{awa imixa
firme. Prema re~ima Mili}evi}a uspe{no su sprovedene i ak-
cije nagra|ivawa urednih plati{a, kao i druge PR aktivnosti,
koje su realizovane sa EPS-om.To se, pre svega, odnosi na ak-
cije sa decom.  Sve to, nesumwivo, doprinelo je boqem rejtin-
gu firme, a posredno uticalo je i na boqe rezultate u naplati
potra`ivawa. Za postizawe boqih rezultata poslovawa zna-
~ajan je,  tako|e,  bio i doprinos radnika u Info centru “EDB”
~ijim je anga`ovawem znatno podignut nivo informisawa  ku-
paca elektri~ne energije.

Boqi odnosi sa kupcima

Razvodno postrojewe
TS “Beograd 13” 
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FORUMI

Na sednici Uprav-
nog odbora EPS-a,
odr`anoj 21. de-
cembra (predseda-

vao prof dr Jeroslav
@ivani}) prihva}ene su
informacije o poslovawu
JP EPS za period januar-
septembar 2006. godine i o
aktuelnoj elektroenerget-
skoj situaciji sa sagledava-
wem elektroenergetskog
bilansa za decembar 2006.
godine i sa procenom za ja-
nuar 2007. godine. Kao naj-
va`nije istaknuto je da je
JP EPS u tom periodu sa
ostvarenom dobiti u iznosu
od 17,5 milijardi dinara
iskazao ukupan pozitivan
poslovni rezultat, ~ime je
nastavqen uspe{ni konti-
nuitet u poslovawu predu-
ze}a iz 2005. godine. Glavne
karakteristike devetome-
se~nog poslovawa bile su
pove}ana proizvodwa elek-
tri~ne energije u odnosu na
plan,  zatim mawi uvoz od
predvi|enog za taj period
uprkos znatnom rastu po-
tro{we i  daqe smawewe
broja zaposlenih.  Ali,  ta-
ko dobre proizvodne rezul-
tate u najve}oj meri “isto-
pila” je neadekvatna cena
elektri~ne energije koja
jo{ znatno zaostaje ispod
pet evrocenti, {to je najma-
we u na{em okru`ewu.

- Proizvodwa elektri~ne
energije u periodu januar-
septembar 2006. godine iz-
nosila je 25,37 milijardi
kilovat-~asova i za jedan od-
sto je ve}a nego u istom pe-
riodu lane odnosno za 11 od-

sto iznad plana.  Tome su ve-
oma doprineli ve}a proiz-
vodwa ugqa i otkrivke i to
za pet i ~etiri odsto u odno-
su na isti period lane,  a za
{est i 14 odsto preko plana
- istakao je Ratko Bogdano-
vi}, direktor Direkcije za
ekonomsko-finansijske po-
slove EPS-a.  Zahvaquju}i
toj proizvodwi na kopovi-
ma, ostvarena je proizvodwa
elektri~ne energije u
termoelektranama od  oko
16,39 milijardi kilovat-~a-
sova, {to je skok u odnosu na
devet meseci 2005. godine za
~etiri odsto a u odnosu na
plan za 11 odsto. Ve} tada je
bilo realizovano i 79 odsto
od planiranih godi{wih
koli~ina. I hidroelekrtra-
ne su za 10 odsto prema{ile
plan za prvih devet meseci, s
tim {to su tome najvi{e do-
prinele RHE “Bajina Ba-
{ta” i  akumulacione HE (
“Bistrica”, “Kokin Brod”,
“Uvac”, “Vlasina” i “Zavoj”),

u kojima je planski preba~aj
iznosio preko 100 odsto.
Blizu plana sa rastom od je-
dan odsto radile su proto~-
ne hidroelektrane,  ali
zbog nepovoqne hidrologije
iz tih kapaciteta je dobije-
no tri odsto struje mawe ne-
go u istom periodu lane.

Prema re~ima Bogdanovi-
}a u tom periodu je uvezeno
samo 208 miliona kilovat-
~asova elektri~ne energije,
{to je tek 12 odsto od godi-
{weg plana, a samo 25 odsto
od planiranih koli~ina za
to vreme. I tako smawen
uvoz, ipak je , za 35 odsto iz-
nad realizovanog u devet me-
seci 2005. godine,  kada je
bila mawa potro{wa, a
znatno povoqnije hidrolo-
{ke prilike. Ukupna bruto
potro{wa elektri~ne ener-
gije iznosila je preko 26,5
milijardi kilovat-~asova i
u ovom je periodu bila pove-
}ana za devet odsto u odnosu
na plan i za jedan odsto u od-

nosu na isti period  2005.
godine.

Finansijsko stawe bilo
bi jo{ povoqnije da je EPS
dobio o~ekivanih 500 milo-
na dinara iz tranzicionog
fonda na ime isplate stimu-
lativnih otpremnina za za-
poslene koji su sa wima oti-
{li iz preduze}a. Strukturu
tro{kova,  istovremeno,
znatno optere}uju sve ve}i
izdaci propisani za za{ti-
tu `ivotne sredine,  a koji
nemaju pokri}a u ceni elek-
tri~ne energije. Jer, kako je
istakao Bogdanovi} cena
elektri~ne energije prose~-
no iznosi samo 3,23 dinara
po kilovat-~asu i daleko je
od pet evrocenti, koliko je
sada najni`a cena kilovat -
sata u okru`ewu. Zbog toga je
u ovom periodu do{lo do za-
stoja u investicijama. Pro-
se~na cena elektri~ne ener-
gije, ina~e,  za kupce na viso-
kom i sredwem naponu izno-
sila je 2,67 dinara po kWh, a
za potro{a~e na niskom na-
ponu 3,43 dinara po kWh.

-Broj zaposlenih 30.sep-
tembra iznosio je 35.913,
{to zna~i da je u EPS-u u od-
nosu na kraj 2005. godine i
1.844 radnika mawe - rekao
je Bogdanovi}. Sa tim ak-
tivnostima se nastavqa i sa
novim krugom u kojem radni-
ci dobrovoqno uzimaju ot-
premnine. �

M. Filipovi}

UPRAVNI ODBOR EPS-a

Pove}ana proizvodwa,
mawi uvoz
� Poslovawe JP EPS u periodu ja-
nuar - septembar zavr{eno sa po-
zitivnim rezultatom � Ve}a pro-
izvodwa elektri~ne energije od
planirane,  mawi uvoz od planira-
nog uprkos rastu potro{we,  daqe
smawewe broja zaposlenih 

^lanove Upravnog odbora EPS-a Dragomir Markovi}, direktor
Direkcije za strategiju i investicije, upoznao je sa pregovorima
za zakqu~ivawe ugovora o zajmu i finansirawu sa nema~kom KfW
bankom u ciqu za{tite `ivotne sredine u termoelektranama na
lignit. Iz tog zajma u ukupnom iznosu 46 miliona evra (kredit od
36 miliona i donacija od deset miliona evra) finansira}e se
dva ekolo{ka projekta. Re~ je o rekonstrukciji DGS mlinova u PD
TENT (za tre}i i peti blok TENT A) i za prikupqawe i transport
pepela i {qake u obliku guste hidrome{avine u TE “Kostolac A”
u  PD “TE-KO Kostolac “. Realizacija ova dva projekta predvi|e-
na je i Planom rada i razvoja JP EPS od 2006.-2010. godine,   kao
i Planom poslovawa EPS-a u 2007. godini,  koji su usvojeni na
sednicama Upravnog odbora EPS-a.

Uskoro novi ugovor o zajmu KfW banke

TENT: Za podmirewe 
potreba - rekordi F
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Godina koja je za nama
je, mo`e se re}i, uspe-
{na godina za EPS.
Prvi put posle 15 go-

dina EPS }e poslovnu godi-
nu zavr{iti sa dobitkom. Za-
sluge za to pripadaju svim
merama koje je EPS preduzeo,
kao i rezultatima koje je
ostvario, ali i merama koje
je Vlada Srbije realizovala
kako bi se EPS finansijski
konsolidovao. Tu se, pre sve-
ga, misli na otpis dugova
EPS-a prema Pariskom i
Londonskom klubu poveri-
laca. U 2006. godini uspe-
{no je nastavqen i proces
restrukturisawa Elektro-
privrede Srbije. Umesto ne-
kada{wa 23 javna preduze}a,
u EPS-u je formirano 11
privrednih dru{tava. Zabe-
le`eni su i odli~ni proiz-
vodni rezultati, kako na ko-
povima, tako i u elektrana-
ma. Distribucije odr`avaju
dobar procenat naplate - oko
97 odsto teku}e fakture.

Ovo je, izme|u ostalog, na-
glasio dr Vladimir \or|e-
vi}, generalni direktor
EPS-a, na posledwem sa-
stanku sa direktorima pri-
vrednih dru{tava u 2006. go-
dini, odr`anom 25. decem-

bra u Beogradu. Direktori su
upoznati i sa svim merama
koje EPS preduzima kako bi
se obezbedilo dovoqno elek-
tri~ne energije u zimskoj se-
zoni. Lo{a hidrolo{ka si-
tuacija, koja traje du`i pe-
riod, umawila je proizvodwu
HE, pa je EPS poku{ao da
uveze nedostaju}u energiju.
Me|utim, na regionalnom
tr`i{tu,  nema vi{kova, pa
se ono malo energije {to se
nudi, prodaje po visokim ce-
nama. Zbog toga je odlu~eno
da po~ne nabavka mazuta i ga-
sa, kako bi se ukqu~ile Pa-
nonske TE-TO. \or|evi} je,
potom, prisutnim direkto-
rima objasnio na kojim pro-
jektima su anga`ovani kon-
sultanti a Radovan Stani},
direktor Direkcije za di-
stribuciju elektri~ne ene-
rigje ih je obavestio kako te-
~e nabavka brojila za elek-
trodistribucije. 

Vladimir \or|evi} je uka-

zao i na va`nost primene
nove sistematizacije radnih
mesta, a usledilo je i upozna-
vawe sa strate{kim potezi-
ma poslovodstva EPS-a u
2007. godini.  U najzna~ajni-
je investicije u narednoj go-
dini, direktor je  ubrojao
ulagawa u kolubarski kop
“Tamnava-Zapadno poqe”,
Peti BTO sistem na “Drmnu”
i rekonstrukcije u HE “\er-
dap 1” i HE “Bajina Ba{ta”,
kao i bloka A-4 u TE “Niko-
la Tesla”

Mom~ilo Cebalovi}, di-
rektor Sektora za odnose s
javno{}u EPS-a, zahvalio je
direktorima privrednih
dru{tava na anga`ovawu i
pomo}i u realizaciji Akcije
EPS I DECA - TESLA 150.
Analiza akcije je pokazala
da su privredna dru{tva
imala razli~it pristup ak-
ciji, ali da EPS, kako je re-
kao Cebalovi}, ipak mora da
bude zadovoqan, jer je vi{e

od 30 hiqada dece pro{lo
kroz akciju. 

Edukacija dece }e biti na-
stavqena i u 2007. godini, pa
}e tako EPS u~iti decu  ka-
ko da {tede energiju i kako
pametnom potro{wom ener-
gije {tite `ivotnu sredinu.
Cebalovi} je tako|e nagla-
sio da, bez pomo}i direktora
privrednih dru{tava, ne}e
mo}i da se ispo{tuje ni
Uputstvo generalnog direk-
tora o unifikaciji inter-
nih listova. Taj posao }e se
raditi u saradwi sa uredni-
cima internih glasila pri-
vrednih dru{tava. General-
ni direktor je, na kraju, is-
takao da o~ekuje da direkto-
ri privrednih dru{tava po-
dr`e  akciju EPS I DECA,
jer je to jedan od va`nih pro-
jekata  za poboq{awe imixa
EPS-a,  kao i da dosledno
sprovedu Uputstvo o inter-
nim listovima. 

D. Ob.

SASTANAK  POSLOVODSTVA EPS-a SA DIREKTORIMA PRIVREDNIH DRU[TAVA

Posle 15 godina - bez 
gubitka
� Dobri rezultati ostvareni za-
hvaquju}i preduzetim merama u
samom EPS-u, ali i naporima
Vlade Srbije koja je pomogla fi-
nansijsku konsolidaciju EPS-a

U PD TENT U 2006. GODINI

Rekordnih 18,637 milijardi kWh

Sa sastanka 
poslovodstva 

EPS-a sa 
direktorima 

privrednih 
dru{tava F
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U 2006. godini u PD TENT proiz-
vedeno je 18,637 milijardi kilovat-
~asova elektri~ne energije ~ime je
ostvaren rekord u proizvodwi struje
od po~etka rada termoelektrana.
Planom za pro{lu godinu bila je

predvi|ena proizvodwa od 16,728 mi-
lijardi kilovat-~asova. Plan je
ostvaren 30.novembra pro{le godi-
ne, a do kraja 2006. godine proizvede-
no je jo{ 11,4 odsto elektri~ne ener-
gije vi{e.

Ovako visoka proizvodwa nadma{i-
la je za sedam odsto i pro{logodi{wu
proizvodwu elektri~ne energije koja
je, do tada, bila rekordna i iznosila
je 17,424 milijardi kilovat-~asova.

K. J.
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Iskustva pokazuju da u
elektroprivrednim siste-
mima ne postoji prakti~no
nijedan projekat koji nije
isplativ, ako je u funkciji
proizvodwe elektri~ne ene-
rgije. Neisplativi su samo
nedovr{eni projekti. A po-
trebe za novim objektima su
realne zato {to tra`wa za
elektri~nom energijom ra-
ste iznena|uju}im tempom i
procene kazuju da }e ona u
2006. u odnosu na 2004. godi-
nu biti ve}a ~ak za dve mili-
jarde kilovat-~asova. To je
ogroman rast, posebno ako
se ima u vidu da u me|uvreme-
nu nije sagra|en ni jedan no-
vi kapacitet. Pozdravqaju-
}i goste na tradicionalnom
prednovogodi{wem susretu
sa najzna~ajnijim poslov-
nim partnerima Elektro-
privrede Srbije, ovo je po-
sebno istakao Zoran Mana-
sijevi}, zamenik general-
nog direktora EPS-a za teh-
ni~ka pitawa. 

Manasijevi} je dodao da
je ta proizvodwa za sada po-
krivena izuzetnim napori-
ma, posebno u termoelektra-
nama i na kolubarskim ko-
povima. Izuzetno su, tako-
|e, poreme}eni pariteti
cena energenata na {tetu
elektri~ne energije, {to je

svakako imalo uticaja na
ovakav rast potro{we i na-
glasio je da EPS o~ekuje i
od  poslovnih partnera da
se, gde god budu u prilici,
zalo`e za uspostavqawe re-
alnijih pariteta cena
energenata.

Dragomir Markovi}, di-
rektor Direkcije za strate-
giju i investicije rekao je
prisutnim partnerima
EPS-a da je od planiranih
12,8 milijardi dinara za in-
vesticije, do sada realizo-
vano oko 10,8 milijardi di-
nara ili oko 80 odsto, {to
je vidan napredak u odnosu
na prethodne godine, kada je
u ovo vreme bilo realizova-
no oko polovina planira-
nih ulagawa. Najve}i stepen
realizacije ostvaren je kod
PD “Kostolac”, ~ak 94 od-
sto, {to je dvostruko vi{e u
odnosu na pre|a{wi peri-
od. Markovi} je naglasio da
}e se uskoro objaviti kom-
pletna lista projekata za
2007. godinu, za sve poslove,
koji prelaze 40 miliona di-
nara. Glavni zadatak sada }e
biti investicije u rudarski
sektor i to kako u 2007. tako
i u 2008. godini.

U najzna~ajnije investi-
cije u narednoj godini,
Markovi} je  ubrojao ulaga-

wa u kolubarski kop “Tam-
nava-Zapadno poqe”, Peti
BTO sistem na “Drmnu” i
rekonstrukcije u HE “\er-
dap 1” i HE “Bajina Ba{ta”,
kao i bloka A-4 u TE “Ni-
kola Tesla”, gde se i o~eku-
je najve}i doprinos doma-
}ih preduze}a.

U vezi sa Projektom iz-
gradwe TE “Kolubara B”,
Markovi} je rekao da se sa-
da sa konsultantom radi na
pripremi tendera i veoma
brzo se mo`e o~ekivati ko-
na~na forma. Raspisivawu
tog tendera treba da pret-
hode i neke odluke Vlade
Srbije. Obavqeno je i anke-
tirawe svih potencijalnih
strate{kih partnera po
wihovom prethodnom obi-
lasku lokacija. Prili~no
skromno je bilo intereso-
vawe za nastavak gradwe TE
“Kolubara B”, dok se velika
ve}ina, kako je naveo Mar-
kovi}, izjasnila za izgrad-
wu novog superkriti~nog
700-megavatnog bloka. Ten-
der }e se raspisati za jednu
ili obe elektrane, a jednog
ili dva strate{ka partnera
EPS bi trebalo da dobije
ve} u 2007. godini. Marko-
vi} je napomenuo da je  u ve-
zi sa Projektom rekon-
strukcije TE-TO Novi Sad
izabran konsultant i o~e-
kuje se da }e i taj tender bi-
ti raspisan do kraja aprila
2007. godine.

Gosti su ovom prilikom
istakli izuzetan zna~aj
EPS-a ne samo za odr`ava-
we i stavqawe na noge mno-
gih proizvodnih preduze}a
iz ove oblasti, ve} i za o~u-
vawe i novi stru~ni uzlet
doma}ih nau~nih instituta
i fakulteta. �

D. Ob.

TRADICIONALNI PREDNOVOGODI[WI SUSRET 
SA POSLOVNIM PARTNERIMA EPS-a

Neisplativo
samo nezavr{eno
� Potrebe za novim objektima su realne zato {to potro{wa
elektri~ne energije raste iznena|uju}im tempom

Na sednici Vlade Srbije,
odr`anoj 27. decembra, data je
saglasnost na tarifne sisteme
za pristup i kori{}ewe siste-
ma za prenos elektri~ne ener-
gije, kao i za distribuciju i
obra~un elektri~ne energije
za tarifne kupce. Date su, ta-
ko|e, i saglasnosti na tarif-
ne sisteme za pristup i kori-
{}ewe sistema za transport
prirodnog gasa, za distribu-
ciju prirodnog gasa i za obra-
~un prirodnog gasa za tarifne
kupce. Tarifnim sistemima
ne odre|uje se nivo cena, ve}
na~in wihovog izra`avawa i
izra~unavawa. Cene }e, u skla-
du sa tarifnim sistemima i
metodologijama za odre|ivawe
tarifnih elemenata za izra~u-
navawe cena elektri~ne ener-
gije i prirodnog gasa, kao i
pristupa i kori{}ewa siste-
ma, koje je Agencija letos do-
nela, obra~unati energetske
kompanije po prethodno pri-
bavqenom mi{qewu Agencije.
Nakon toga, cene }e biti do-
stavqene Vladi Srbije, koja
daje saglasnost na wih.

Republi~ka Agencija za
energetiku utvrdila je i Vla-
di Srbije, 5. decembra, uputi-
la je na saglasnost tarifne si-
steme, ~ime je zavr{ila akta
vezana za regulaciju cena pred-
vi|ena Zakonom o energetici.
Pored ovih {est tarifnih si-
stema koje je Vlada usvojila,
upu}en je na saglasnosti i ta-
rifni sistem za transport
nafte naftovodima i deriva-
ta nafte produktovodima.

Tarifni sistemi jedan su od
najva`nijih elemenata re-
formi energetskog sektora i
preduslov su otvarawa ener-
getskog tr`i{ta, jer se sa wi-
ma reguli{u cene pristupa i
kori{}ewa energetskih mre-
`a. Kupci }e u svojim ra~uni-
ma mo}i da vide koliko ih ko-
{ta svaka pojedina~na usluga.

R. E.

SAGLASNOST VLADE NA 
TARIFNE SISTEME

Sve 
usluge na 
ra~unima 

Poslovni partneri upoznati sa 
planovima EPS-a u 2007. godini
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Radomir Naumov,
ministar rudar-
stva i energetike
Srbije, posetio je

2. januara Povr{inski kop
“Kolubara” i rudarima je
~estitao rekordnu godi-
{wu proizvodwu ugqa od
29,169.810 tona u 2006.go-
dini.  U odnosu na dosada-
{wi rekord iz 1990. godi-
ne ova proizvodwa ugqa je
ve}a za oko 55.000 tona. Sa
rudarima najve}eg ugqeno-
kopa u Srbiji, od ~ijeg se
lignita proizvede svaki
drugi kilovat-~as elek-
tri~ne energije u zemqi,

ministar je razgovarao na
Povr{inskom kopu “Poqe
D” u Medo{evcu. U pret-
hodnom razgovoru sa pred-
stavnicima poslovodstva i
sindikata Rudarskog base-
na “Kolubara” u Lazarevcu,
Naumov je ocenio da takva
rekordna godi{wa proiz-
vodwa nije plod slu~ajno-
sti, nego rezultat je siste-
matskog poboq{avawa op-
{te organizacije u “Kolu-
bari” i modernizacije to-
kom posledwih pet godina.

- U reformama Srbija je
najdaqe odamakla u obla-
sti rudarstva i energeti-

ke, gde je dostigla evrop-
ske standarde - napomenuo
je Naumov, tako da Srbija
sa 40 odsto zavisi od uvoza
struje, a Bugarska, na pri-
mer, ~ak 70 odsto. Mini-
star je jo{ rekao i da stru-
ja ne}e poskupeti do apri-
la ove godine i istakao je
motivisanost rudara koji
rade u te{kim uslovima,
izra`avaju}i uverewe da
}e tokom 2007. i 2008. go-
dine do izra`aja do}i “sve
te`we za poboq{awe sta-
tusa i polo`aja rudara,
kao i uslova u kojima oni
rade”.

Sindikalci “Kolubare”
ponovili su ministru zah-
tev za pove}awe cene rad-
nog ~asa na 110 dinara.
Oni, tako|e,  zahtevaju i
da poslovodstvo EPS-a
ovlasti direktora Pri-
vrednog dru{tva RB “Ko-
lubara” da nastavi prego-
vore o izmeni kolektiv-
nog ugovora, zapo~ete u
2006. godini. Ministar
Naumov obe}ao im je, ovom
prilikom, da }e Vlada Sr-
bije prona}i re{ewe za
ove zahteve rudara. �

R.E.

MINISTAR RADOMIR NAUMOV 
U POSETI RB “KOLUBARA”

Rudarski 
rekord
� U ovom basenu u 2006. ostvarena
godi{wa proizvodwa ugqa od
29,17 miliona tona ugqa, {to je i za
55.000 tona vi{e od do sada najve-
}e u 1990. godini

U oblasti rudarstva i 
energetike Srbija dostigla
evropske standarde 
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U Rudarskom basenu “Ko-
lubara” tokom pro{le go-
dine proizvedeno je ukup-
no, na sva ~etiri povr-
{inska kopa, 29,169.810
tona ugqa. Ovim ostvare-
wem prema{en je za 55 hi-
qada tona rekord zabele-
`en u ovom basenu iz 1990.
godine, a najve}i dopri-
nos tome je, kako ka`u u
“RB “Kolubara”, dao povr-
{inski kop “Poqe D”, na
kome je otkopano 14,4 mi-
liona tona. 

U pore|ewu s planira-
nim za 2006. godinu, na go-
di{wem nivou plan je pre-

ba~en za osam odsto. Pose-
ban rezultat postignut je u
posledwa tri meseca pro-
{le godine, kada je su{a
ograni~ila u~inak hidroe-
lektrana, a proizvodwa
struje zavisila od termoe-
lektrana i rada rudara. Ta-
da je proizvodwa ugqa u
ovom basenu bila 10 odsto
iznad bilansirane. Pre to-
ga, od januara do kraja sep-
tembra, rudari su tako|e
prebacivali plan i reali-
zovali proizvodwu ugqa 7,6
odsto ve}u od bilansom
utvr|ene. 

U “Kolubari” isti~u da,

uprkos ovako velikoj pro-
izvodwi ugqa, nisu bitno
smawene rezerve otkrive-
nog ugqa, jer je pro{le go-
dine bila odli~na i pro-
izvodwa otkrivke. Istina,
u ovoj proizvodwi nije
prema{en rekord iz 2003.
godine, jer je ostvarenih
67,6 miliona metara kub-
nih otkrivke za 3,4 milio-
na mawe od tog rekorda,
ali su u “Kolubari” i ovim
rezultatom veoma zadovoq-
ni, jer je postignut sa polo-
vi~nim kapacitetom bage-
ra na sistemu “Poqa D”, ko-
jim je nadome{}en rad u de-

cembru 2005. godine hava-
risanog glodara “Devet”. 

U poslovodstvu RB “Ko-
lubara”, kako ka`e teh-
ni~ki direktor Povr{in-
skih kopova Vladan Rado-
vanovi}, i daqe se ra~una
na visoke zahteve u proiz-
vodwi ugqa, jer je struje
potrebno sve vi{e, a kada
}e prestati su{a, ne zna
se, te stoga, smatraju da
treba ubrzati pro{irewe
“Poqa D”, zavr{etak kopa
“Tamnava - Zapadno poqe”
i otvarawe novog kopa
“Veliki Crqeni”.

A. C.

ZNA^AJNO OSTVAREWE RB “KOLUBARA” U 2006. GODINI

Zadivquju}ih oko 
30 miliona tona ugqa
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Ministar rudarstva i
energetike Radomir Nau-
mov i generalni direktor
EPS-a dr Vladimir \or-
|evi} pustili su 25. decem-
bra u rad novoizgra|enu
Trafostanicu 110/35/10
kV “Zlatibor 2” na ovoj
planini. Izgradwa tog
objekta  ko{tala je vi{e
od 2,9 miliona evra. Mi-
nistar Naumov je, izme|u
ostalog, tim povodom ista-
kao da taj objekat, pored
toga {to }e obezbediti
uredno i sigurno snabde-
vawe elektri~nom energi-
jom jednog od najve}ih tu-
risti~kih centara u Srbi-
ji, ima i ve}i zna~aj za bu-
du}e tr`i{te elektri~ne
energije jugoisto~ne Ev-
rope.

- Energetika kao pri-
vredna grana ve} je postala
sastavni deo Evropske uni-
je, pa i nezavisno od toga
kada }e Srbija  postati deo
evropske porodice. Pored
toga, energetika na{e ze-
mqe  deo je EU i po tehni~-

ko-tehnolo{kim perform-
ansama i sistemima, kao i
po aktima i zakonskim do-
kumentima, a sve to bio je i
veliki posao, koji je uspe-
{no zavr{en - rekao je Na-
umov, pre nego {to je pre-
sekao sve~anu vrpcu na ula-
sku u komandnu salu TS
“Zlatibor 2”.

Vladimir \or|evi}, ge-
neralni direktor EPS-a,
podsetio je prisutne na
re~i sa otvarawa radova
na jednom drugom objektu
“Elektrosrbije” TS “Ma-
~vanska Mitrovica”, kada
je istakao  da u Srbiji vi-
{e nije aktuelno da li
ima struje, nego kakvog je
ona kvaliteta. Posle do-
sta godina, zna~i, do{lo
je vreme investirawa u di-
stributivnu delatnost, ka-
ko bi se obezbedila ve}a
sigurnost u snabdevawu
kupaca. Rodoqub Marko-
vi}, direktor PD “Elek-
trosrbija”, dodao je i da se
privode kraju radovi na
izgradwi trafo stanice

upravo u Ma~vanskoj Mi-
trovici, a da su nedavno
po~eli i na sli~nom
objektu  u Ariqu. Marko-
vi} je napomenuo i da je
TS “Zlatibor 2” dugoro~-
no re{ewe za sve ve}e
energetske zahteve ovog tu-
risti~kog centra. 

Izgradwa TS “Zlatibor
2” po~ela je, ina~e, krajem
2004.godine, sa ciqem da
obezbedi sigurno i kvali-
tetno snabdevawe elek-
tri~nom energijom Zlati-
bora, kao udarne turisti~-

ke destinacije u Srbiji.
Na objektu su ugra|ena dva
transformatora 35/10 kV,
svaki snage od 8 MVA i
transformator 110/35 kV,
snage 31.5 MVA.

Izgradwa ovog objekta
finansirana je najve}im
delom iz sopstvenih sred-
stava EPS-a, a preostalih
pet odsto obezbe|eno je iz
udru`enih sredstava za iz-
gradwu nedostaju}ih ener-
getskih objekata. �

P. Maksi}

PU[TENA U RAD NOVA TRAFO-STANICA

Urednije snabdevawe
Zlatibora
� Izgradwa nove trafo-stanice 110/35
/10 kV ko{tala vi{e od 2,9 miliona evra
� Do{lo i vreme investirawa u distri-
butivnu delatnost

Sredinom decembra, u nasequ Kamen-
dol u Grockoj, pu{tena je  u rad nova TS
10/0,4 kV. Zna~aj ovog doga|aja za daqi
razvoj celog kraja, potvrdili su prisu-
stvom i Radomir Naumov, ministar ru-
darstva i energetike, Aleksandar Po-
povi}, ministar za nauku i za{titu ̀ i-
votne sredine, Bla`o Stojanovi},
predsednik Op{tine Grocka i Stevan
Mili}evi}, direktor Elektrodistri-
bucije Beograd, sa saradnicima. Nau-
mov je, pritom, ocenio da je EDB, po-

{tuju}i dogovorene rokove, potvrdio
visoku profesionalnost i stru~nost.
Iako je re~ o relativno maloj investi-
ciji, zakqu~io je on, ovaj objekat da}e
veliki doprinos poboq{awu uslova
`ivota stanovnika ovog kraja.

- Kamendolu je sada obezbe|eno sta-
bilno napajawe elektri~nom energi-
jom, rekao je Mili}evi}, ukazuju}i da
je ova distribucija jo{ jednom poka-
zala da sa istom pa`wom brine o kva-
litetnom snabdevawu strujom svih ku-

paca, kako u gradskom, tako i prigrad-
skom podru~ju. Ujedno, pu{tawem u
rad ove transformatorske stanice
stvoreni su uslovi za boqe vodosnab-
devawe  celog naseqa. Boqe naponske
prilike omogu}i}e, naime, da se po-
krenu dubinske crpne pumpe u obli-
`wem reni-bunaru, tako }e oko hiqa-
du i po stanovnika ovog dela Op{ti-
ne Grocka, kona~no imati uredno
snabdevawe vodom. 

T. Zoranovi}

ELEKTRODISTRIBUCIJA BEOGRAD

Stabilno napajawe Grocke
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Sa otvarawa TS 
“Zlatibor 2” 



JANUAR 2007 kWh BROJ 396

16

AKTUELNE TEME

Uprkos su{i, ~ije
su posledice od
jesenas, iz meseca
u mesec, sve ve}e,

kao i mawku elektri~ne
energije u regionu, Elek-
troprivreda Srbije uspeva
da podmiri sve potrebe za
strujom na doma}em tr`i-
{tu. Pri tome, dnevna po-
tro{wa dostizala je pro-
{log meseca, na primer, i
138 miliona kilovat-sati,
na prose~noj dnevnoj spoq-
noj temperaturi oko nula
stepeni Celzijusovih. Da
bi podmirio ovako uve}a-
ne potrebe, EPS je stavio
u pogon sve kapacitete ko-
jima raspola`e i ugovorio
i dodatni uvoz energije.

U decembru, najpre je pu-
{ten u rad jedan blok TE-
TO Novi Sad, a onda su do
sredine tog meseca na mre-
`i bili svi ostali bloko-
vi “Panonskih elektrana”.
U isto vreme, termoelek-
trane na ugaq radile su pu-
nom snagom i bele`ile
proizvodwu znatno ve}u od
planirane. Prema izve-
{taju Direkcije za proiz-
vodwu elektri~ne energije,
zahvaquju}i tom izuzetnom
anga`ovawu termosektora,
godi{wi plan proizvodwe
elektri~ne energije u
EPS-u, bez TE “Kosovo”,
ostvaren je u pono} 2. de-
cembra, dok je ukupan godi-
{wi plan, dakle sa kosmet-
skim TE, od  35,649 mili-
jardi kilovat-sati, ispu-
wen pet dana kasnije, ta~-
nije 8. decembra. Pri tome,
TENT i TE “Kostolac” re-
alizovali su u novembru
najve}u mese~nu proizvod-
wu u posledwih 16 godina,
ali su zato proto~ne hidro-

elektrane imale najmawu
novembarsku proizvodwu
od 1990. godine.

Ostvarivawe elektroe-
nergetskog bilansa, odno-
sno pokrivawe potreba za
strujom, od jesenas je ipak
vrlo napregnuto. Miladin
Basari}, direktor Sekto-
ra za energetsko planira-
we i upravqawe u Direk-
ciji EPS-a za trgovinu
elektri~nom energijom,
rekao je da je termosektor u
posledwa tri meseca pro-
tekle godine izneo teret
posledica su{e i nemogu}-
nosti da se ukupne nedosta-
ju}e koli~ine energije ku-
pe na tr`i{tu. Istina,
potro{wa je u ovom perio-
du bila na nivou bilansi-
rane, ali su spoqne tempe-
rature bile vi{e od prose-
ka. Naime, oktobar, novem-

bar i decembar su bili to-
pliji od vi{egodi{weg
proseka za oko 2,3 stepena
Celzijusova, a potro{wa
je eto bila na nivou plana.
Uz to, proto~ne hidroe-
lektrane su proizvodile
znatno mawe od onoga {to
je planirano.

Basari} je istakao da je,
i pored nepovoqne hidro-
logije, zahvaquju}i izuzet-
nom radu TE na ugaq, anga-
`ovawu “Panonskih elek-
trana” i dodatnom uvozu
struje, elektroenergetska
situacija u Srbiji pod
kontrolom. On je to ilu-
strovao podacima Dispe-
~erskog centra EPS - a za
26. decembar. Toga dana,
bruto konzum Republike
Srbije iznosio je oko 138
miliona kilovat-sati. U
EPS-ovim kapacitetima

proizveden je 131 milion
kilovat-sati i uvezeno je
osam miliona kWh. Oko
milion kWh utro{eno je
za pumpawe vode u akumula-
ciono jezero RHE “Bajina
Ba{ta”. Navode}i ove po-
datke, na{ sagovornik je
rekao da je zadovoqewu po-
treba konzuma znatno po-
moglo anga`ovawe “Pa-
nonskih”, koje su tog 26. de-
cembra, na primer, proiz-
vele 5,4 miliona kWh.

Na mese~nom nivou, u de-
cembru, bruto konzum Repu-
blike iznosio je gotovo
~etiri milijarde kilovat-
sati, od kojih je 3,857 mi-
lijardi obezbe|eno iz sop-
stvenih kapaciteta, a oko
290 miliona iz uvoza i na-
bavkom po osnovu razmene
i havarijske ispomo}i.
Sopstvena proizvodwa i
uvoz bili su dovoqni da
podmire potrebe konzuma,
kao i druge potrebe u si-
stemu, kao {to su isporuka
elektri~ne enerije EPCG
po osnovu ugovora o dugo-
ro~noj saradwi i pumpawe. 

- Za period oktobar-de-
cembar 2006. godine termo-
elektrane na ugaq proizve-
le su 1,1 milijardu kilo-
vat-sati, ili 18,5 odsto vi-
{e nego {to je bilansira-
no - naveo je Basari}, obja-
sniv{i da je na ovako re-
kordno ostvarewe termo-
sektor bio prinu|en, jer su
zbog su{e smaweni dotoci,
tako da su proto~ne HE za
ova tri meseca proizvele
oko 580 miliona kWhmawe

AKTUELNA ELEKTROENERGETSKA SITUACIJA U SRBIJI

Potro{wa raste, 
struje ima
� Da bi podmirio uve}ane potrebe konzuma, EPS stavio u po-
gon sve tri TE-TO “Panonskih elektrana” � Termosektor za tri
meseca proizveo 1,1 milijardu kilovat-sati vi{e nego {to je
bilansirano (18,5 odsto iznad plana)

Miladin 
Basari}: 
Nismo mogli 
da predvidimo
ovakvu su{u

U novembru 
najve}a mese~na

proizvodwa 
termosektora: 
TE “Kostolac” 

Ove zime æe Elektroprivreda Srbije, kako se ve} sada mo`e
sagledati, ulo`iti oko 70 miliona evra za uvoz energenata da
bi obezbedila redovno snabdevanje elektriènom energijom do-
maæeg konzuma. U to su uraèunati iznosi za planirani i dodat-
ni uvoz struje, kao i izdaci za nabavku mazuta i gasa, koje EPS
kupuje od NIS-a i "Srbijagasa". 

Za uvoz 70 miliona evra
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od bilansiranog, a i uveze-
no je 500 miliona kWh ma-
we od bilansom planira-
nog uvoza. Odli~an rad TE
ne bi bio mogu} bez izvan-
rednih proizvodnih rezul-
tata na kopovima ugqa, pre
svega u “Kolubari”.

Na pitawe za{to letos
nije ugovoren ve}i uvoz
struje, odnosno onoliko
koliko je bilansirano,
Basari} je kazao da je le-
tos, kada se donosila od-
luka o kupovini struje za
zimski period, elektroe-
nergetska situacija bila
veoma povoqna, jer su do-
toci vode bili na nivou
bilansa, pa i ve}i, a depo-
nije ugqa gotovo popuwe-
ne, zna~i iznad bilansa. 

- Ugovorene su koli~ine
- kazao je Basari} - za koje
se u takvim uslovima pro-
cenilo da su sigurno po-
trebne za zimski period,
ra~unaju}i bilansne pret-
postavke proizvodwe i po-
tro{we. Da podsetim, me-
se~na proizvodwa HE bi-
lansira se na osnovu vi{e-
godi{wih dotoka, a letos
nije moglo da se pretposta-
vi da }e nas zadesiti ovako
velika su{a. Da sada ima-
mo prose~ne dotoke i da
smo tada ugovorili ve}i,
bilansirani uvoz energi-
je, mi bismo sada morali da
potiskujemo neke TE, a to
bi te{ko moglo da se
opravda sa bilo kog aspek-
ta, energetskog ili eko-
nomskog. Nagla{avam, le-
tos niko, apsolutno niko,

nije mogao da predvidi
ovakvu vi{emese~nu su{u
i pad proizvodwe u HE.

Obja{wavaju}i ono {to
se dogodilo protekle jese-
ni, na{ sagovornik je is-
takao da je elektroener-
getski sistem EPS-a do-
voqno sna`an da mo`e da
izdr`i kra}i period le-
denih dana i kratkotrajnu
su{u. 

- Ove jeseni - dodao je on
- nije bilo takvih mrazeva,
ali se zato su{a otegla na
~itava tri meseca, i ne sa-
mo u Srbiji, ve} je zahvati-
la ceo region. Zato kasnije
nije bilo mogu}e dodatno
kupiti dovoqne koli~ine
elektri~ne energije. Iz-
laz smo na{li u anga`ova-
wu “Panonskih elektra-
na”. Zbog nemogu}nosti,
me|utim, da EPS blagovre-
meno nabavi dovoqno ma-
zuta i gasa, koji se uvoze
preko NIS-a i “Srbijaga-

sa”, kapaciteti “Panon-
skih” nisu u punoj meri is-
kori{}eni.

Posledice su{e vidqi-
ve su i u hidro i u termo
sektoru. Rekordna proiz-
vodwa TE na ugaq u po-
sledwem tromese~ju pro-
{le godine istawila je
rezerve ugqa na deponija-
ma TE, mada je rudarski
sektor radio na granici
svojih tehni~ko-tehnolo-
{kih mogu}nosti. Krajem
decembra na deponijama je
bilo 293 hiqade tona ugqa
mawe nego {to je bilansi-
rano, odnosno 73 odsto
maksimalnog sadr`aja.
Na{ sagovornik podse}a
da je po~etkom oktobra na
deponijama bilo 372 hiqa-

de tona ugqa vi{e od bi-
lansiranih koli~ina, ta-
ko da su TE za tri meseca
potro{ile oko 700 hiqada
tona ugqa sa deponija vi-
{e nego {to je planirano. 

Istina je, me|utim, kako
isti~e Basari}, da je pre-
kobilansna potro{wa
ugqa realno ve}a od ove,
jer je rudarski sektor znat-
no uve}ao dovoz na deponi-
je. Ra~unaju}i i taj uve}ani
dovoz, TE su potro{ile
ukupno oko 1,5 miliona to-
na ugqa  vi{e nego {to je
bilo predvi|eno planom
za posledwe tromese~je u
2006. godini. 

Na tromese~nom nivou,
rezerve akumulacija su go-
tovo prepolovqene. Prvog
dana oktobra one su bile
na nivou bilansiranih ko-
li~ina, a na kraju decem-
bra imale su samo 52 odsto
maksimalnog sadr`aja, od-
nosno 95 miliona kilovat-
sati mawe nego {to je bi-
lansirano. No, rad hidro-
sektora od oktobra do kra-
ja decembra pro{le godi-
ne, zbog znatno oslabqe-
nih dotoka na rekama, pa i
u akumulacije, zavre|uje
posebnu temu, koju tako|e
objavqujemo u ovom broju
na{eg lista. �

Anka Cvijanovi}

Pred Novu godinu, u Dispe~erskom centru EPS-a ve} su bile
napravqene procene o realizaciji planova i ostvarewu elek-
troenergetskog bilansa na godi{wem nivou za 2006. godinu. Do
samog kraja godine ostalo je bilo jo{ samo ~etiri dana, ra~una-
ju}i i 31. decembar, kada dnevna potro{wa kulminira i stavqa
na probu izdr`qivost sistema, ali, kako ovde ka`u, do kona~-
nog izve{taja, koji }e se pripremiti do sredine januara, mogu
da nastanu samo neznatne izmene.

Prema tome, u 2006. godini ukupna proizvodwa elektri~ne
energije u EPS-ovim kapacitetima (sa HE “Piva” i He “Gazivo-
de”) iznosila  je 39,44 milijardi kilovat-sati, {to je za tri mi-
lijarde kWh vi{e od plana i na nivou pro{logodi{weg ostva-
rewa, kada je zabele`ena rekordna proizvodwa od 1990. godi-
ne. Termoelektrane na ugaq (bez TE “Kosovo”) proizvele su oko
2,5 milijardi kilovat-sati vi{e nego {to je bilansirano i oko
1,2 milijarde KWh vi{e nego 2005. godine. Basari} ka`e da ovaj
preba~aj plana odgovara koli~ini elektri~ne energije koju za
godinu dana proizvede termoblok od 400 megavata. 

Sa proizvodwom devet milijardi kilovat-sati, proto~ne HE su
podbacile plan za 500 miliona, odnosno pet odsto. Tako|e, wiho-
va proizvodwa u odnosu na 2005. bila je za 11 procenata mawa, a
to je preko milijardu kilovat-sati mawe nego pro{le godine, {to
je ekvivalentno godi{woj proizvodwi termobloka od 180 megava-
ta. Akumulacione HE ukupno su proizvele oko 2,9 milijardi kilo-
vat-sati, {to je 58 odsto vi{e od bilansiranog i pet odsto vi{e
nego pro{le godine. U celini, pro{logodi{wa proizvodwa hi-
drosektora EPS-a (sa HE “Piva” i HE “Gazivode”) iznosila je 11,9
milijardi kilovat-sati. To je oko 500 miliona kWh vi{e od bi-
lansirane godi{we proizvodwe za 2006. i oko milijardu kWh ma-
we od ostvarewa u 2005. godini.

U 2006. ponovqen rekord iz 2005. 

Prema podacima Dispe~erskog centra EPS-a, potro{wa
elektri~ne energije u Srbiji u posledwa tri meseca protekle
godine bila je na nivou bilansirane. Ti podaci, me|utim, skri-
vaju pravu sliku kretawa potro{we, jer se upore|uju samo ko-
na~ne brojke planiranog i ostvarenog u odre|enoj kategoriji,
ali ne i dispariteti koji se pojavquju u odnosu na kretawe
spoqne temperature. Kako obja{wava Basari}, da je spoqna
temperatura u oktobru, novembru i decembru bila prose~na,
ili ni`a od prose~ne, vidqiv bi bio rast potro{we elektri~-
ne energije iznad bilanisiranog. Ovako, ove jeseni, koja je za
2,3 stepena toplija od prose~nih, potro{eno je koliko je plani-
rano za prose~nu hladno}u. Tako izgleda da je potro{wa pod
kontrolom, a ona realno raste. Jasno je, ipak, da su direktni i
tarifni kupci tro{ili vi{e nego {to je bilo planirano i po-
trebno. U prvih deset meseci pro{le godine, potro{wa je, re-
cimo, bila 2,1 odsto ve}a od bilansirane i da bilansom nije
predvi|ena prose~na zimska potro{wa, ovaj trend ostao bi ja-
sno uo~qiv i u posledwa tri meseca. 

Potro{wa, ipak, raste
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Upro{loj godini
Elektroprivreda
Srbije bila je i
izvoznik i uvo-

znik elektri~ne energije.
Najpre je, od aprila do ok-
tobra izvezla oko 565 mi-
liona kilovat-sati, a po-
tom je u novembru i decem-
bru realizovala deo letos
ugovorenog uvoza, s tim
{to je u decembru morala i
dodatno da kupuje, jer su
posledice su{e bile sve
ve}e, a potro{wa elek-
tri~ne energije u Srbiji
iznad bilansirane.

Mijat Milo{evi}, di-
rektor Sektora za trgovi-
nu u Direkciji EPS-a za
trgovinu elektri~nom
energijom, rekao je za na{
list da je u novembru uve-
zeno oko 138 miliona ki-

lovat-sati, koliko je ten-
derskom nabavkom za zim-
ski period  bilo i plani-
rano za ovaj mesec. U de-
cembru, me|utim, pored le-
tos ugovorenog uvoza 181
miliona, dodatno je ku-
pqeno oko 33 miliona ki-
lovat-sati, te je sa tim
ukupnim koli~inama “za-
tvoren” elektroenerget-
ski bilans za posledwi
mesec u 2006. godini. Pre-
ma tome, u novembru i de-
cembru upravo zavr{ene
godine EPS je ukupno uve-
zao oko 352 miliona kilo-
vat-sati, mada je na po~et-
ku sezone za ceo teku}i
zimski period, do kraja
februara ove godine, da-
kle, ugovoreno da se uveze
samo 494,4 miliona kilo-
vat-sati 

Uo~i Nove godine bilo
je potpuno izvesno da }e
zimski uvoz prema{iti
600 miliona kilovat-sa-
ti. Pored prethodno ugo-
vorena 148,4 miliona ki-
lovat-sati za januar, u
ovom mesecu }e biti do-
datno uvezeno najmawe
jo{ 97,5, ili, najvi{e
114,2 miliona kilovat-sa-
ti, {to }e zavisiti od po-
treba doma}eg konzuma.
Prvog meseca ove godine,
dakle, bi}e uvezeno mak-
simalno 262,6 miliona
kilovat-sati, a ra~una se
da }e i februarski uvoz
elektri~ne energije pre-
ma{iti planirane koli-
~ine.

Proletos je EPS izvoz
struje realizovao sa 16
kompanija koje rade u

okru`ewu, a uvoz se odvi-
jao saradwom sa osam kom-
panija. Ra~unaju}i uvoz
struje koji je realizovan u
prva tri meseca pro{le
godine, kada jo{ nije bila
formirana Direkcija
EPS-a za trgovinu elek-
tri~nom energijom, ukup-
na pro{logodi{wa nabav-
ka elektri~ne energije na
tr`i{tu iznosila je oko
560 miliona kilovat-sati.
Pri tome, EPS je i proda-
vao i kupovao (ve}im de-
lom) struju po vi{im pro-
se~nim cenama od onih na
doma}em tr`i{tu.

Milo{evi} isti~e da je
pro{le godine trgovinu
elektri~nom energijom,
{to se EPS-a ti~e, obele-
`io prvi sklopqeni ugo-
vor sa kvalifikovanim
kupcem (“Feroprofil”,
koji planira da do kraja
ove godine izgradi fa-
briku u Majdanpeku), a on-
da i to da je po~eo uvoz
struje za dinare. Re~ je o
tome da je za dodatni uvoz
u decembru, pored ostalih
ugovora, EPS potpisao i
ugovor sa firmom ČEZ-
Srbija, koja je odnedavno
od Agencije za energetiku
Srbije dobila licencu za
trgovinu elektri~nom
energijom. Prema tom ugo-
voru, EPS od ČEZ-Srbije
nabavqa struju za dinare.

Na{ sagovornik podse-
}a da je letos struja za
zimske potrebe kupqena
od “Enerxiholdinga” iz
Rumunije, “Atela” iz [vaj-
carske i “Sempre” iz Ve-
like Britanije. On ka`e
da je nabavka dodatnih ko-
li~ina energije ugovore-
na sa ovim ponu|a~ima,
ali i sa pet novih. To su
nema~ki E.O.N., ~e{ka
“Espada”, {vajcarski
EFT, hrvatski HEP i srp-
ski ČEZ-Srbija.  �

A. Cvijanovi}

TRGOVINA ELEKTRI^NOM ENERGIJOM 

Dodatni uvoz u decembru
� Pored planiranog uvoza 181 miliona kilovat-sati, EPS je na kraju pro{le godine
na træi{tu dokupio 33 miliona kilovat-sati

Mali dotoci smawili u~inak 
proto~nih hidroelektrana: 
HE “Bajina Ba{ta”
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Prvog oktobra pro{le go-
dine stawe u akumulacijama
EPS-a bilo je na nivou bi-
lansiranog. Akumulaciona
jezera imala su 85 odsto mak-
simalnog energetskog sadr-
`aja, onoliko koliko je do-
voqno da akumulacije budu
dobra rezerva elektroener-
getskog sistema u slu~aju
kratkotrajne su{e i da ne
budu ugro`ene  opasno{}u
prelivawa ako se nebo otvo-
ri. No, kako je protekle jese-
ni, jo{ u oktobru, umesto ki-
{e, Srbiju zadesila su{a,
dispe~eri EPS-a dobili su
krunski zadatak da se rezer-
ve akumulacija sa~uvaju za
naj`e{}u zimu i da se pri
tom tako racionalno kori-
ste da ispuwewe elektroe-
nergetskog bilansa nijed-
nog meseca ne do|e u pitawe. 

Tako se do kraja decembra
nivo akumulacija spustio na
52 odsto maksimalnog sadr-
`aja, ali i taj nivo je o~uvan
zahvaquju}i pre svega do-
brom radu termosektora. U
Dispe~erskom censtru EPS-
a ka`u da nije bilo izuzet-
nog anga`ovawa termosek-
tora u posledwem tromese~ju
protekle godine, verovatno
bi jezera ve} bila ispra-
`wena. Iznose}i ove ~iwe-
nice, Miladin Basari}, di-
rektor Sektora za energet-
sko planirawe i upravqawe

u Direkciji EPS-a za trgo-
vinu elektri~nom energi-
jom, ne}e da ka`e koliko je
na odr`ivost sistema utica-
lo ume{no upravqawe kapa-
citetima, ali isti~e da ne
pamti da je skoro bilo ova-
kve su{e kao krajem pro{le
godine. Dotoci su od okto-
bra bili sve mawi i to je di-
rektno uticalo na ispuwewe
planova proizvodwe u hi-
droelektranama EPS-a. 

Ukupno, hidrosektor je u
periodu oktobar-decembar
2006. godine proizveo 2,14
milijardi kilovat-sati, od
~ega je 1,49 milijardi proiz-
vodwa u proto~nim HE.
Ukupna tromese~na proiz-
vodwa ovog sektora bila je
20 odsto mawa od bilansira-
ne, a samo proto~ne HE ima-
le su 28 odsto mawi u~inak
od bilansiranog. Akumula-
cione hidroelektrane pro-
izvele su u ovom periodu 651
milion kilovat-sati, a bi-
lansirano je 634 miliona
kWh. Reklo bi se da je proiz-
vodwa akumulacionih HE
bila na nivou bilansirane,
ali zato su akumulacije mal-
tene prepolovqene, jer su i
do wih dotoci bili mali.
Basari} isti~e da je u po-
sledwem treomese~ju pro-
{le godine, zbog smawenih
dotoka, u hidrosektoru bilo
mawe oko 750 miliona kilo-

vat-sati raspolo`ive ener-
gije nego {to je bilansom
bilo predvi|eno.

Posle Svetog Nikole sta-
we u akumulacijama se ne{to
popravilo, naro~ito na HE
“Piva”, ali oporavak reka
trajao je samo nedequ dana.
Dotok Dunava je, recimo, po-
sle blagog rasta u nekoliko
dana, ponovo krajem pro-
{log meseca opao i iznosio
oko tri hiqade metara kub-
nih u sekundi. To je dve tre-
}ine od wegovog prose~nog
dotoka u ovo doba. Jasnije,
Dunavom je tih dana dotica-
lo 1.600 metara kubnih u se-
kundi mawe od proseka, a to
je oko pet  miliona kilovat-
sati dnevno mawe, ili 200
megavata uvoza u bandu. 

Iskazano u energiji, zbog
ovako niskih dotoka, u pro-
to~nim HE, za posledwa tri
meseca pro{le godine, pro-
izvedeno je 580 miliona ki-
lovat-sati mawe nego {to je
bilansirano, odnosno oko
800 miliona kWh mawe nego
u istom periodu 2005. godi-
ne. Pore|ewe sa posledwim
tromese~jem prethodne godi-
ne daje jasniju sliku posle-
dica su{e u elektroenerget-
skom sektoru Srbije, tim vi-
{e ako se podsetimo da je
krajem 2005. godine uvoz
struje bio za 150 miliona
kilovat-sati mawi nego u

posledwem tromese~ju 2006.
godine.   

Kako su rasle posledice su-
{e pokazuju i podaci o proiz-
vodwi proto~nih HE za svaki
od tri meseca na kraju godi-
ne. U oktobru one su proizve-
le 422,9 miliona, u novembru
496,5 miliona i u decembru
571 milion kilovat-sati.
Oktobarska proizvodwa bila
je 24 odsto, novembarska 29 i
decembarska 30 odsto mawa
od bilansirane. 

Da bi slika o hidrosekto-
ru EPS-a bila potpunija,
Basari} isti~e da je zna~aj-
no da je stawe u HE “Piva”
malo popravqeno, a ona zna-
~ajno uti~e na rad proto~-
nih HE na Drini. Ukoliko
se, me|utim, nepovoqna hi-
drolo{ka situacija s kraja
pro{le godine nastavi i u
ovoj, mogla bi, prema re~ima
Basari}a, u februaru i mar-
tu da ugrozi ostvarivawe
elektroenergetskog bilan-
sa, jer su prognoze za januar
takve da se ra~una da }e kra-
jem ovog meseca u akumulaci-
jama ostati samo oko 35 od-
sto maksimalnog sadr`aja.
Dakle, ako ki{e i snega ne
bude, preostaje samo dodatni
uvoz struje. Pri tome, na
termosektor ra~una se u pu-
noj meri. �

A. Cvijanovi}

SMAWEN U^INAK PROTO^NIH HIDROELEKTRANA

Su{a usporila agregate
� Za period oktobar-decembar 2006. godine proto~ne HE imale za 28 odsto mawu
proizvodwu od bilansirane � Da termosektor nije izuzetno dobro radio, akumula-
cije bi bile prazne na kraju pro{le godine 

Umesto 4.600, Dunavom u decembru doticalo samo 3.000 
hiqade metara kubnih vode u sekundi: HE “\erdap 1”
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P osle saglasnisti
generalnog di-
rektora EPS-a na
sve sistematiza-

cije i organizacione pro-
mene u privrednim dru-
{tvima, neka od wih po~e-
la su sa primenom tih aka-
ta od 1. decembra, 2006. a
ve}ina od Nove godine.
Nove sistematizacije rad-
nih mesta usledile su po-
sle 15 do 20 godina. Dobi-
li smo nove organizacio-
ne forme, odnosno celine
i novu organizaciju u sa-
mim privrednim dru{tvi-
ma, kako bi ona bila {to
efikasnija i racionalni-
ja. Sva privredna dru{tva
imaju podatke o izvr{io-
cima, koji nedostaju po no-
voj sistematizaciji, a po-
stoje i izvr{ioci, ~iji bi

poslovi mogli da se raspo-
rede na druge radnika i ta-
ko ne bi bilo potrebe za
novim zapo{qavawima.
Nova radna mesta vredno-
vana su koeficijentima i
obezbe|ena je pravi~nija
raspodela po odre|enim
poslovima. To je bio kom-
plikovan posao , kako bi
se utvrdili koeficijenti
za svako radno mesto, na
osnovu ~ega }e se obra~una-
vati zarada. Ovim je zao-
kru`ena procedura, koju je
iziskivalo formirawe
novog EPS-a i privrednih
dru{tava - rekao je za list
“kWh”   Dragojlo Ba`alac,
zamenik generalnog di-
rektorra EPS-a za poslov-
ni sistem. 

Ba`alac je, daqe, obja-
snio da sva privredna dru-

{tva, odnosno EPS u celi-
ni, nemaju ve}i broj zapo-
slenih nego {to bi to bi-
lo potrebno za normalno
obavqawe procesa rada.
Ali, kada je re~ o struktu-
ri, tu ima problema, jer ne-
dostaje stru~ni kadar od-
re|enog profila i odre|e-
nih specijalizacija. Na
drugoj strani, postoji vi-
{ak zaposlenih na odre|e-
nim poslovima.

- Pitawe tog vi{ka za-
poslenih re{eva}emo po-
stepeno, kroz prirodni od-
liv, prekvalifikaciju i
dobrovoqnim otpremnina-
ma, koje }e va`iti samo za
ovu kategorije zaposlenih.
Kako se broj zaposlenih,
na ovaj na~in, bude smawi-
vao,  stvra}e se i mogu}-
nost za prijem radnika sa

potrebnim zanimawima.
Time bi se omogu}ilo i
podmla|ivawe i obezbe|e-
we odre|enih kvalifika-
cija koje nam sada nedosta-
ju - ka`e Ba`alac.

Na{ sagovornik je napo-
menuo da je  odvajawe odre-
|enih delatnosti ili po-
slova u posebne firme

OD NOVE GODINE U VE]INI PRIVREDNIH DRU[TAVA EPS-a

Po~ela primena novih
sistematizacija
� Nedostaje stru~ni kadar odre|enog profila i odre|enih speci-
jalizacija, dokje  na drugoj strani, imamo ve}i broj zaposlenih

Prve isporuke brojila po
osnovu nabavke iz kredita EBRD
trebalo bi u EPS da stignu sre-
dinom januara, a ukupna naruxbi-
na do sredine februara. Merne
ure|aje preuzima}e odmah pri-
vredna dru{tva za elektrodi-
stribuciju i zapo~eti wihovu
ugradwu, {to zna~i da ovoga me-
seca u EPS-u kre}e veliki posao
zamene dotrajalih brojila, koja
su, zbog starosti, postala nesi-
guran instrument u registrova-
wu utro{ene elektri~ne energi-
je. Ovaj veliki posao potraja}e
~itavih deset godina, jer Elek-
troprivreda namerava da u pred-
stoje}oj deceniji na mernim me-
stima kod kupaca na niskom na-
ponskom nivou postavi oko tri
miliona novih, sofisticiranih,
brojila, koja }e precizno bele-
`iti potro{wu elektri~ne ener-
gije, {to je imperativ poslovawa
u tr`i{nim uslovima.

U Direkciji EPS-a za distri-
buciju elektri~ne energije ka`u
da su ugovori za nabavku potpi-
sani sa firmama koje su na ten-
deru izabrane kao najpovoqniji
ponu|a~i, a to su francuski “Sa-
`em” i novosadski “Enel”. Od
francuske firme nabavqaju se
trofazna i monofazna brojila, a
od novosadske, merne grupe. Ten-
derska procedura za ovu nabavku
trajala je skoro godinu dana, jer
su se u me|uvremenu neki od po-
nu|a~a `alili na odluke ten-
derske komisije, ali je na kraju

na sve wihove prigovore stavqe-
na ta~ka. Komisija za za{titu
prava ponu|a~a u Upravi za javne
nabavke Republike Srbije odgo-
vorila je da nije nadle`na da od-
lu~uje o ovim `albama, budu}i
da je tender raspisan po uslovi-
ma i kiterijumima EBRD, a potom
je u organiima Evropske banke za
obnovu i razvoj oceweno da pri-
govori nisu osnovani. Su{tina je
u tome, ka`u u Direkciji EPS-a,
da je ukupna tenderska procedu-
ra, od raspisivawa tendera, do
potpisivawa ugovora sa izabra-

nim ponu|a~ima, obavqena u
skladu sa uslovima EBRD i va-
`e}im zakonima u Srbiji.

Ugovorom sa “Sa`emom” je pre-
cizirano da celokupna isporuka
treba da se obavi za 32 nedeqe, a
sa “Enelom” za osam nedeqa od
momenta stupawa ugovora na sna-
gu, tako da bi naru~ena brojila
trebalo da stignu do kraja avgu-
sta ove godine, a merne grupe do
marta. U privrednim dru{tvima
}e se wihova monta`a obavqati
uporedo sa pristizawem dosta-
vqenih koli~ina. U svakom PD
ED zamena brojila ima}e priori-
tet u narednom periodu. Sa no-
vim brojilima smawuju se i teh-
ni~ki i komercijalni gubici
EPS-a, a potro{a~i dobijaju mo-
gu}nost da racionalnije tro{e
struju, jer }e na brojilima imati
displeje, na kojima }e mo}i da
prate potro{wu.

A. C.

NABAVKA MERNIH URE\AJA IZ KREDITA EBRD

U januaru sti`u nova brojila

Pored mernih ure|aja koje EPS nabavqa iz kredita EBRD,
ove godine }e se nabaviti i 10.700 brojila i mernih grupa za da-
qinsko o~itavawe potro{we, za koje su privredna dru{tva za
elektrodistribuciju raspisala tendere po osnovu Zakona o
javnim nabavkama. Prema ve} potpisanim ugovorima sa ponu|a-
~ima, “Elektrodistribucija Beograd” nabavqa pet hiqada,
“Elektrosrbija” u Kraqevu ~etiri hiqade i “Jugoistok” - Ogra-
nak “Elektrotimok” u Zaje~aru 1.700 mernih ure|aja.

Kupuju i distribucije

Dragojlo
Ba`alac
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privedeno kraju, a u 2007.
godini }e se proceniti ce-
lishodnost formirawa
odre|enih  firmi za oba-
vqawe nekih poslova, za
koje se veruje da se mogu
efikasnije obaviti kroz
zavisna preduze}a, nego
kroz delove sada{wih pri-
vrednih dru{tava.

- Tu u prvom redu misli-
mo na neke poslove u di-
stribucijama, odnosno za-
menu brojila i obezbe|ewe
prikqu~ka za nove potro-
{a~e, jer, od 1. februara
2007. u obavezi smo da mi
to obavqamo, a ne sami po-
tro{a~i. Izdvajawa, zbog
pove}awa efikasnosti
obavqawa nekih poslova,
bi}e i kod  proizvodnih
organizacija. Te firme
ne}e biti osamostaqivane
ve} }e imati tretman zavi-
snih privrednih dru{tava
sada{wih PD EPS-a. To je
druga~ije od ranijih iz-
dvajawa. Neke od tih
firmi obavqa}e poverene
im poslove samo na odre|e-
no vreme, dok se ne zavr{e
i ne}e se ste}i uslovi za
wihovo osamostaqivawe
niti privatizaciju, {to je
ranije bio slu~aj. U kasni-
jem procesu vlasni~ke
transformacije }e se vi-
deti {ta daqe. Nadamo se,
da }e sada{wi vlasnik
EPS-a prihvatiti na{e
sugestije u vezi sa nala`e-
wem formi vlasni~ke
transformacije, koja }e da
bude najpovoqnija i za Dr-
`avu i za elektroprivre-
du. Ostaje nam jo{ da se s
vlasnikom dogovorimo ko-
lika se masa zarada obezbe-
|uje za ceo EPS. Ta sred-
stva }e, prema Programu
poslovawe za 2007. biti
raspore|ena privrednim
dru{tvima. Trebalo bi,
tako|e, da se dogovorimo
da se za neke sprovedene
racionalizacije, deo
u{te|enih sredstava kori-
sti za uve}awe mase zarada.
To je vrlo zna~ajno i zbog
toga {to bi zaposleni bi-
li zainteresovani da vode
ra~una o visini tro{kova
kod svih poslova na kojima
se obavqa proces rada - re-
kao je Dragojlo Ba`alac. �

D. Obradovi}

Mimo obi~aja povod za ko-
mentar je kwiga Bo`idara
\eli}a “kada }e nam biti
boqe”. Verovatno ne treba
obja{wavati za{to, tim pre
{to se energija kao tema
provla~i vi{e puta kroz
kwigu, a nekih sedam stra-
nica (od ukupno 325) obra|u-
je samo energetske proble-
me. Ina~e, op{ti utisak o
kwizi pomalo zbuwuje: trud
da se obimnim {tivom, razu-
mqivim stilom i patriot-
skim ose}awima analizira-
ju stawe i perspektive dr-
`ave i dru{tva zaslu`uje
priznawe, ali ambicija da
se o svemu, o svakom segmen-
tu, sve zna i nude recepti
izaziva odbojnost. ^ak i
protivre~i politi~kim obe-
}awima o oslawawu na nau-
ku, znawe, stru~nost i spo-
sobnost. Ne ~ini li vam se
da stranke i pojedinci kad
do|u na vlast, uglavnom, za-
borave {ta su obe}avali? U
savremenom svetu vreme lu-
mena je pro{lost, timovi,
ekipe, instituti predla`u
i re{avaju probleme koje,
malo pretenciozno, autor
kwige ho}e sam.

Kod energije \eli} je evo-
luirao, ako se uporedi sa

ministrom biv{e vlade. ^o-
vek koji je predlagao rastu-
rawe i brzu privatizaciju
rafinerija, elektrana i
ostalih energetskih delat-
nosti u kwizi predla`e
oprez, postepenost, kori-
{}ewe stranih iskustava.
Konkretno za elektropri-
vredu: “Sa~ekati sa dekom-
ponovawem EPS-a na proiz-
vodwu, prenos i distribuci-
ju. Restrukturisati sistem,
ali pri~ekati bar pet godi-
na s privatizacijom, dok no-
vi regulatorni okvir polo-
`i test vremena i mogu}ih
re{ewa.”

Elektroprivredi, ta~nije
EPS-u, se “priznaje” tehni~-
ka snaga i sposobnost iz raz-
vojnog perioda (skoro dve
decenije raubovawa, izola-
cije, ~ak bombardovawa je
opstao) ali se negira eko-
nomska mo} (u~e{}e stranih
dugova koje svi moraju vra-
}ati). ^udi da vrstan eko-
nomski stru~wak, kakvog u
kwizi vidimo kad govori o
finansijama, zanemaruje
ulogu cene elektri~ne ener-
gije u otplati dugova i ukup-
noj snazi elektroprivrede.
Jo{ vi{e ~udi {to se ne po-
miwe mesto elektroprivre-

de i energetike u celini u
razvoju privrede i spoqno-
trgovinskom bilansu. Ako su
nezaposlenost, privredni
rast i izvoz kqu~ni proble-
mi zemqe, vredi analizira-
ti koliko razvoj energetike,
gradwa novih objekata i ve-
}a proizvodwa anga`uju gra-
|evinare, ma{inogradwu i
~itav niz delatnosti. A ti-
me tehnolo{ki napreduju,
sara|uju sa stranim kompa-
nijama i sti~u reference za
izlazak na strana tr`i{ta. 

Sli~na “boqka” prati
kwigu i kad se govori o
energetskom rasipni{tvu,
preciznije zna~ajno ve}oj
potro{wi energije u dru-
{tvenom proizvodu ili me-
rama za energetsku efika-
snost. I tu je politika cena
energije kqu~ni razlog, bo-
qe re~eno ekonomske cene
su najve}i motiv {tedwe i
efikasnosti. Sa`eto re~e-
no energija, stabilnost
snabdevawa i tr`i{te su
inicijalne kapisle ukupnog
razvoja i standarda, ne{to
{to po prirodi vu~e napred
i doprinosi bogatstvu i bo-
qem `ivotu.

Na kraju, a mo`da je time
trebalo po~eti, u energet-
skom delu, kwizi nedostaje
me|unarodni aspekt, poseb-
no razumevawe regionalnih
i globalnih zbivawa oko
energetske budu}nosti. Na-
stojawe da se obezbedi do-
voqno energije ne okupira
samo dr`ave i dr`avnike
svih zemaqa i me|unarod-
nih organizacija nego iza-
ziva i mnoge konflikte i
nesporazume svuda oko nas.
Osim izra`ene `eqe da
Srbija postane lider ili
bar zna~ajan faktor u regi-
onu na doma}em terenu se
ni{ta, ili veoma malo ra-
di. Pogledamo li bilanse
svake naredne godine nedo-
staja}e sve vi{e energije -
ili se mora kresati potro-
{wa ili vi{e uvoziti. A to
}e, sigurno, biti sve sku-
pqe i te`e. í

Dragan Nedeqkovi}

ENERGETSKA RASKR[]A 

Energi~ni deriko`a
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Uciqu obezbe|iva-
wa dugoro~nog
odr`ivog funkci-
onisawa i razvoja,

kao i konkurentne pozicije
na tr`i{tu elektri~ne
energije jugoisto~ne Evrope
i pripreme strategije za
obezbe|ewe optimalne for-
me vlasni~ke strukture,
EPS je tokom 2006. godine
anga`ovao konsultante za:
Organizaciono i finansij-
sko restrukturirawe EPS-a,
i Izbor i privla~ewe stra-
te{kih partnera za dva pro-
jekta - za zavr{etak izgrad-
we TE Kolubara B i Izbor i
privla~ewe strate{kog
partnera za Projekat rekon-
strukcije TE-TO Novi Sad.
Zamolili smo Dragomira
Markovi}a, direktora Di-
rekcije za strategiju i inve-
sticije da, za list “kWh”, iz-
nese najnovije detaqe o ova
tri va`na projekta po daqu
sudbinu Elektroprivrede
Srbije.  

-EPS `eli da odgovaraju-
}om, realno mogu}om dina-
mikom, poboq{a efika-
snost kori{}ewa postoje}ih
kapaciteta i optimizira
investicije. Proces organi-
zacionog restrukturirawa
treba da se odvija u tri glav-
na koraka: Finansijska kon-
solidacija i restrukturira-

we, Operacionalno restruk-
turirawe i unapre|ewe per-
formansi i Optimizacija
investicija. U tom smislu
Elektroprivreda Srbije je
organizovala transparentnu
tendersku proceduru za iz-
bor savetnika za podr{ku
(analizu, ocenu i predloge)
u sprovo|ewu procesa orga-
nizacionog restrukturira-
wa, kao i pripremu strategi-
je i poboq{awa upravqawa
investicijama, uz mogu}nost
privla~ewa stranog kapita-
la. Realizacija navedenih
aktivnosti konsultanata se
odvija kroz dva osnovna, pa-
ralelna procesa: Organiza-
ciono i finansijsko re-
strukturirawe  i Unapre|e-
we investicionih aktivno-
sti - rekao je Markovi}. 

On je dodao da je za konsul-
tanta  za Organizaciono i
finansijsko restrukturira-
we, izabrana renomirana
konsultantska ku}a Arthur D.

Little. Aktivnosti su zapo~e-
le u decembru 2006., uz izve-
sno odlagawe u odnosu na
planirani termin, zbog do-
sledne i potpune primene
procedura propisanih Zako-
nom o javnim nabavkama.
O~ekuje se da }e ovaj konsul-
tant zavr{iti predvi|ene
poslove sredinom  2007. go-
dine. Na{ sagovornik napo-

miwe da bi proces restruk-
turirawa EPS-a trebalo da
se odvija u tri glavna kora-
ka: finansijska konsolida-
cija, definisawe strategije
reformskih promena i raz-
voja EPS-a, restrukturira-
we i unapre|ewe perform-
ansi i ukqu~ivawe EPS-a u
tr`i{te kapitala.

U tom smislu konsultant
treba da analizira, oceni i
defini{e preporuke za mo-
gu}nosti smawivawa tro-
{kova i pove}awe prihoda,
razvoj strategije reform-
skih promena EPS, strate-
giju razvojnih opredelewa
do 2015. godine (principi),
unapre|ewe organizacije,
pristup tr`i{tu kapitala,
kao i da defini{e preporu-
ke za opcije i strategiju
privatizacije.

U vezi sa unapre|ewem in-
vesticionih aktivnosti,
Markovi} podse}a da je EPS
anga`ovao konsultante (fi-
nansijske savetnike) za: Iz-
bor i privla~ewe strate-
{kog partnera za zavr{etak
izgradwe TE “Kolubara B” i
Izbor i privla~ewe strate-
{kog partnera za projekat
rekonstrukcije TE-TO Novi
Sad. Za TE “Kolubara B”, za
savetnika je izabran  kon-
zorcijum koji sa~iwavaju
EPIC (Austrija) i Elektro-

tehni~ki fakultet iz Beo-
grada. Aktivnosti su zapo~e-
le u drugoj polovini juna
2006. godine, a o~ekuje se da
}e se posle objavqivawa ten-
dera u prvom kvartalu 2007.
godine, tenderska procedu-
ra, zakqu~no sa potpisiva-
wem ugovora sa izabranim
strate{kim partnerom, za-
vr{iti u drugoj polovini
2007. godine. Osnovni zada-
tak finasijskog savetnika
je, kako navodi Markovi}, da
organizuje i sprovede ten-
derski postupak za projekat
TE “Kolubara B”, ~ija je iz-
gradwa zapo~eta a obezbe|e-
we zna~ajnih finansijskih
sredstava, neophodnih za za-
vr{etak, neizvesno. Tako|e,
potrebno je da finansijski
savetnik analizira mogu}e
investicione projekte za
TE “Kolubara B”, ukqu~uju}i
i nastavak i zavr{etak iz-
gradwe postoje}eg objekta,
projekat izgradwe novog vi-
soko-efikasnog bloka sli~-
nog ili ve}eg kapacita, uz
kori{}ewe istog tipa gori-
va, kao i druga mogu}a inve-
sticiona re{ewa. 

- Na osnovu rezultata pre-
liminarnih analiza, savet-
nik je prezentirao sagleda-
vawa i stavove potencijal-
nih strate{kih partnera,
prema kojima postoji ve}i

[TA RADE TRI KONSULTANTA U EPS-u

Pripreme za kqu~ne poteze
� EPS je tokom 2006. godine angaæovao tri ugledne konsultantske ku}e: jedan za re-
strukturirawe kompanije, a dva za izbor i privla~ewe strate{kih partnera za za-
vr{etak izgradwe TE “Kolubara B” i za Projekat rekonstrukcije TE-TO Novi Sad

Strate{ki zna~aj reke Drine
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interes za izgradwu novog
savremenog termoenerget-
skog postrojewa, snage oko
700 MW na lokaciji TE
“Nikola Tesla B”, nego za
nastavak izgradwe TE Kolu-
bara B. Uva`avaju}i, me|u-
tim, zna~ajan interes za rea-
lizaciju oba projekta, savet-
nik je preporu~io istovre-
menu realizaciju i zavr{et-
ka TE Kolubara B (2x350
MW) i novog bloka snage
700 MW, koja bi se sprovela
kroz dve odvojene tenderske
procedure. Pri tome, jedan
kapacitet od 700 MW zado-
voqio bi o~ekivani rast po-
tro{we, a drugi bi
predstavqao zamen-
ski kapacitet za
stare, neefikasne i
ekolo{ki nepri-
hvatqive jedinice.
Izgradwa novog ka-
paciteta je dugoro~-
no ekonomski is-
plativija od ulaga-
wa u ekolo{ku
opremu na neefika-
snim postrojewima i omogu-
}ava racionalnije raspola-
gawe ograni~enim rezerva-
ma ugqa. Sirovinska baza
kolubarskog ugqenog basena
raspola`e dovoqnim koli-
~inama ugqa odgovaraju}eg
kvaliteta koji mo`e, uz od-
govaraju}a investiciona
ulagawa, da podr`i ovakav
razvojni trend proizvodwe
elektri~ne energije koji je u
skladu sa osnovnim princi-
pima odr`ivog razvoja
(energetska i ekolo{ka
efikasnost) ka`e Marko-
vi}, dodaju}i da analize i
o~ekivani trendovi razvoja
potro{we i potencijala
proizvodnih kapaciteta,
ukazuju na opravdanost ova-
kvog pristupa. On isti~e da
bi posebno trebalo imati u
vidu da je do 2013. godine
predvi|eno ga{ewe prvih
120 MW (nominalna snaga
161 MW) - blokovi na loka-
ciji TE Kolubara A - zbog
izuzetno niskog stepena
efikasnosti i neracional-
nog rada, ugro`ene sigurno-
sti po qude i opremu u radu i
izuzetno negativnog ekolo-
{kog uticaja. Posle 2015.
godine neophodno je daqe
smawewe anga`mana i suk-
cesivno ga{ewe drugih
termokapaciteta (nivoa

snage 100 i 200 MW) zbog ne-
konkurentne efikasnosti
na budu}em tr`i{tu, dodat-
no visokog stepena ulagawa
u podizawe sigurnosti u ra-
du i zadovoqewe ekolo{kih
zahteva. 

- Evidentan je i rast defi-
cita elektri~ne energije u
regionu i Srbiji koji, bez
novih proizvodnih kapaci-
teta, preti da ugrozi sigur-
nost snabdevawa elektri~-
nom energijom, {to je i
osnovni postulat aktuelnih
smernica EU. Zato je, polaze-
}i od pravnog okvira Repu-
blike Srbije i potreba za iz-

gradwom novih termoener-
getskih objekata, odnosno za
privla~ewem strate{kog
partnera radi pribavqana
finansijskih sredstava i
poslovnih iskustava, odlu~e-
no da se sprovede tenderska
procedura za izbor strate-
{kog partnera za realizaci-
ju oba projekta, pri ~emu bi
se oni realizovali nezavi-
sno- rekao je Markovi}.

U vezi sa privla~ewem
strate{kog partnera za pro-
jekte rekonstrukcije TE-TO
Novi Sad, izabrani fina-
sijski savetnik je konzorci-
jum koji sa~iwavaju CSP Con-

sult & Strategy GmbH (Ber-
lin/ SR Nema~ka), ROLAND

BERGER STRATEGY CON-

SULTANTS GmbH (Be~/ Au-
strija), LAHMEYER IN-

TERNATIONAL AG (Bad
Filbel/ SR Nema~ka) i CI-

TADEL FINANCIAL ADVI-

SORY d.o.o. (Beograd). Ak-
tivnosti su zapo~ele u no-
vembru 2006. godine, a o~eku-
je se da }e se posle objavqi-
vawa tendera na prole}e
2007. godine, tenderska pro-
cedura, zakqu~no sa potpi-
sivawem ugovora sa izabra-
nim strate{kim partnerom,
zavr{iti u drugoj polovini
ove godine.

- TE-TO Novi Sad je naj-
ve}i termoenergetski obje-
kat u Srbiji, koji kao gori-
vo koristi prirodni gas

ili mazut. Zasnovan
je na parno-turbin-
skoj tehnologiji i
projektovan je za
proizvodwu bazne
toplotne energije za
grejawe grada Novog
Sada, tehnolo{ke
pare za potrebe ra-
finerije Novi Sad
i elektri~ne ener-
gije za elektroener-

getski sistem. Instalisani
toplotni kapacitet postro-
jewa bio je ve}i od potreb-
nog u trenutku gradwe, u ci-
qu zadovoqewa zna~ajno uve-
}anih potreba za toplotnom
energijom i tehnolo{kom
parom koje su bile predvi|e-
ne razvojnim planovima gra-
da i rafinerije. Me|utim,
potrebe za toplotnom ener-
gijom, kako grada, a posebno
rafinerije, nisu dostigle
planirane vrednosti, tako
da TE-TO Novi Sad, prak-
ti~no, nije nikad radila u
projektnom re`imu. Imaju-
}i u vidu i neodgovaraju}i
paritet cena elektri~ne
energije, toplotne energije
i goriva, kao i visoku cenu
prirodnog gasa i mazuta u
odnosu na doma}i lignit,

proizvodna cena elektri~-
ne energije iz ovog postro-
jewa u trenutnim uslovima
vrlo je visoka. Rekonstruk-
cija TE-TO Novi Sad u kom-
binovano postrojewe sa ga-
snom i parnom turbinom
ili izgradwa novog gasno-
parnog bloka na istoj loka-
ciji treba da obezbedi kon-
kurentnost i profitabil-
nost postrojewa u uslovima
tr`i{nog poslovawa i
normalnog pariteta cena
goriva i energije. U toku je
izrada investiciono-teh-
ni~ke dokumentacije, sa ci-
qem definisawa optimal-
nog tehno-ekonomskog re{e-
wa sistema kombinovane
proizvodwe elektri~ne i
toplotne energije i tehno-
lo{ke pare, koje }e prime-
nom savremenih tehnolo-
{kih re{ewa, uz ispuwewe
svih ekolo{kih zahteva, do-
vesti do zna~ajnog pove}awa
stepena korisnosti. Razma-
traju se razli~iti nivoi re-
konstrukcije postoje}ih po-
strojewa izgradwom jedne
ili vi{e gasnih turbina,
odnosno, podizawem novog
gasno-parnog postrojewa na
istoj lokaciji, na na~in ko-
ji }e omogu}iti optimalno
iskori{}ewe postoje}e
opreme i infrastrukture,
pove}awe proizvodwe elek-
tri~ne energije i zadovoqe-
we potreba potro{a~a to-
plotne energije i tehnolo-
{ke pare - rekao je Marko-
vi}.

Novo postrojewe, kako da-
qe obja{wava na{ sagovor-
nik, treba da bude fleksi-
bilno u pogledu promene op-
tere}ewa i sa mogu}no{}u
ulaska u pogon velikom br-
zinom, {to je od zna~aja za
funkcionisawe elektroe-
nergetskog sistema. Uz to,
dodatni elektroenergetski
kapacitet u Vojvodini }e do-
prineti stabilizaciji rada
prenosne mre`e i obezbedi-
ti potrebnu reaktivnu sna-
gu. Realizacija ovog projek-
ta predvi|a u~e{}e inostra-
nog strate{kog partnera
EPS-a, na isti na~in kao i u
slu~aju realizacije projekta
izgradwe termoenergetskih
postrojewa na kolubarski
lignit. �

D. Obradovi}

Preporuka EPS-u da, kroz dva 
nezavisna tendera, potra`i

strate{ke partnere za 
zavr{etak TE “Kolubara B” i za 

izgradwu novog bloka snage 700 MW

TE-TO Novi Sad: 
Modernizacija i 
rekonstrukcija pre 
izlaska na tr`i{te 
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Najve}i od deset pa-
keta iz projekta
SECO donacije,
koju je Elektro-

privreda Srbije pre dve
godine dobila od {vajcar-
ske vlade, u ukupnom izno-
su od 15,3 miliona {vaj-
carskih franaka, realizo-
van je uspe{no i nova SCA-
DA/EMS u Dispe~erskom
centru Elektromre`e Sr-
bije po~ela je da radi 20.
decembra ove godine.
Probni rad ovog mo}nog
informati~kog “mozga”
najsavremenije generacije
za nadzor i upravqawe
elektroenergetskim siste-
mom traja}e {est meseci, a
za to vreme uhodava}e se i
tehnika i qudi.

Prema re~ima Nade Tu-
rudije, direktora Centra
za upravqa~ku informati-
ku u Sektoru EMS-a za in-
formatiku i telekomuni-
kacije, implementacija
nove SCADA/EMS obavqe-
na je uspe{no i u skladu sa
sporazumom koji su EPS i
{vajcarska vlada potpisa-
li decembra 2004. godine.
Isporu~ilac opreme je
AREVA, a konsultant u re-
alizaciji projekta CO-

LENCO. Donacija {vaj-
carske vlade obuhvatala je
jo{ devet paketa, od kojih
je ve}ina implementirana,
a kruna ~itavog poduhvata
je pu{tawe u rad SCA-
DA/EMS sistema za nadzor
i upravqawe elektroener-
getskim sistemom. Posle
implementacije SCA-

DA/EMS, preostalo je jo{
da se realizuju delovi pro-
jekta iz ~etvrtog i desetog
paketa, odnosno sistemi za
obra~un energije i hidrau-
li~na merewa, a i to je pri
kraju. Turudija je rekla da
}e stara SCADA privreme-

no ostati u funkciji u
Dispe~erskom centru
EMS-a, kao podr{ka novoj
SCADA/EMS.

Realizaciju celokupnog
projekta iz SECO donaci-
je, sa svih deset paketa, ko-
ji je zavr{en u planiranom
roku i sa planiranim
sredstvima, u ime EPS-a,
koji je u me|uvremenu re-
strukturisan u EPS i
EMS, vodio je stru~ni tim
na ~ijem je ~elu projekt-
menaxer, sada{wi savet-
nik generalnog direktora
EPS-a, Vladimir Obrado-
vi}. On je za na{ list ka-
zao da se s novom SCA-
DA/EMS, u koju je ulo`eno
oko {est miliona {vaj-
carskih franaka, znatno
poboq{ava sigurnost rada
celokupnog elektroener-
getskog sistema Srbije, jer

se pomo}u najsavremenije
tehnologije i softverskih
programa obavqa automat-
ski nadzor i upravqawe
celinom sistema i gotovo
svakim wegovim delom. Sa-
ma implementacija tekla
je tako {to je uporedo sa
instalisawem opreme, koje
je obavqala AREVA, tekla
i obuka stru~waka, i to ne-
koliko timova iz EMS-a i
EPS-a. Predstavnici CO-
LENCO-a prisustvovali su
testirawu ovih timova,
najpre u Francuskoj, a po-
tom i u Beogradu. 

Naglasiv{i da novi in-
formati~ki sistem SCA-
DA/EMS ima najsavreme-
nije programe za upravqa-
we visokonaponskom mre-
`om i za planirawe proiz-
vodwe elektri~ne energi-
je (AGC), kao i ~itav niz

drugih programa, kao {to
su oni za pra}ewe tokova
snaga, estimirawe stawa,
prognozu potro{we, po-
boq{awe sigurnosti i
prora~une kratkih spojeva,
Obradovi} je rekao da bez
ovih funkcija vi{e nije
mogu}e raditi u evropskom
elektroenergetskom siste-
mu, na koji je srpski sistem
rekonektovan 2005. godi-
ne. Nova SCADA, kao naj-
savremeniji informati~-
ki sistem, posebno je zna-
~ajna za domen trgovine
elektri~nom energijom,
gde pravovremena inform-
acija o stawu elektroener-
getskog sistema i predvi-
|awa mogu}ih situacija,
obezbe|uju odgovaraju}u
prednost. 

U tom pogledu, kako isti-
~e Obradovi}, u narednih
{est meseci dispe~eri }e,
pored sveg znawa koje su
obukom ve} stekli, morati
da se naviknu na obiqe ala-
ta za rad, dakle i obiqe in-
formacija koje }e imati na
raspolagawu, a planeri
EPS-a su dobili zaista naj-
moderniji softverski alat
za planirawe rada proiz-
vodnih kapaciteta. Sa svim
tim mno{tvom podataka i
informacija, i jedni i dru-
gi dobili su mogu}nost da
brzo i kvalitetno izvode
zakqu~ke, podjednako kada
je re~ o upravqawu siste-
mom, kao i o raspolagawu
energijom. 

- Veoma je bitno - nagla-
sio je Obradovi} - da je sa
novom SCADA/EMS mogu}e
simulirati tokove snaga i
stawa mre`e, i to pre ika-
kvih iskqu~ewa ili ukqu-
~ewa, ili pak tranzita
energije. �

A. Cvijanovi}

ZAVR[ENA IMPLEMENTACIJA NAJVE]EG PAKETA IZ SECO DONACIJE

Pu{tena u rad nova
SCADA/EMS 
� Implementacija informati~kog sistema za nadzor i upravqawe elektroenergetskim
sistemom obavqena u roku i prema sporazumu EPS-a i {vajcarske vlade iz 2004. godine

Nova informati~ka 
tehnologija omogu}uje 
automatizovano planirawe
proizvodwe: iz proizvodne 
hale TENT-A
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Upravni odbor projekta
“SIDA 4”, koji se na konzum-
nom podru~ju PD ED “Jugoi-
stok” realizuje donacijom
{vedske vlade, ocenio je u
decembru, na sednici u Beo-
gradu, da se, i pored neznat-
nog ka{wewa, realizacija
prve faze ovog projekta od-
vija uspe{no i da su ve} evi-
dentne koristi od ovog ula-
gawa.  U ovom upravnom telu
su predstavnici SIDA-e iz
Stokholma, {vedske ambasa-
de u Beogradu, IMG-a, koji
vodi monitoring projekta
“SIDA 4”, kao i predstavni-
ci resornog ministar-
stva Republike Srbije i
EPS-a.

Od avgusta 2005. godi-
ne, kada su EPS i Vlada
[vedske potpisali
ugovor o realizaciji
projekta za poboq{awe
elektrodistributivnog
sistema ju`ne Srbije, pod
nazivom “SIDA 4”, ~ija je
ukupna vrednost oko tri mi-
liona evra, na konzumnom
podru~ju PD “Jugoistok” za-
po~eta je modernizacija 15
trafo-stanica 35/10 kilo-
volti, od kojih je osam u ED
Leskovac ve} opremqeno si-
stemima za daqinsko upra-
vqawe, a u sedam u ED Vrawe
ovaj posao privodi se kraju.
Istovremeno, uz uvo|ewe da-
qinskog upravqawa iz sred-
stava donacije, u ovim tra-
fo-stanicama postoje}a za-
{tita zamewuje se savreme-
nom mikroprocesorskom,
{to finansiraju ED Lesko-
vac i ED Vrawe.  

Projektom “SIDA 4”, u pr-
voj fazi, obuhva}ena je i na-

bavka odre|enog broja pre-
nosivih (mobilnih) mre-
`nih analizatora, pomo}u
kojih se obavqa kontrola i
snimawe potro{we u di-
stributivnim trafo-stani-
cama, ali zbog ~ekawa na sa-
glasnost iz SIDA-e, tek je na
ovom sastanku odlu~eno da
nabavka mo`e da po~ne. Ka-
ko je dogovoreno, raspisa}e
se  tender za kupovinu 17
prenosivih mre`nih anali-
zatora, a potom }e se iz pre-
ostalih sredstava namewe-
nih za ove ure|aje nabaviti
i stati~ni mre`ni analiza-

tori. Na tom drugom tenderu
{ansu da u~estvuju ima}e i
doma}i proizvo|a~i, koji su
po~eli da proizvode stati~-
ne, ali ne i mobilne mre-
`ne analizatore.

Predsednik Upravnog od-
bora Torgeir Hannas, pro-
gram menaxer iz IMG-a, re-
zimirao je vi{e~asovno raz-
matrawe dinamike realiza-
cije projekta “SIDA 4”, i na-
ro~ito efekata koji se wime
posti`u, istakav{i da je
krajwi ciq ove donacije da
se smawe tehni~ki i komer-
cijalni gubici u distribu-
tivnom sistemu, {to se upra-
vo posti`e modernizacijom
elektroenergetskih objeka-
ta i edukacijom zaposlenih.
Zato je, rekao je on, od poseb-

ne va`nosti da se ceo proje-
kat realizuje odre|enim
tempom i da se svi wegovi
aspekti koordinirano odvi-
jaju. U tom kontekstu anali-
ziran je i deo projekta koji
se odnosi na konsalting
usluge. Konstatovano je da se
ve}i efekti posti`u u nepo-
srednoj razmeni iskustava
nego predavawima ekskate-
dra, te je predlo`eno da se
programi osposobqavawa
kadrova usagla{avaju sa po-
slovodstvom “Jugoistoka”. 

Tre}i segment projekta
“SIDA 4” jeste opremawe no-

vih ba`darnica u Le-
skovcu, Vrawu i Ni-
{u, koje }e uslediti
2007. godine. Pri to-
me, celokupan proje-
kat “SIDA 4” trebalo
bi, kako je planirano,
da se realizuje do sre-
dine 2008. godine. 

Slobodan Kujovi}, koor-
dinator EPS-a za SIDA
projekte, obavestio je
Upravni odbor da su Elek-
troprivreda Srbije i PD
“Jugoistok”, sledstveno
potpisanom memorandumu
sa {vedskom vladom, za de-
set meseci pro{le godine u
modernizaciju distribu-
tivnog sistema na jugu Sr-
bije ulo`ili blizu 900 mi-
liona dinara, i to na ime
novih investicija u elek-
troenergetske objekte, wi-
hovo odr`avawe, odnosno
rekonstrukciju i nabavku
osnovnih sredstava. On je
istakao da se, zahvaquju}i
ovim ulagawima i donaciji
{vedske vlade, u elektrodi-
stributivni sistem “Jugoi-

stoka” uvode nove tehnolo-
gije i oprema, koji ovu di-
stribuciju svrstavaju u red
modernih, prema evropskim
kriterijumima. 

Kujovi} je tako|e detaqno
obrazlo`io razloge zbog
kojih bi u{te|ena sredstva
iz prve faze realizacije
projekta “SIDA 4” trebalo
ulo`iti u modernizaciju
jo{ 13 trafo-stanica 35/10
kilovolti na podru~ju “Ju-
goistoka”. Upravni odbor je
uva`io ove razloge i podr-
`ao predlog EPS-a da se
u{te|enih oko 500.000 evra
nameni za uvo|ewe daqin-
skog upravqawa i zamenu za-
{tite u poimeni~no navede-
nih 13 trafo-stanica na
podru~ju “Jugoistoka”, a ko-
na~nu re~ ima uprava SIDA-e
u [vedskoj.

Kao predstavnik Mini-
starstva rudarstva i ener-
getike Republike Srbije u
ovom upravnom odboru, Ve-
sna Stojanovi} informi-
sala je o procesu deregula-
cije doma}eg elektroener-
getskog tr`i{ta, nagla-
siv{i da su osnove za to po-
stavqene u Zakonu o energe-
tici i Strategiji razvoja
energetike do 2015. godine.
Sada se priprema program
ostvarivawa Strategije,
rekla je ona, a u ovaj doku-
ment implementiraju se i
obaveze koje proizlaze iz
Ugovora o energetskoj za-
jednici jugoisto~ne Evro-
pe, koji je stupio na snagu,
jer ga je ratifikovala ve-
}ina zemaqa. �

A. Cvijanovi}

UPRAVNI ODBOR PROJEKTA “SIDA 4” O [VEDSKOJ DONACIJI ZA JUG SRBIJE 

Nova oprema smawuje 
gubitke
� U Privrednom dru{tvu “Jugoistok” mo-
dernizovano 15 trafo-stanica na sred-
wem naponu, a u{te|enim sredstvima
jo{ 13 ovakvih objekata opremi}e se da-
qinskim upravqawem i mikroproce-
sorskom za{titom 

Donacija {vedske vlade za elektrodistributivni sistem na
jugu Srbije po~ela je da se realzuje 2001. godine, kada je star-
tovao projekat “SIDA 1”. Od tada su zavr{ena tri projekta, koji-
ma su, izme|u ostalog, obuhva}ene i modernizacije tri trafo-
stanice 110, kao i izgradwa novih i pro{irewe postoje}ih ka-
paciteta ve}eg broja trafo-stanica na sredwem naponu. U rea-
lizaciju projekata “SIDA 1, 2 i 3” ulo`eno je oko tri miliona
evra, tako da }e, ra~unaju}i i “SIDA 4”, iz ove donacije u elek-
trodistributivni sistem “Jugoistoka” biti ulo`eno ukupno
{est miliona evra.

Ukupno {est miliona evra

Ove godine opremi}e se 
nove ba`darnice u Leskovcu,

Vrawu i Ni{u

*

*
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Razgovor o restruk-
turisawu javnog
sektora u Srbiji,
na okruglom stolu

koji su sredinom decembra
u Beogradu organizovali
Sindikat EPS-a, UGS
“Nezavisnost” i Regional-
na mre`a ICEM-a, Me|una-
rodne sindikalne federa-
cije hemije, energetike i
rudarstva, sveo se na su~e-
qavawe mi{qewa o priva-
tizaciji EPS-a, iz koga na
kraju nije proistekla jed-
noglasna poruka. Najpre je
uvodni~ar dr Qubomir
Savi}, profesor Ekonom-
skog fakulteta, izneo mo-
del po kome u strate{kim
delatnostima EPS-a treba
da se zadr`i ve}insko vla-
sni{tvo dr`ave (51 od-
sto), 19 odsto bi se proda-
lo strate{kom partneru,
dok bi se 15 odsto podeli-
lo kao besplatne akcije za-
poslenima, biv{im zapo-
slenima i penzionerima
ovog javnog preduze}a.
Ostatak bi trebalo da do-
biju gra|ani koji u procesu
privatizacije nisu dobili
akcije. Ve}inski paket, 51
odsto kapitala, mogao bi
da se proda kod sporednih
delatnosti EPS-a, s tim
{to bi dr`ava zadr`ala
vlasni{tvo nad 19 odsto
kapitala, a ostalo bi se

dalo u vidu besplatnih ak-
cija.

Ovo gledi{te je gotovo
istovetno sa stavovima
Sindikata EPS-a, u kome,
i pored opredeqewa za ne-
minovnu vlasni~ku tran-
sformaciju kompanije,
ipak postoji bojazan od
privatizacije, ili, kako
je rekao Miroslav Veli~-
kovi}, predsednik Glav-
nog odbora, od mogu}nosti
da nam se dogodi bugarski
scenario, gde je posle
privatizacije elektroe-
nergetskog sektora otpu-
{teno 30 odsto radnika, a
cena struje enormno sko-
~ila.

Za razliku od Sindikata
EPS-a, Sindikat “Nezavi-
snost” ne vidi opasnost od
brze i potpune privatiza-
cije. U ime ovog sindika-
ta, wihov pogled  na budu}-
nost EPS-a, odnosno pro-
daju EPS-a na tr`i{tu,
izneo je dr Petar \uki},
profesor Tehnolo{ko-me-
talur{kog fakulteta. On
je ~ak osporio i opravda-
nost postojawa jedinstve-
nog preduze}a za proizvod-
wu i distribuciju elek-
tri~ne energije, kao i
koncept besplatne podele
akcija. 

Posle ovakvog su~eqava-
wa suprotnih stavova, ko-

ordinator ICEM-a Mate
Lali}, predsedavaju}i
okruglim stolom, nije ni
poku{ao da zaokru`i raz-
govor predlogom zajedni~-
kog zakqu~ka, ali je skre-
nuo pa`wu da se sa mo}nim
kapitalom ne mo`e ra~u-
nati na socijalni dijalog,
pogotovo ako nisu jasno
utvr|ena pravila igre.
Bio je to vi{e osvrt na de-
love diskusija o aktuelnoj
situaciji u kolektivnom
pregovarawu i Zakonu o ra-
du, {to su tako|e bile teme
ovog skupa, ali su samo
ovla{ dodirnute.

Predstavnica Mini-
starstva rada i zapo{qa-
vawa Tatjana Priji} je
podsetila na dosada{wi
tok procesa restrukturi-
sawa EPS-a, u kome je iz-
dvajawem sporednih de-
latnosti i stimulativnim
otpremninama broj zapo-
slenih smawen sa 62.000
na 37.000. Ona je rekla da
ima sugestija da se formi-
ra tranzicioni centar,
gde bi tim stru~waka po-
magao radnicima koji kao
tehnolo{ki vi{ak ostaju
bez posla, a takvog tehno-
lo{kog vi{ka bi}e, bez
sumwe, i u EPS-u. Ovim
radnicima treba da se po-
nude programi za zapo-
{qavawe, u koje bi mogli

da ulo`e otpremnine i ta-
ko obezbede nova radna
mesta.

Branko \ur|evi}, iz Re-
publike Srpske, naglasio
je zna~aj dono{ewa gran-
skog kolektivnog ugovora
za oblast energetike, koji
je u ovoj republici pred
potpisivawem, i izneo ne-
slavno iskustvo sa akcija-
ma. On je rekao da su zapo-
sleni u energetskom sekto-
ru Srpske svojevremeno do-
bili po 20 vau~era, ali da
od toga nije bilo koristi,
jer su ih radnici ubrzo
prodali za si}u, a stvarna
za{tita prava zaposlenih
nazire se tek sada, sa pot-
pisivawem kolektivnog
ugovora.

Da podsetimo, letos su
sindikati u energetskom
sektoru Srbije potpisali
sporazum o saradwi, u kome
je na prvom mestu bio zajed-
ni~ki rad na pripremi i
dono{ewu granskog kolek-
tivnog ugovora. Nekoliko
u~esnika u raspravi sada
su ponovo insistirali na
tome, ali je i ovaj deo os-
tao u senci suprotstavqe-
nih stavova o privatizaci-
ji EPS-a.  

Vi{e u~esnika u razgo-
voru zamerilo je ~elnici-
ma  energetskog sektora
{to se nisu odazvali po-
zivu da u~estvuju na ovom
okruglom stolu, primetiv-
{i da je veoma mali odziv
u celini, a nije se pojavio
ni najavqeni uvodni~ar
za jednu od tema. Okruglom
stolu nije prisustvovao
ni Milan Kova~evi},
predsednik Regionalne
mre`e energetike, kao de-
la, pored ostalih me|una-
rodnih sindikalnih orga-
nizacija, i ICEM-a za ju-
goisto~nu Evropu, a ICEM
je jedan od organizatora
ovog skupa. �

A. Cvijanovi}

SINDIKATI ORGANIZOVALI OKRUGLI STO O PRIVATIZACIJI EPS-a

Razli~ito o budu}nosti 
� Dok Sindikat EPS-a strahuje od potpune privatizacije i podræava ostanak 51 odsto ka-
pitala u dræavnoj svojini, UGS “Nezavisnost” veruje u dobrobit sa prodajom celog EPS-a

Bez zajedni~kog 
stavao privatizaciji
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Koliko god se po~etkom
pro{log meseca ~inilo da je
pitawe dana kada }e Srbi na
Kosovu i Metohiji dobiti
urednije snabdevawe elek-
tri~nom energijom, i to za-
hvaquju}i donaciji koju je
ponudio Koordinacioni
centar Vlade Srbije za Ko-
sovo i Metohiju, a prihvatio
UNMIK, srpska naseqa u
Pokrajini ostala su i posle
Nove godine u re`imu najve-
}ih redukcija potro{we
struje. Nije pomoglo ni to
{to je Beograd prihvatio da
donacija ne mora da bude u
struji, ve} mo`e i u novcu,
niti {to je ponudio vi{e
varijanti za uslove isporuke
energije, odnosno nadokna-
de potro{we u srpskim sre-
dinama. Kako saznajemo, nad-
le`ni u KEK-u nisu prihva-
tili ni jedno od re{ewa ko-
je su predlo`ili eksperti
Koordinacionog centra i
EPS-a, a kopqa su se najvi-
{e lomila oko toga da li
elektri~nu energiju plasi-
rati na 10-kilovoltnom na-
ponu, {to bi odgovaralo
KEK-u, jer se na tome zasni-
va wegov A, B, C program re-
dukcija potro{we, ili, pak,
na niskom naponu, kako bi
jedino moglo da se obezbedi
da donacija stigne onima
kojima se daje. Pripremani
su u ovu svrhu razni koncep-
ti, ali dogovor nije postig-
nut.

Ako bi se struja davala na
10-kilovoltnom nivou, {to
je za KEK u na~elu prihva-
tqivo, ostaje nerazre{eno
kako da se obezbedi da se sa
tog naponskog nivoa ona di-
stribuira u delove Pokraji-
ne, kao {to su Metohija ili
Kosovsko Pomoravqe, gde su
srpska naseqa razu|ena i ma-
lobrojna. Na pojedinim od
tih prostora jedva je desetak
odsto potro{a~a srpske na-
cionalnosti, tako da se po-
stavilo pitawe ko bi platio

energiju koju bi utro{ila
ve}inska albanska zajedni-
ca. U severnom i centralnom
delu Kosova, kao i u [trpcu,
situacija je druk~ija, jer na
10-kilovoltnim pravcima u
ovim krajevima ima izme|u
10 i 15 procenata albanskog
stanovni{tva i ono bi, kako
je predlo`eno iz Koordina-
cionog centra, bilo obuhva-
}eno snabdevawem iz dona-
cije Vlade Srbije. 

Za 90 odsto potro{a~a u
reonima gde je mali broj Sr-
ba, dakle u Metohiji i Po-
moravqu, nije na|eno re{e-
we, jer KEK odbija da naba-
vi dodatne koli~ine elek-
tri~ne energije za albansko
stanovni{tvo u ovim nase-
qima, tvrde}i da ne mo`e da
naplati tu potro{wu. Kako
obja{wavaju stru~waci, to
zna~i da sa 10-kilovoltnog
napona struja mo`e da ide za
sve potro{a~e na datom
pravcu ili je nema ni za Sr-
be. Problem bi, eventualno
mogao da se razre{i na ni-
`em naponskom nivou, ali
KEK ne prihvata da se poza-
bavi iskqu~ewima i ukqu~e-
wima pojedina~nih vodova
prema selima. 

Kad ne `eli da se bavi ma-
nipulacijama na niskom na-
ponu u sredinama gde je malo
potro{a~a srpske nacional-
ne zajednice, onda je jasno
za{to KEK odbija razgovore
o distribuciji ukupnih ko-
li~ina iz donacije na ovom
naponu, mada je i takav pred-
log stavqen na sto. Su{tin-
ski, jedino bi na ovaj na~in
moglo sigurno da se obezbe-
di da struja iz srpske dona-
cije stigne do svih srpskih
sredina u Pokrajini. No,
predstavnici KEK-a u stru~-
nom timu za razgovore u ovom
slu~aju imaju neoboriv argu-
ment, a to je da struja ni u
ovakvoj raspodeli ne mo`e
da stigne do najugro`enijih
srpskih naseqa, budu}i da se

ti reoni iskqu~uju na vi-
{em naponu, prema tome, do
ni`ih i ne dolazi, jer ve-
}insko stanovni{tvo ne
pla}a ra~une. Tu sada opet
po~iwe ona pri~a o dopremi
na 10-kilovoltnom naponu i
nabavci elektri~ne energi-
je za potrebe ve}inske al-
banske zajednice. Ta~nije,
na ovom primeru prelama se
op{te stawe u elektroener-
getskom sektoru Kosova i
Metohije, gde dve termoe-
lektrane, ukupne instalisa-
ne snage od oko 1.500 megava-
ta, ne mogu od 1999. godine
da proizvedu dovoqno struje
za potrebe kosmetskog konzu-
ma, ve} ona mora da se uvozi,
a pri tom je na snazi stalni
re`im redukcija potro{we,
u vidu A, B i C programa. Da-
kle, i uvoz struje je ograni-
~en. U konkretnom slu~aju,
KEK bi morao dodatne koli-
~ine da nabavi samo za po-
trebe maweg dela svog konzu-
ma, gde je ve}insko albansko
stanovni{tvo, a gde bi srp-
sko opskrbila donacija, pa
ipak dogovor nikako da se
postigne.

Sude}i po reagovawima iz
srpske zajednice na Kosovu i
Metohiji, dugo ~ekawe na
poklon u struji ili novcu
prihva}eno je kao neminov-
nost datih prilika, u kojima
je struja jo{ od dolaska
KFOR-a dobila politi~ko
zna~ewe, po~ev od toga da li
je ima ili nema, pa do toga
da je KEK sve ovo vreme na-
stojao da privoli Srbe da

potpi{u ugovore i postanu
wegovi kupci. No, iako  ih je
sedmogodi{we iskustvo u
i{~ekivawu naoru`alo str-
pqewem, malo je ko mogao da
pretpostavi da }e se ovako
otegnuti razgovori o teh-
ni~kim uslovima za isporu-
ku struje iz donacije. Tim
pre {to se posle novembar-
skog pisma {efa UNMIK-a
Joakima Rikera predsedni-
ci Koordinacionog centra
Sandi Ra{kovi}-Ivi}, u ko-
me ju je obavestio da je dogo-
vor mogu}, ~inilo da }e stru-
je za Srbe odmah biti.

Sledstveno kosmetskoj
zbiqi, izgleda, me|utim, da
se razmatrawe uslova za is-
poruku struje za srpska nase-
qa na Kosmetu zaglavilo iz-
me|u `eqe Koordinacionog
centra da struju obezbedi i
odbijawa KEK-a da je pri-
hvati. Da podsetimo, nije-
dan zvani~nik KEK-a do sa-
da nije izjavio da je u ovoj
kompaniji promewen stav o
neprihvatawu donacije u
struji iz Srbije. Otuda, za
postizawe dogovora bi}e,
bez sumwe, potrebno da u na-
la`ewu tehni~kog re{ewa
pripomognu zvani~nici
UNMIK-a, koji su donaciji
ve} dali vizu, a ko zna, mo-
`da }e se pojaviti i neki do-
nator koji bi obezbedio
struju za albanska naseqa ko-
ja ne pla}aju ra~une, a na da-
lekovodnim su pravcima sa
srpskim.  �

Anka Cvijanovi}

NASTAVQAJU SE RAZGOVORI O ISPORUCI STRUJE ZA SRBE NA KOSMETU

Na poklon se dugo ~eka
� Donacija Vlade Srbije jo{ nije stigla
do srpskih sredina, jer eksperti nisu
usaglasili uslove isporuke 

Deficit elektri~ne energije 
jo{  od 1999. godine: TE “Kosovo B” 
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Ga{ewe dva reaktora
u bugarskoj NE “Ko-
zloduj”, koje se o~e-
kuje po~etkom 2007.

godine, na prvi pogled
stvara privid da nuklerke
“napu{taju” Balkan. Me-
|utim, sa velikom sigur-
no{}u se mo`e tvrditi da
}e kori{}ewe nuklearne
energije za proizvodwu
struje u narednim godina-
ma rapidno rasti na ovim
prostorima. U Srbiji naj-
verovatnije ne u skorijoj
budu}nosti, ali, u okol-
nim zemqama - svakako. A,
van na{eg kom{iluka jo{
vi{e. 

Mada nevoqno, Bugarska
}e po nalogu Evropske
unije od 1. januara
2007. godine mo-
rati da ugasi dva
zastarela reakto-
ra, ukupne snage
880 megavata u na-
ma najbli`oj nu-
klernoj elektra-
ni “Kozloduj”, na
obali Dunava. U
ovoj NE trenutno
se proizvodi ~ak
40 odsto elek-
tri~ne energije u
Bugarskoj. Ipak
nizvodno na Du-
navu, 250 kilometara seve-
roisto~no od Sofije,  na-
stavi}e se  gradwa NE
“Belene”. Nedavno je na
tenderu  pobedilo rusko
preduze}e  “Atomstrojpro-
jekt”, koje je u prete`nom
vlasni{tvu “Gazproma”.
Novi projekat predvi|a
izgradwu dva reaktora
VVER ruske proizvodwe
od po hiqadu megavata.
Projekat NE “Belene” pr-
vi put je predo~en 1986.
godine, ali je zbog finan-
sijskih i ekolo{kih pro-
blema sve zaustavqeno
1991. godine. O~ekuje se da
}e gradwa prvog reaktora,

snage 1.000 megavata  biti
okon~ana 2011. a drugog
iste snage 2013.godine.
Dakle, kada se sve sumira
stvari stoje ovako: od
2007. godine Bugarska gu-
bi 880 megavata u nuklear-
kama, ali }e do 2013. ima-
ti novih dve hiqade “nu-
klearnih megavata “! Zna-
~i, vi{estruko vi{e nego
{to }e biti uga{eno.

Prvi reaktor u jedinoj
rumunskoj nuklearnoj
elektrani “^erna voda “,
snage 706 megavata, obele-
`io je po~etkom decembra
prvu deceniju rada, u kojoj
je proizvedeno 54 mili-
jarde kilovat-~asova elek-
tri~ne energije. Wen ka-

pacitet prose~no je kori-
{}en  87,5 odsto, a u~e{}e
ove nuklearke u ukupnoj
proizvodwi elektri~ne
energije u Rumuniji kre}e
se izme|u 10 i 12 odsto.
Ve} sredinom 2007. godi-
ne u~e{}e nuklearne
energije u proizvodwi
struje trebalo bi da se
udvostru~i, jer }e do tada u
pogon u}i jo{ jedan reak-
tor, odnosno jo{ 706  “nu-
klearnih megavata”. Taj
kapacitet,  tako|e je iz-
gradila kanadska firma
“Atomic energi of Canada

Ltd” (AECL) - za oko 750
miliona dolara.  Dakle,

Rumunija }e udvostru~iti
svoj nuklearni potencijal
za proizvodwu elektri~ne
energije, a prema sada-
{wim najavama u naredne
~etiri godine mogla bi
~ak i da ga u~etvorostru-
~i. Naime, rumunska vlada
upravo razmatra mogu}-
nost istovremene gradwe
tre}eg i ~etvrtog reakto-
ra, {to prakti~no zna~i
da postoji mogu}nost da do
2012. godine Rumunija
proizvodi ~ak 40 odsto po-
trebne elektri~ne ener-
gije iz NE “^erne Vode”.
Ili, ~etiri puta vi{e ne-
go danas!

I Vlada Slovenije zva-
ni~no je najavila da uve-

}ava svoje nuklear-
ne kapacitete za
proizvodwu ele-
tri~ne energije.
Prema “Rezoluciji
o nacionalnim
razvojnim projek-
tima do 2023. godi-
ne” uz sada{wu NE
“Kr{ko” gradi}e
se nova nuklearka
snage 1.000 megava-
ta. Andrej Vizjak,
slovena~ki mini-
star privrede, po-
tvrdio je nedavno

da }e gradwa drugog nu-
klearnog bloka u Kr{kom
po~eti 2013. i bi}e zavr-
{ena za ~etiri godine.
Time  bi se pokrio struj-
ni deficit, koji je u stal-
nom porastu. Sloveniji
trenutno nedostaje izme|u
400 i 500 megavata. Novi
nuklearni blok trebalo
bi da staje 1,6 do dve mili-
jarde evra. U ovaj energet-
ski projekat Slovenija, za
razliku od prethodnog,
najverovatnije ne}e u}i sa
Hrvatskom, da bi, kako je
rekao ministar Vizjak,
postala energetski samo-
stalnija nego {to je da-

nas, kada mora da uvozi 30
odsto potrebne elektri~-
ne energije. Kao dodatni
razlog, navodi se da Slo-
venija `eli novu nuklear-
ku i zbog smawewa tro-
{kova koje izaziva preko-
merna emisije {tetnih ga-
sova u odnosu na dozvoqe-
nu kvotu u Kjoto protoko-
lu. Gradwom nove nukle-
arke, kako je naveo mini-
star Vizjak, zamenili bi
se izvori energije koji
koriste fosilna goriva i
na taj na~in Slovenija bi
godi{we u{tedela 40 mi-
liona evra, koje bi morala
da pla}a kao nadoknadu za
prekomernu emisiju ugqen
dioksida - u skladu sa pro-
tokolom iz Kjota.

I iz Hrvatske se ~uju ne-
zvani~ne najave da }e na-
rednih godina, tako|e, po-
~eti izgradwa jedne nu-
klearne elektrane, za sada
jo{ nije re~eno koje vrste
i snage. Dodu{e, ovde se
~uju i mi{qewa, da, ako
Slovenija namerava da
gradi novi nuklearni
blok, pored postoje}eg u
Kr{kom, onda mora da po-
nudi partnerstvo i Hrvat-
skoj elektroprivredi
(HEP-u), kao suvlasniku
zemqi{ta na kome se na-
lazi sada{wa nuklearka.
Da li }e tu do}i do kakvog
sporazuma ostaje da se vi-
di, ali izvesno je da }e i u
samoj Hrvatskoj, dodu{e
sada jo{ po nekim nezva-
ni~nim kazivawima, na-
rednih godina po~eti iz-

NOVE NUKLEARKE U NA[EM OKRUÆEWU

Povratak na Balkan
� Rumunija, Bugarska, Slovenija, a najverovatnije i Hrvatska narednih go-
dina zna~ajno }e pove}ati svoje nuklearne kapacitete � Rusija planira
da do 2030.godine izgradi 42 nuklearne elektrane

Ve} sredinom 2007. godine u~e{}e
nuklearne energije u proizvodwi

struje u Rumuniji trebalo bi 
da se udvostru~i, jer }e do tada 

u pogon u}i jo{ jedan reaktor 
u NE “^erne Vode”, odnosno jo{ 

706  “nuklearnih megavata”.

*

*

Uskoro i drugi
blok u 

rumunskoj NE
“^erne Vode”
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gradwa nuklearne elek-
trane. Tu se spomiwu u ne-
ke ranije lokacije na Ja-
dranu ili na Duna-
vu.

Nema, dakle, sum-
we da su nuklearke
ponovo postale vrlo
aktuelne u na{em
kom{iluku. Re~ je
ovde o razdaqinama
od nekoliko stoti-
na kilometara od
na{e granice, a ako
bacimo pogled malo
daqe mo`emo da uo~imo da
tu ima jo{ dosta nuklear-
nih interesenata. Na pri-

mer, samo Rusija planira
da do 2030. godine izgradi
42 nuklearna reaktora, iz

kojih }e se dobijati elek-
tri~na energija. Ovaj po-
datak, na konferenciji za

novinare, izneo je po~et-
kom decembra Sergej Ki-
rijenko, direktor Ruske

federativne nu-
klearne agencije,
dodaju}i, da }e ova
zemqe godi{we
graditi bar dva
nuklearna reakto-
ra! Rusija, naime,
trenutno raspola-
`e sa 31 nuklear-
nim reaktorom na
10 lokacija nukle-
arnih elektrana i

one u ukupnoj proizvodwi
elektri~ne energije u ze-
mqi u~estvuju sa 16 do 17

odsto. Predsednik Rusije
Vladimir Putin pozvao je
nedavno elektroprivred-
nike da to u~e{}e pove}a-
ju na 25 odsto. Tako bi Ru-
si u{tedeli gas, iz kojeg
sada dobijaju 50 odsto po-
trebne elektri~ne ener-
gije i preusmerili bi ga u
izvoz. Ovim ~inom  i zva-
ni~no su neutralisana ve-
lika protivqewa nukle-
arnoj energiji u javnosti,
koja su usledila posle ~er-
nobilske katastrofe
1986. godine. �

Dragan Obradovi}

I Vlada Slovenije zvani~no 
je najavila da uve}ava svoje 

nuklearne kapacitete za 
proizvodwu elektri~ne energije

za jo{ hiqadu megavata

*

*

Nuklearna elektrana 
“Kr{ko”

NOVI VELIKI UGOVOR TENT-A I INSTITUTA "MIHAILO PUPIN - AUTOMATIKA"

Kompjutersko upravqawe 
za blok A 4 od 300 MW

Termoelektrane "Nikola Tesla" i
Institut "Mihailo Pupin" ugovo-
rili su projektovawe i izradu novog
sistema upravqawa i regulacije blo-
ka A-4 u Obrenovcu, snage 308 megava-
ta. Ugovorom vrednim 140 miliona
dinara, koji je potpisan 8. decembra
u Beogradu, predvi|eno je da se novo,
potpuno kompjuterizovano up-
ravqawe TENT-ovom "~etvorkom"
uvede tokom kapitalnog remonta ovog
bloka 2007. godine, sa rokom
zavr{etka do 26. novembra. Ovo je
~etvrti i do sada najve}i posao koji u
posledwe tri godine zajedni~kim
snagama obavqaju TENT i "Pupin".

Takva saradwa, kojom je otvoren i
{iroki prostor za prodor doma}eg
znawa i industrije u najslo`enije
elektroprivredne sisteme, zapo~eta
je 2004. godine, projektom automati-
zacije upravqawa blokom u TE
"Morava" u Svilajncu, snage 110
megavata. Posle toga, u naredne dve
godine, realizovan je takav projekat
i na blokovima u TENT-u "A" snage
210 megavata. A posle realizacije
novog ugovora "osvoji}e" se i up-
ravqawe blokom snage 300 megavata.
Sistem koji su razvili stru~waci
IMP "Automatika" potvrdio se,
zna~i, u konkurenciji "Simensovog",

uvedenog na tri TENT-ova bloka u
periodu od 2002. do 2004. godine.

EPS i TENT time samo potvr|uju
da su sna`an pokreta~ srpske
privrede i u otvarawu velikih
poslova i u postavqawu krupnih
tehnolo{kih izazova koji podsti~u
unapre|ewe i promociju doma}eg
znawa i razvoj doma}e industrije.
Primer saradwe sa Institutom
"Mihajlo Pupin" pokazao je da se
ovakvim izazovima mo`e odgovoriti
i uz znatno ni`u cenu od one koju
name}u krupne svetske kompanije. �

N. Radoji~i}
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AKCIJE

Zavese su se spusti-
le, kulise su sklo-
wene, svetla su se
ugasila. Olovke i

tempere, sa kojima su mali-
{ani Srbije opisivali i
slikali svoje misli o Ni-
koli Tesli su oti{le na
mali odmor. Do slede}ih
konkursa EPS-a. Zavr-
{nom sve~ano{}u u Narod-
nom pozori{tu, na sceni
“Ra{a Plaovi}”, kada je
EPS dodelio nagrade za 10
najboqih pisaca i pesnika
na literarnom konkursu
organizovanom Tesli u
~ast, zavr{ena je i Akcija
EPS I DECA - TESLA
150. Sve {to se de{avalo u
okviru EPS I DECA bilo
je deo zvani~nog programa
Vlade Srbije kojim je obe-
le`en ovaj jubilej a pokro-
viteq gotovo svih projeka-
ta bilo je Ministarstvo
prosvete i sporta. Elek-
troprivreda Srbije je, sa
ponosom mo`emo ista}i,
ne samo ovom akcijom sa de-
com, ve} i nizom drugih ak-
tivnosti u toku cele godi-
ne, dostojno, onako kako
Tesla zaslu`uje, sve nas
podsetila na lik i delo
srpskog genija.  

Sada, na kraju dru`ewa
sa decom, opet sa rado{}u
nagla{avamo - sa EPS-om
se dru`ilo vi{e od 30.000
dece iz cele Srbije!

Agencija BLUMEN

GROUP iz Beograda je
osmislila a EPS sponzor-
stvom pomogao pozori{nu
predstavu “Tesla - bajka o
elektricitetu”. Potom je
EPS otkupio 22 predstave
koje su gledali u~enici od
prvog do ~etvrtog razreda
osnovnih {kola. Uz pomo}

sestara Bogavac, Milene -
dramaturga i Jelene - re-
`isera, predstava je “pole-
tela” poput golubice Bele
i posetila 23 op{tine
(Kraqevo, Novi Sad, Pi-
rot, Kladovo, Negotin,
Ni{, Kostolac, U`ice,
Surdulica, Lazarevac,
Kragujevac...). Predstava je
igrana i u Beogradu, u  Po-
zori{tu “Pinokio”. Deca
koja su iz unutra{wosti
dolazila u Beograd, kao go-
sti privrednih dru{tava

EPS-a, pose}ivala su Mu-
zej Nikole Tesle i TE
“Nikola Tesla”. Vi{e od
10.000 mali{ana {irom
Srbije, gledaju}i predsta-
vu, navijalo je za Nikolu
Teslu kome “nevaqali”
profesor nije dozvoqavao
da studira tehniku.

Za u~enike od petog do
osmog razreda, ~lanove sek-
cija fizike, organizovan
je obilazak Muzeja Nikole
Tesle, kroz koje su ih, ume-
sto kustosa, vodili anima-

tori iz BLUMEN GROUP

i glumci iz predstave, pri-
~aju}i im razne zanimqive
pri~e o `ivotu i radu ovog
velikog nau~nika. Demon-
stratori iz Muzeja su im
pu{tali u rad  aparate koje
je Nikola Tesla ostavio u
amanet svim stanovnicima
planete Zemqe. Tako je Mu-
zej Nikole Tesle u Beogra-
du obi{lo oko 1.100 u~eni-
ka iz Beograda, Kostolca,
Po`arevca, Smedereva,
Kragujevca, Novog Sada,
Ba~ke Palanke...iz oko 18
gradova {irom Srbije.
^ak 7.000 dece je dobilo na
poklon od EPS-a i pri-
vrednih dru{tava multi-
medijalni CD o `ivotu i
radu Nikole Tesle.

U saradwi sa Britan-
skim Savetom i Ministar-
stvom prosvete,  Elektro-
privreda Srbije je reali-
zovala igru kartama za u~e-
nike osnovnih {kola. AL-

ZAVR[ENA AKCIJA EPS I DECA 2006 - TESLA 150

Uz EPS vi{e 
od 30.000 dece
� U Narodnom pozori{tu na zavr{noj sve~anosti lite-
rarnog konkursa “Bajka o struji”, dodeqene nagrade za 10
najboqih autora � Na likovnom konkursu vi{e od 7.700,
a na literarnom 2.200 radova

Akcija EPS I DECA 2006. - TESLA 150 je organizovana i spro-
vedena uz pomo} svih privrednih dru{tava u sastavu Elektro-
privrede Srbije. Po prvi put su aktivno u~estvovala ne samo
distributivna ve} i proizvodna privredna dru{tva EPS-a.

“Naj`ivqe” je bilo u Termoelektrani “Nikola Tesla” u Obre-
novcu. Ova Termoelektrana, koja nosi ime slavnog nau~nika,
ugostila je gotovo 2.000 dece iz svih krajeva Srbije. Deca su na
“licu mesta” mogla da vide kako se “pravi” struja i da posta-
vqaju pitawa. Doma}ini iz TENT-a su strpqivo odgovarali na
sva pitawa malih radoznalaca. 

Velika pomo} privrednih dru{tava 

Dodela 
nagrada po
likovnom 
konkursu

U poseti TENT-u oko
2.000 dece iz 
svih krajeva Srbije 
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SET ili TESLA karte
predstavqaju druga~iji
pristup usvajawu novih
znawa, jer su osmi{qene
tako da se kroz igru, na za-
bavan i zanimqiv na~in
nau~e mnoge interesantne
stvari vezane za Nikolu
Teslu. Oko 5.000 u~enika je
u~estovalo u ovoj “igri” a
najboqa 43 u~enika iz cele
Srbije su do{la u Beograd
na finalno takmi~ewe u
Centar “Sava”. Nakon te-
sta, {est najboqih je iza-
brano u reprezentaciju Sr-
bije koja se, preko video
bima takmi~ila sa ekipom
vr{waka iz Bugarske. Eki-
pa iz Srbije se nalazila u
Britanskom Savetu u Beo-

gradu a ekipa iz Bugarske u
Britanskom savetu u Sofi-
ji. Pobedila je, naravno,
ekipa iz Srbije i to veoma
ubedqivo.

Tokom aprila je organi-
zovan likovni konkurs pod
nazivom “Tesla - bajka o
elektricitetu” na kome su
pravo u~e{}a imali svi
u~enici osnovnih {kola.
U prvom krugu selekcije,
od ukupno 7.707 pristiglih
radova iz 16 {kolskih
uprava i 711 {kola sa teri-
torije Srbije (ukqu~uju}i
i Kosmet) privredna dru-
{tva EPS-a su izabrala i
nagradila po pet autora
najboqih radova. Nagra|e-
no je 60 u~enika i wihovih

nastavnika sa ku}nim bio-
skopima i DVD plejerima.
Nakon toga, radovi su sti-
gli u Beograd u Sektor za
odnose s javno{}u, gde je
stru~ni `iri izabrao 10
naj - naj radova. Autorima
je posebne nagrade - digi-
talne fotoaparate uru~io
dr Vladimir \or|evi}, ge-
neralni direktor EPS-a.
Sve~anost je ulep{ao de~ji
hor “Horislavci” koji je
otpevao dve pesme - o Niko-
li Tesli i o EPS-u I DE-
CI. Pesme su posebno kom-
ponovane za Elektropri-
vredu Srbije.

Od 6. oktobra do 6. no-
vembra 2006. organizovan
je po prvi put i literarni
konkurs, po istom princi-
pu kao i likovni konkurs,
za sve u~enike osnovnih

{kola na ~itavoj terito-
riji Srbije. Tema je bila
“Tesla - bajka o struji”. Iz
560 {kola u privredna
dru{tva Elektroprivrede
Srbije stiglo je 2.200 ra-
dova. Pisale su se pesmi-
ce, pri~ale pri~e, bajke i
tra`ila pomo} od Nikole
Tesle - li~no! U prvom
krugu selekcije, kao i kod
likovnog konkursa, pri-
vredna dru{tva su izabra-
la i nagradila po pet au-
tora najboqih literarnih
radova. @iri, kojim je u
Beogradu “predsedavao”
Ra{a Popov, od 60 najbo-
qih radova, izabrala je 10
naj - naj, kojima je EPS ta-
ko|e poklonio digitalne
fotoaparate. �

Nina M. Milosavqevi}

Akcijom EPS I DECA -
TESLA 150 Elektroprivreda
Srbije je zaslu`ila Pedago-
{ku povequ za “ostvaren zna-
~ajan pedago{ki i kulturni
~in kojim je  srpski i svetski
genije postao stvarala~ki
izazov i idol mlade generaci-
je u Srbiji”. 

Ovim re~ima obrazlo`ena
je odluka Pedago{kog pokre-
ta Srbije, koji je i dodelio
EPS-u ovo priznawe. Pedago-
{ki pokret Srbije svake go-
dine dodequje priznawa raz-
li~itim dru{tvenim subjek-
tima za aktivnosti, koje su, po
proceni Pedago{kog pokre-
ta, od izuzetne vrednosti. Ove
godine, povodom 150 godina

od ro|ewa Nikole Tesle, ta
nagrada pripala je Elektro-
privredi Srbije, ta~nije kon-
kursima na temu “Tesla - bajka
o struji” koji su u okviru ak-
cije EPS I DECA - TESLA
150 bili organizovani za sve
osnovne {kole  u Srbiji. U
poveqi se navodi da je Elek-
troprivreda Srbije “dala izu-
zetan doprinos razvijawu li-
terarnog i likovnog stvara-
la{tva dece”.

Pedago{ku povequ je, u ime
Elektroprivrede Srbije,
primio Mom~ilo Cebalovi},
direktor Sektora za odnose s
javno{}u EPS-a.

S. R.

PRIZNAWE AKCIJI EPS I DECA 

Poveqa pedago{kog pokreta Srbije
� Nagrada EPS-u dodeqena za ostvaren zna~ajan pedago{ki i kulturni ~in

Elektroprivreda Srbije sara|uje i sa NVO “De~je srce” koja
brine o deci sa specijalnim potrebama, pa su i ta deca na pose-
ban na~in bila ukqu~ena u Akciju EPS I DECA - TESLA 150. I
oni su obi{li Muzej Nikole Tesle, radovali se kada im neon-
ke svetle u rukama, zatim TE “Nikola Tesla”... Gledali su i  po-
zori{nu predstavu. I za wih je bio organizovan poseban likov-
ni konkurs. Vi{e od 800 dece je bilo ukqu~eno u ovu akciju.

Za decu ometenu u razvoju, kao i za decu pred{kolskog uzra-
sta, uz pomo} tima stru~waka NVO “De~je srce”, osmi{qena je
bojanka na temu “Opasnosti od struje” koja je i podeqena toj de-
ci. EPS je poklonio 3.000 tih bojanki koje su veoma dobro pri-
mqene pre svega u pred{kolskim ustanovama.

Sa EPS-om i deca ometena u razvoju

Neonke svetle u 
pravim rukama: 

Muzej Nikole Tesle
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NA LICU MESTA

Leti Savom nizvod-
no od Obrenovca
te~e termalna vo-
da. Uz to, ona je i

neobi~no ~ista, gotovo bi-
stra. Takva voda, sa dvadeset
osam stepeni po Celzijusu, i
nije za plivawe, ali je du{u
dala za kostoboqu i raznora-
zna reumatska oboqewa. Ako
je kome stalo do osve`ewa,
taj odlazi uzvodno, iznad go-
rostasne Termoelektrane
“Nikola Tesla”, ili pre-
plivava na levu obalu. A zna
se: u Srbiji kraj svakog vre-
la ili zdenca s vodom iznad
dvadeset {est stepeni odav-
no postoji bawa. Zato Obre-
nov~ani, kada krenu na pla-
`u, ne ka`u srpski da idu na
kupawe, ve} {atrova~ki - na
bawawe.

Podgrejana Sava je samo
mali deli} pri~e o tome za-
{to smo vi|eni da ostanemo
sirotiwa. Jer, ~ak i kad ba-
caju |ubre, bogati gledaju da
ga bude {to mawe pa prebi-
raju po wemu izdvajaju}i sve

{to bi moglo biti od bilo
kakve koristi, a o bacawu
para, u ovom slu~aju tople vo-
de, i ne sawaju, to je kod wih
nezamislivo.

- Pa i nije ba{ sasvim ta-
ko - poku{ao je da me ute{i
Ra{a Kova~evi}, vode}i
in`ewer odr`avawa u
TENT-u. - Ta~no je da se za
sada odustalo od
toplifikacije
Beograda na{om
vodom, ali se ona
koristi za greja-
we Obrenov~ana.
Evo, Francuzi su
nam dali predra-
~un po kojem bi se
investicija od pe-
deset sedam mili-
ona evra u blok 6,
sa sistemom toplifikaci-
je, isplatila za samo 1,1 go-
dinu… Uz to, blok koji se
koristi za toplifikaciju
bi radio po mnogo ekono-
mi~nijem re`imu. Topli-
fikacija metropole bi bi-
la mnogo skupqa, jer od

Obrenovca i termoelektra-
ne do Novog Beograda ima
28,5 kilometara {to bi, uz
cevovod, pretpostavqalo i
bar jo{ ~etiri podstanice,
ali verujem da bi se i to is-
platilo veoma brzo. Uosta-
lom, Prag se greje na taj na-
~in sa rastojawa od pedese-
tak kilometara…

(Radovana Kova~evi}a,
ina~e vrlo prijatnog i str-
pqivog sagovornika i iz-
vanrednog doma}ina, upam-
ti}u i po tome {to je prvi
~ovek koji je, nutkaju}i gosta
hladnim i toplim napicima,
ponudio i - vrelu supu. Kri-

vo mi je {to sam je odbio,
ali dockan.)

Umesto da me ute{i, samo
mi je raspalio ma{tu, pa smo
se okanili }orava posla i
okrenuli na druga~ije teme,
ali opet sve oko vode. Tako
mi je raspr{io zabludu i ob-
jasnio da re~ena topla voda
nije iz kotlova, ve} ona koja

se koristi u kon-
denzatorima, za
hla|ewe. A zahvaqu-
ju}i mom iskrenom
priznawu da sam za
tehniku i termodi-
namiku apsolutni
duduk, doznao sam
jo{ niz neobi~nih
a zanimqivih stva-
ri. Na primer, onu
da u Elektropri-

vredi Srbije, uz sve kapeta-
ne brodova, gwurce, vulka-
nizere, {umare, arhitekte,
hidrometeorologe i ostale
neo~ekivane profesije, ra-
de ~ak i - hemi~ari?! I to he-
mi~ari koji se staraju, ni
mawe ni vi{e, nego o vodi!

TENT: HEMI^ARI

^ari “elektri~ne” bawe
� U EPS-u uz razna netipi~na zanimawa za takvo preduze}e, rade i hemi~ari koji se
ni mawe ni vi{e staraju - o vodi � Rad u dve grupe sa nazivima HVP i HPK � Hemij-
ski pripremqena voda ne stvara kamenac koji znatno moæe da smawi rad turbina

Francuzi su nam dali predra~un 
po kojem bi se investicija od 

pedeset sedam miliona evra u blok 
TENT-a, sa sistemom toplifikacije, 

isplatila za samo 1,1 godinu…

Hemijska prerada vode crpe se iz 
dvadesetak bunara i to u dve linije, od
kojih svaka prera|uje 100 tona na ~as i u
jo{ dve u kojima se prera|uje po 40 tona
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Tako sam upoznao Slavicu
Rade~, operativnog in`ewe-
ra hemijske slu`be, wenu ko-
leginicu Qubicu Simi},
poslovo|u u pogonskoj labo-
ratoriji, in`ewera Zorana
Popovi}a, kom{iju iz Hi-
landarske ulice u Beogradu,
pa Milovana Nikoli}a… i
doznao da ih ima tridesetak
samo u Termoelektrani “Ni-
kola Tesla “.

Podeqeni su u dve grupe sa
{ifrovanim nazivima HPV
i HPK…

- Ma nisu {ifre, ve} skra-
}enice - ispravili su me uz
smeh. - HPV je hemijska pri-
prema vode, dok je HPK he-

mijska priprema kondenzata.
Po ne~itkim bele{kama i

varqivom se}awu ispisujem
ono {to sam video i
saznao.

Iza upravne zgrade,
takore}i na obali
Save, nalazi se ove}a
zgrada (tako mala pod
onim mastodontom od
termoeletrane): u woj
se obavqa hemijska
prerada vode koja se
crpi iz dvadesetak bunara i
to u dve linije od kojih svaka
prera|uje 100 tona na ~as i
jo{ dve u kojima se prera|uje
po 40 tona. Svih 280 tona pr-
vo prolazi kroz pe{~ane

filtere, pa propu{ta preko
jonskih izmewiva~a, ~ime se
dobija demineralizovana,
potpuno meka voda, koja je
~istija od destilovane. Na-
rodski re~eno, tako pripre-
mqena voda ne stvara kame-
nac koji mo`e da napravi ~u-
da, pa ~ak i da smawi efika-
snost turbina jer mewa geo-
metriju lopatica! Namewe-
na je sistemu voda-para, na
kotlovima. Jer, iako je ovde
re~ o zatvorenim sistemima,
blokovi u toku rada, iz ovih
ili onih razloga, gube vodu,
pa svaki od wih u toku dana
mora da se dopuni sa trista
do trista pedeset tona.

Sa hemijskom pripremom
kondenzata sve je sli~no,
ali komplikovanije. Naime,
svaki blok ima sopstvenu
pripremu, tokom koje se kon-
denzat, tako|e, prepu{ta
preko jonskih izmewiva~a,
ali mu se usput doteruju mno-
gi parametri, me|u wima i
provodqivost koja mora bi-

ti ispod 0,2 mikrosimensa
po jednom centimetru. Tako
voda, za koju sam oduvek vero-
vao da je izvanredan provod-
nik elektriciteta, postaje -
izolator.

Sve mi je strpqivo obja-
{weno, ali je meni i daqe
bilo vrlo maglovito, pa je
dodatno pojednostavqeno.

- U sistemu voda-para, u ko-
tlovima, vladaju pritisci
od 177 bara i temperature od
535 stepeni celzijusa. Ako
se desi kvar na cevnom siste-
mu, a u svakom kondenzatoru
postoji 17.000 cev~ica, to je
bar 24 ~asa zastoja. Kad se to
pretvori u elektri~nu ener-
giju a ova u novac, shvati se
da je re~ o ogromnim gubici-
ma. Eto, zato vodimo toliko
ra~una o svemu, pa i o vodi.

Kad smo do{li do HPK,
doku~io sam otkuda onih 28
stepeni u Savi. Naime, para
se u tim kondenzatorima
hladi neprera|enom savskom
vodom! A svaki od {est kon-
denzatora na toliko bloko-
va ima protok od (pazi sad!)
24.000 tona na ~as!!! Prosta
ra~unica i ne{to malo hi-
drologije vele da je 144.000
tona dobar deo savske vode,

mo`da ~ak i ~itava
petina, pa je ovo po-
ve}awe temperature
sasvim razumqivo.

Raspitao sam se
kod Ra{e {ta je naj-
te`e u poslu hemi~a-
ra u termoelektra-
ni? Nije dugo razmi-
{qao.

- To su mahom laboranti i
tehnolozi, a posao kojim se
bave, iako je re~ o enormnim
koli~inama materijala, vr-
lo je precizan i “pipav”,
{to posmatrano sa strane
mo`e izgledati kao ne{to
lako i jednostavno. Ali, oni
rade sa hlorovodoni~nom
kiselinom i natrijum hi-
droksidom, a to je izuzetno
zagu{qiva i agresivna sre-
dina. Uostalom, u prostori-
jama u kojima rade sve se far-
ba bar jednom godi{we, jer
korozija uzima svoj danak.
Ne verujem da bi se iko me-
wao s wima…

Docnije sam u laboratori-
ji zatekao oki}enu novogo-
di{wu jelku, na osnovu ~ega
sam zakqu~io da i hemi~ari
rade dvadeset ~etiri ~asa
dnevno, odnosno da }e neko
od wih na poslu do~ekati
Novu 2007. Nek im je sa sre-
}om. �

Milo{ Lazi}
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U hemijskoj pripremi 
voda, koja je izvanredan
provodnik elektriciteta,
postaje - izolator

Ako se desi kvar na cevnom 
sistemu, a u svakom kondenzatoru 

postoji 17.000 cev~ica, to je 
bar 24 ~asa zastoja

Hemijska priprema vode i kondenzata 
veoma bitna za nesmetanu 

proizvodwu elektri~ne energije

U kondenzatorima para
se hladi neprera|enom

savskom vodom
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Uskladu sa Direk-
tivama EU i
principima odr-
`ivog razvoja, a

kao jedan od koraka ka
Evropskom tr`i{tu, u
Elektroprivredi Srbije u
toku je implementacija
projekta  ‘’Razvoj sistema
za upravqawe za{titom
`ivotne sredine (EMS)
za Elektroprivredu Srbi-
je’’. Projekat je finansi-
ran od strane Evropske
agencije za rekonstrukci-
ju (EAR) i Evropske banke
za obnovu i razvoj (EBRD).
Nosioci projekta su “Elec-

trowatt-Ekono Ltd.” i “Wa-

ter Ltd.” iz Finske i kon-
sultanska ku}a “Dekonta

d.o.o. Environmental Servi-

ces” iz Beograda. Projekat
je zapo~eo decembra 2004.
godine, sa ciqem obuke
stru~nih timova EPS-a za
razvijawe i poboq{awe
sistema upravqawa za{ti-
tom `ivotne sredine i
uvo|ewem standarda JUS
ISO 14001.

- Motiv za obuku kadrova
i uvo|ewe standarda JUS
ISO 14001 u PD RB ‘’Ko-
lubara’’ je u unapre|ewu ra-
da i poslovawa i to smawe-
wem tro{kova i pove}a-
wem profita na du`i vre-
menski period. Zbog sve
stro`ijih propisa RB
‘’Kolubara’’ se suo~ava sa
velikim problemima kako
zadovoqiti zakonske zah-
teve, ne samo trenutno ne-
go i u du`em periodu - ka-
`e Vukica Popadi}-Wu-
wi}, specijalista upra-
vqawa za{titom `ivotne
sredine u ovom dru{tvu.
Upravqawe za{titom `i-
votne sredine (EMS) u
skladu je sa standardom
14001:2004 i predstavqa
deo celokupnog sistema

menaxmenta preduze}a.
Ovim standardom obuhva-
}ena su dva kqu~na procesa
koji se odnose na stalno
poboq{awe i uskla|enost
sa zakonom. Standard je
fleksibilan sa relativno
malo restriktivnih ogra-
ni~ewa, a za ciq ima stal-
no poboq{awe u~inka na
`ivotnu sredinu. Zna~i,
svaka budu}a aktivnost u
RB ‘’Kolubara’’ bi}e spro-
vedena tako da spre~i ili
smawi negativan uticaj na

`ivotnu sredinu, odnosno
obezbedi racionalno ko-
ri{}ewe prirodnih re-
sursa i svede na minimum
rizik po zdravqe qudi,
`ivotnu sredinu i materi-
jalna dobra, isti~e Vukica
Popadi}-Wuwi}.

Identifikovawe i
vrednovawe uticaja na `i-
votnu sredinu je proces ko-
jim preduze}e treba da us-
postavi upravqawe svim
aspektima u vezi sa tim, a
koje mo`e da kontroli{e
i na wih uti~e. Kako to iz-
gleda u praksi najboqe
ilustruje primer prali-
{ta buldo`era u Tamnavi. 

- U skladu sa zahtevima
standarda potrebno je i
utvrditi trenutno stawe,
odnosno konkretne loka-
cije od zna~aja za `ivotnu
sredinu u preduze}u.
Stru~ni tim RB “Koluba-
re” za implementaciju
standarda, kao prvi korak
uradio je, stoga, po~etno
preispitivawe sa prese-
kom stawa `ivotne sredi-
ne. Preispitivawe je obu-

hvatilo ~etiri kqu~ne
oblasti: identifikaciju
aspekata `ivotne sredi-
ne i vrednovawe wihovog
uticaja; identifikaciju
odgovaraju}ih zakonskih
i drugih propisa; proce-
wivawe postoje}e prakse
i postupaka na za{titi
`ivotne sredine i vred-
novawe prethodnih situa-
cija u eventualnim van-
rednim opasnostima od
udesa i akcidenta. Ova-
kvim preispitivawem do-
{lo se do kqu~nih ekolo-
{kih problema sa kojima
je suo~ena lokacija pra-
li{ta buldozera i dobije-
na je precizna identifi-
kacija svih aktivnosti u
odnosu na `ivotnu sredi-
nu, isti~e Vukica Popa-
di}-Wuwi}.

Prali{te je koncipira-
no tako da se buldozeri pe-
ru na platou, koji je oblo-
`en kamenim plo~ama  i
odakle se otpadna voda
gravitaciono odvodi u po-
lukru`ni talo`nik, gde
se lagano polukru`nim to-

EKOLOGIJA

PREISPITIVAWE STAWA ÆIVOTNE SREDINE U RB “KOLUBARA”

Racionalnije kori{}ewe
prirodnih resursa
� Upravqawe za{titom æivotne sredine sa standardom 14001:2004 predstavqa deo
celokupnog sistema menaxmenta preduze}a

Vukica Popadi}-
Wuwi}

Prali{te 
buldo`era, 

bez separatora
uqa i masti  
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kom vr{i talo`ewe blata
u vidu suspendovanog nano-
sa. Talo`nik se mehani~-
ki ~isti i istalo`eni
muq se odvozi na deponiju
u okviru povr{inskog ko-
pa. Voda se posle talo`e-
wa, sa cevima promera 125
milimetara odvodi u pri-
rodni recepijent - otvore-
ni zemqani kanal, pa u re-
ku Kladnicu. Prawe se vr-
{i, istovremeno, radom
dva protivpo`arna hi-
dranta. 

- Ispitivawem karakte-
ra otpada utvr|eno je da
nije opasan, ali ni iner-
tan. Rezultati fizi~kih,
fizi~ko-hemijskih i he-
mijskih ispitivawa poka-
zali su odre|eni procenat
ugqovodonika, ali ostali
elementi su u dozvoqenim
granicama, poja{wava na-
{a sagovornica. - Rezulta-
ti analize Instituta za
nuklearne nauke “Vin~a”
pokazuju da je sadr`aj ra-
dionuklida ispod granice
radioaktivne kontamina-
cije propisane za indu-
strijski otpadni materi-
jal. Takav otpadni muq u
ovom pogledu zadovoqava
uslove za odlagawe.

U ciqu kompletne za-
{tite `ivotne sredine, u
ovom slu~aju potrebno je
ugraditi separator, a da
bi se izdvajao otpadni muq
koji predstavqa opasan ot-
pad i koji je potrebno
zbrinuti na na~in propi-
san zakonom. Otpadni muq
}e se, zna~i, tretirati u
skladu sa procedurama za
upravqawe opasnim otpa-
dom na nivou RB “Koluba-
ra”, {to podrazumeva ugo-
vor sa ovla{}enim saku-
pqa~em, ili privremeno
~uvawe u pogonima predu-
ze}a.  

- Ostala je, me|utim, di-
lema kako vrednovati taj
aspekt `ivotne sredine,
jer se sa planiranim ula-
gawima mogu potpuno eli-
minisati negativni uti-
caji na wu, tj. ugradwom se-
paratora uqa i masti eli-
minisa}e se mogu}nosti
curewa uqa i nafte u `i-
votnu sredinu. U RB “Kolu-
bara” prawe rudarske me-
hanizacije vr{i se, ina~e,
na ~etiri lokacije, tako
da }e ukupni tro{kovi
ugradwe separatora uqa i
masti wima iznositi 4,164
miliona dinara. (50.000

evra) - ka`e Vukica Popa-
di}-Wuwi}.

Kako daqe nagla{ava
na{a sagovornica, po~et-
no preispitivawe stawa
`ivotne sredine za dru-
{tva, kao {to je RB’’Kolu-
bara’’, bitno je i su{tin-
ski veoma va`no, jer se si-
stem upravqawa za{titom
`ivotne sredine jedino
mo`e segmentno uvoditi.
Aspekti `ivotne sredine
su, svakako, specifi~ni i
posebni za svaku organiza-
ciju. U toku implementa-
cije sistema upravqawa za-
{titom `ivotne sredine
jednu od prioritetnih ak-
tivnosti predstavqa i wi-
hovo vrednovawe po va-
`nosti i zna~aju. U RB
“Kolubara” to je do sada

ura|eno samo za jedan seg-
ment i to po jednoj od mogu-
}ih metodologija. Ali,
svaka organizacija prime-
ni}e metodologiju koja joj
najvi{e odgovara.

Implementacija stan-
darda JUS ISO 14001 u
svako preduze}e, pa i u RB
‘’Kolubara’’ vrlo je kom-
pleksan i zahtevan proces
koji mora biti pod najve-
}im tehni~ko-upravqa~kim
stepenom kontrole, {to je
dosada{wa praksa i potvr-
dila. Uz stru~ne kadrove
neophodna su i znatna mate-
rijalna sredstva, jer je neo-
phodno da se, uz nasle|ene,
re{avaju i teku}i ekolo-
{ki problemi. �

K. Jani}ijevi}

“Program za{tite i una-
pre|ewa `votne sredine
na teritoriji Op{tine
Obrenovac u oblasti za-
{tite vazduha i atmosfe-
re, za{tite voda i unapre-
|ewa prostornog planira-
wa i ure|ewa prostora za
period 2006-2010. godina”
usvojen je po hitnom po-
stupku u Skup{tini ove
op{tine. Program je re-
zultat delovawa Uredbe
Vlade Srbije o merilima i
uslovima za povra}aj, oslo-
ba|awe ili smawewe pla-
}awa naknade za zaga|ewe
`ivotne sredine, koja je
stupila na snagu krajem
2005. godine. 

Po toj Uredbi, od priku-
pqenih sredstava 40 odsto

ostaje buxetu kojim upra-
vqa Republi~ki fond za
za{titu `ivotne sredine,
a 60 odsto se vra}a lokal-
noj samoupravi koja sred-
stva mo`e tro{iti po Za-
konu o za{titi `ivotne
sredine, odnosno u ekolo-
{ke projekte. Taj novac je
osnovna podr{ka veoma
ambicioznom ekolo{kom
programu u Obrenovcu u
narednih pet godina.

Sredstva ostvarena po
osnovu povra}aja bi}e ulo-
`ena u projekte toplifi-
kacije i gasifikacije {to
}e doprineti smawivawu
uticaja drugih objekata na
kvalitet vazduha. Sredstva
}e biti utro{ena i za za-
{titu voda ure|ivawem ka-

nala i izgradwom vodovod-
ne mre`e u nekim selima u
okolini Obrenovca. Kako
Zakon o za{titi `ivotne
sredine predvi|a i mogu}-
nost da se kvalitet `ivota
u ekolo{ki zaga|enoj sre-
dini poboq{a i ure|iva-
wem  prostora, programom
je predvi|eno asfaltira-
we ulica u gradu i pri-
gradskim naseqima, iz-
gradwa bawskog komplek-
sa, adaptirawe kulturno-
sportskih objekata i dru-
go.

Privredno dru{tvo TE
“Nikola Tesla” kao veli-
ki zaga|iva~ pla}a, dr`a-
vi odre|ena sredstva za
svaku tonu emisije sum-
por-dioksida, azotnih ok-

sida, ~vrstih ~estica i za
odlo`eni pepeo. Koriste-
}i 40 odsto prikupqenih
sredstava po odredbama
Uredbe, Republi~ki fond
za za{titu `ivotne sredi-
ne, na osnovu raspisanog
konkursa, tako|e, finan-
sira odre|ene ekolo{ke
projekte u Srbiji. TENT
se pro{le godine prija-
vio na konkurs ovog Fon-
da i dobio nazad oko 50
miliona dinara. Tim nov-
cem Fond je participirao
u izgradwi elektrofilte-
ra na bloku A-1 , a o~ekuje
se, da }e u ovoj godini u
TENT pristi}i vi{e
sredstava. �

K. Jani}ijevi}

ZA[TITA ÆIVOTNE SREDINE U OBRENOVCU

Pla}eno se vi{estruko vra}a
� TENT, kao veliki zaga|iva~, pla}a dræavi odre|ena sredstva za svaku tonu emisije sumpor-di-
oksida, ~vrstih ~estica i za odloæeni pepeo

“Dobra poslovna praksa Rudarskog basena “Kolubara” na za-
{titi `ivotne sredine” sa posebnim osvrtom na korporativnu
odgovornost rad je Vukice Popadi}-Wuwi}, koji je predsta-
vqen na Tre}em me|unarodnom sajmu za{tite `ivotne sredine
“ECOFAIR 2006” u Beogradu. U okviru sajma, Privredna komora
Srbije organizovala je Regionalnu  konferenciju na kojoj se
razgovaralo o dobroj poslovnoj praksi u za{titi `ivotne sre-
dine.U~estvovalo je 13 eminentnih predava~a iz zemqe i ino-
stranstva. Predstavqena su doma}a i inostrana iskustva u
zbriwavawu otpada, kao i dostignu}a i primewena re{ewa do-
ma}ih kompanija. Posebno je ukazano i na mogu}nost razvoja tr-
`i{ta sekundarnih sirovina. Iz Srbije je predstavqeno devet
preduze}a me|u kojima i RB “Kolubara” sa primewenim re{e-
wima u ovoj oblasti.

Dobra poslovna praksa
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Dono{ewem odluka
o iseqewu Vreoca
i otvarawu novih
povr{inskih ko-

pova Rudarski basen “Kolu-
bara” u{ao je, protekle go-
dine, u dodatne i velike
obaveze. Iseqewe vi{e od
1.000 doma}instava Vreoca
veliki je posao koji se mora
obaviti u zadatom roku, ka-
ko bi se “stekli uslovi” za
daqi razvoj “Poqa D”, najve-
}eg kolubarskog ugqenoko-
pa, sa godi{wom proizvod-
wom od oko 15 miliona tona
lignita. Deo Vreoca je ve}
eksproprisan, a u toku su po-
slovi oko nala`ewa i ure-
|ewa lokacija na kojima }e
biti nova ogwi{ta Vreo~a-
na, koji }e se tek iseliti.
Taj posao se odvija po planu
i o~ekuje se da }e se sve to za-
vr{iti na obostrano zado-
voqstvo i u predvi|enim ro-
kovima. Iseqewe Vreoca
zna~i i oko pola milijarde
tona lignita vi{e nego do
sada i nesmetan razvoj “Po-
qa D” u narednih tridesetak
godina.

Uporedo sa tim poslom, u
“Kolubari” se intenzivno
radi i na izme{tawu dela
toka reke Kolubare, a sa ci-
qem otvarawa kopa “Veliki
Crqeni”, koji }e biti “za-

menski kapacitet” za kop
“Tamnava - Isto~no poqe”,
na kojem se eksploatacija
lignita bli`i kraju. Do sa-
da je na “novom toku”, duga~-
kom oko 4,5 kilometara, za-
vr{eno proto~no jezero i
ne{to vi{e od jednog kilo-
metra korita i izgra|en nov
(tehnolo{ki most) sa kolo-
voznim trakama za ugaq. Sa
planiranim poslovima na
izme{tawu dela toka reke
Kolubare nastavi}e se i u
ovoj godini. U ciqu pripre-
me prostora za otvarawe no-
vih kopova u toku su i poslo-
vi na izme{tawu reka Klad-
nice i Dubokog potoka, kao
i izrada generalnog projek-
ta regulacije slivnog pod-
ru~ja reke Pe{tan. Kada se
ovi poslovi zavr{e, stvori-
}e se najva`niji preduslovi
za otvarawe kopova “Poqe
C” i “Poqe E”.

U toku su i pripreme za
izradu elaborata za budu}i
povr{inski kop “Radqevo”,
a sa ciqem da se utvrdi ko-
like su rezerve ugqa na ovoj
lokaciji. Jer, rudarski ba-
sen “Kolubara” tek posle
toga ima}e jasnu situaciju
{ta budu}im partnerima
koji }e graditi termoelek-
tranu “Kolubara B”, mo`e
da ponudi. Imaju}i u vidu

da je planirano da wena
projektovana snaga iznosi
700 megavata, pu{tawe u rad
ove elektrane zahteva}e i
znatno ve}u proizvodwu
lignita na kolubarskim
kopovima. 

Kada je re~ o rudarskoj me-
hanizaciji i u 2007. godini
planirane su redovne inve-
sticione popravke svih
ugqenih i jalovinskih si-
stema. Tokom 2006. godine
na ove poslove potro{eno je
oko 2,5 milijardi dinara.
Tokom godine bi}e zavr{e-
ni i poslovi na kompletnoj
defekta`i havarisanog
glodara “9”, nakon ~ega }e
se, u saradwi sa nema~kim
partnerom, pristupiti sa-
nirawu posledica havarije
i vra}awu ove najmo}nije
ma{ine u “Kolubari”, u pro-
izvodni proces. Planirano
je da opravka ovog bagera bu-
de zavr{ena do kraja 2007.
godine. Ovi poslovi pove-
reni su stru~nim ekipama i
radnicima “Kolubara-Me-
tala”. O~ekuje se da }e, to-
kom godine, u generalnu
opravku u}i jo{ jedan bager
(najverovatnije glodar “1”,
sa Povr{inskog kopa “Po-
qe D”). 

Od ostalih investicija
vaqa pomenuti i, nedavno

zavr{enu, proceduru za na-
bavku svih pet paketa nove
opreme za drugi jalovinski
sistem na Povr{inskom
kopu “Tamnava-Zapadno po-
qe”. Da bi se ovaj posao oba-
vio kvalitetno i po proiz-
vo|a~kim standardima, neo-
phodno je, pre po~etka ispo-
ruke ovih paketa, uraditi
novi monta`ni plac, a za
wegovu izgradwu za po~etne
radove zadu`eni su radni-
ci ovog kopa, dok }e sve
ostale poslove, po ura|e-
nom projektu, obaviti “Ko-
lubara-Gra|evinar”. Na
ovom placu bi}e, isto tako,
izgra|en i ure|en nov maga-
cinski prostor (delovi
opreme zahtevaju i posebne
uslove skladi{tewa), a do
kraja aprila bi}e zavr{eni
poslovi na izgradwi “de-
rik-krana”. Ovi poslovi
povereni su MIN-u.

Planirana su i sredstva
za nabavku novih terenskih
vozila i pomo}ne mehaniza-
cije kako bi se funkcio-
nalnost ovog dela povr-
{inskih kopova poboq{a-
la, a sve sa ciqem stvarawa
preduslova za pove}an obim
proizvodwe lignita i jalo-
vine. �

M. Tadi}

POVRŠINSKI KOPOVI

RUDARSKI BASEN “KOLUBARA” NA PO^ETKU GODINE

Br`e iseqewe Vreoca
� Za otvarawe novih kopova neophodan zavr{etak radova na izme{tawu dela korita Ko-
lubare i regulaciji sliva reke Pe{tan � U toku revitalizacija i opravka dva glodara 

[irewe kopa “Poqe D” 
obezbedi}e proizvodwu ugqa 
za narednih trideset godina 
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Godina na izmaku bi}e
upisana kao jo{ jedna u ni-
zu uspe{nih {to se proiz-
vodwe ti~e u Direkciji za
proizvodwu ugqa PD “TE-
KO Kostolac”. Ukupna pro-
izvodwa jalovine  na kosto-
la~kim povr{inskim kopo-
vima bi}e prema{ena, a
proizvodwa ugqa je na do-
maku plana. Ukoliko se, me-
|utim, u vidu ima kalori~-
na vrednost ugqa koji se is-
poru~uje termoelektrana-
ma, kao i wegove nadbilan-
sne koli~ine na deponija-
ma, o~igledno je da su se na
kostola~kim kopovima sa-
svim ispunili predvi|eni
zadaci u 2006. godini.

Kako isti~e  Veselin Bu-
latovi}, direktor Direk-
cije za proizvodwu ugqa, i
ovoga puta  se pokazalo  da
ulagawa i profesionalni
rad daju `eqene rezultate.
Godina koja je ispra}ena
osta}e karakteristi~na po
tome {to su ulo`ena znat-
na sredstva u ciqu reali-
zacije kratkoro~ne i dugo-
ro~ne strategije razvoja
rudarskog sektora, odra|e-
no je mnogo zna~ajnih po-
slova i ulo`eno je dosta
profesionalnog rada {to
je i dovelo do ispuwawa
godi{wih planova. A za
jo{ jedan korak pribli-
`ilo je kostola~ke kopove
ciqu pove}awa proizvod-
we ugqa od devet miliona
tona godi{we.

Sasvim je izvesno, naime,
da je plan proizvodwe jalo-
vine u 2006. godini prema-
{en  za oko 1,4 miliona ku-
bika, a da je proizvodwa
ugqa za samo oko 100.000 to-
na mawa od  bilansiranih
sedam miliona tona - ka`e

Bulatovi}. Na Povr{in-
skom kopu “Drmno”, uz
ostvaren plan proizvedene
oktrivke od 22 miliona ku-
bika ~vrste mase, realizo-
va}e se, me|utim, i predvi-
|ena proizvodwa ugqa od
preko {est miliona tona,
{to odavno nije zabele`e-
no. Proizvodni bilansi u
2006. godini na nivou su
2005. godine, s tom razli-
kom {to su eksploatacioni
uslovi na kopu “Drmno” bi-
li sada neuporedivo te`i. 

Znatna sredstva u 2006.
godini bila su, naime, ulo-
`ena u odr`avawe odgova-
raju}eg nivoa pogonske
spremnosti rudarskih kapa-
citeta, kao i u izgradwu
objekata u funkciji reali-
zacije projekta pro{irewa
proizvodnih kapaciteta
kopa “Drmno”. Remontna se-
zona uz to bila je duga i na-
porna, a u tehni~ko-tehno-
lo{kom smislu i slo`ena.
Izvr{eno je mnogo slo`e-
nijih zahvata, kao {to je
rekonstrukcija isto~ne
strane kopa “]irikovac”
,preseqewe rudarskih si-
stema  prema zapadnim gra-
nicama drmqanskog ugqe-
nog le`i{ta...  Zavr{ena je

i izgradwa tehnolo{kog
bunkera rezervi, koji je u
zavr{noj fazi probnog ra-
da, kupqeno je dosta novih
vozila i ostale te{ke meha-
nizacije, zavr{ena je iz-
gradwa kontejnerskog nase-
qa i izgra|ena je jo{ jedna
linija za dubinsko odvod-
wavawe. Bitno je, svakako,
i to da su krajem 2006. pot-
pisani i ugovori za nabav-
ku i monta`u opreme za no-
vi jalovinski sistem za kop
“Drmno”.

Prioriteti u 2007. go-
dini bi}e ostvarewe pro-
izvodnih planova i daqa
realizacija projekata
predvi|enih strategijom.
Plan proizvodwe otkriv-
ke je na nivou ostvarenom
u 2006. godini, a daqi rast
uslovqen je i rekonstruk-
tivnim zahvatima na veli-
kim jalovinskim rudar-
skim sistemima kopa
“Drmno” i rekonstrukci-
jom zapadnih granica kopa
“]irikovac”. Kada je re~
o proizvodwi ugqa, plan
je  za 200.000 tona ve}i u
odnosu na lawski bilans,
a za 300.000 tona u odnosu
na ostvarenu proizvodwu u
2006. godini. Da bi se ovi

planovi i realizovali po-
trebno je obezbediti po-
trebne uslove, kao {to su
nabavka nove te{ke meha-
nizacije,, buldozera, ali i
re{avawe problema od-
vodwavawa zapadnog dela
kopa “Drmno”. Po{to ta-
kvo odvodwavawe u znatnoj
meri ote`ava proizvodni
proces i ugro`ava rad ru-
darske mehanizacije “Geo-
rad” do kraja juna ima oba-
vezu da izgradi objekte za
odvodwavawe ovog dela
kopa “Drmno”, kako bi se
zavodwenost radne sredi-
ne smawila. U 2007. godi-
ni izvr{i}e se i monta`a
jo{ jednog novog tran-
sportera B-1800 za ugqeni
sistem i po~e}e se kon-
kretna realizacija potpi-
sanih ugovora o isporuci
i monta`i opreme za novi
jalovinski sistem - napo-
menuo je Bulatovi}. Na ni-
vou EPS-a formirani su
stru~ni timovi za reali-
zaciju svakog od ~etiri pa-
keta opreme, koji }e u na-
redne dve godine raditi
na realizaciji ovih po-
slova. �

S. Sre}kovi}

POVR[INSKI KOPOVI PD “TE-KO KOSTOLAC” NA KRAJU 2006. GODINE

Otkrivka iznad plana
� Uz novi rast koli~ina ot-
krivenog ugqa, imaju}i u vidu
wegovu postignutu kalori~nu
vrednost i nadbilansne koli-
~ine, u deponijama u PK “Ko-
stolac” sasvim ispuweni za-
daci u 2006. godini

FOTODOKUMENTACIJA EPS-a

Otkrivka ugqa
iznad plana:
Kop “Drmno” 
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TERMOELEKTRANE

Najve}i proizvo|a~
elektri~ne ener-
gije u Srbiji,
Privredno dru-

{tvo Termoelektrane
“Nikola Tesla” godi{wi
plan proizvodwe od 16,728
milijardi kilovat-~asova,
realizovalo je 30. novem-
bra, mesec dana pre isteka
kalendarske godine. Ova-
ko visokom proizvodwom
energeti~ari iz Obrenov-
ca najavili su obarawe  re-
korda u proizvodwi elek-
tri~ne energije iz 2005.
godine. I ne samo to. Iz-
vanrednom proizvodwom
opravdana su sredstva koja
su u posledwih pet godina
ulo`ena u rekonstrukciju
i rehabilitaciju termoe-
nergetskih postrojewa u
Obrenovcu.

- Za ovako visoku proiz-
vodwu dovoqno je re}i da
je izuzetna i da je rezultat
svih napora, znawa i sred-
stava koja su, nekoliko go-
dina unazad, ulo`ena u ob-
novu postrojewa, ka`e
Vladimir Bo`inovi}, po-

mo}nik direktora za pro-
izvodwu PD TENT. Zado-
voqni smo ostvarenim re-
zultatima, i nije neskrom-
no ako ka`em da smo, da
nije bilo nekih problema,
mogli dosti}i proizvod-
wu od blizu 19 milijardi
kilovat-~asova elektri~-
ne energije na godi{wem
niovu. Ovaj rezultat vero-
vatno bi bio ostvaren da
nije bilo havarije i prak-
ti~no iznu|enog kapital-
nog remonta na bloku A-4,
~ija je proizvodwa bila
bilansirana. Pote{ko}a,
tako|e, ima i na bloku A-3
u TE “Kolubara”, koji sto-
ji ve} {est meseci. Viso-
ka proizvodwa u 2006. os-
nov je plana za 2007. godi-
nu koji }e biti vi{i od 18
milijardi kilovat-~aso-
va. Pro{la, 2006. godina
pokazala je da ovako viso-
ki plan nije nerealan i
neostvarqiv. Pri tom tre-
ba imati u vidu da }e se u
ovoj godini obaviti i ka-
pitalni remont na bloku
A-4.

Proizvodwa elektri~ne
energije, tokom novembra
i decembra, u TENT-u bila
je u znaku ispuwewa godi-
{wih planova. Da }e pro-
izvodna godina biti zavr-
{ena pre kalendarskog is-
teka, najavqeno je 1. novem-
bra na bloku A-5, ispuwe-
wem plana, a dva dana ka-
snije, plan je ispuwen i na
bloku A-3. Skoro dva mese-
ca pre kraja godine, 5. no-
vembra, plan je realizovan
i na bloku B-2, {to je do-
prinelo da na TENT B go-
di{wi proizvodwa bude
ostvarena 13. novembra.
Sledilo je ostvarivawe

planova na jo{ nekoliko
blokova, {to je doprinelo
da godi{wa “kvota” u pro-
izvodwi elektri~ne ener-
gije bude ispuwena mesec
dana pre roka.

- Proizvodwa elektri~-
ne energije u Privrednom
dru{tvu TENT u prvoj po-
lovini zimskog perioda i
uop{te, tokom godine, bi-
la je na izuzetno visokom
nivou. Tokom ovog perio-
da, blokovi TENT-a radi-
li su maksimalnim kapa-
citetima i dnevna proiz-
vodwa se kretala od 66 do
67 miliona kilovat-~aso-
va i, to treba posebno na-
glasiti, uz visok stepen
pouzdanosti i raspolo`i-
vosti blokova. Tokom ova
tri meseca imali smo vi-
{e zastoja pojedinih blo-
kova, a blok A-3 u “Kolu-
bari” je van pogona, {to
jo{ vi{e, s obzirom na po-
stignute rezultate dokazu-
je spremnost ostalih kapa-
citeta, nagla{ava Bo`i-
novi}.

Kada je re~ o analizi ra-
da pojedinih postrojewa,
zna~ajno je i da je blok A-1
krajem oktobra iza{ao iz
remonta, ~ime je ozna~en i
zavr{etak najve}eg re-
montnog zahvata u TENT-u
u ovoj godini. Posle uho-
davawa, blok stabino radi
i tokom zimskog perioda
sa wim ne bi trebalo da bu-
de problema.

Na TENT-u B u novembru

TERMOELEKTRANE “NIKOLA TESLA”

Rekordi u kontinuitetu
� Godi{wi plan proizvodwe elektri~ne energije ispuwen 30. novembra. Blokovi A
5 i A 3 prvi do plana � Dnevna proizvodwa u TENT-u u zimskom periodu izme|u 66 i
67 miliona kilovat-~asova

U TENT-u A u toku su posledwe pripremne radwe za remont
bloka A-4 i to }e biti najve}i remontni zahvat planiran u
2007. godini. Uporedo sa pripremama za remont bloka A-4, ve}
se uveliko odvijaju i poslovi za rehabilitaiju bloka A-6. Iz-
vr{ena su mnoga merewa, utvr|eno je stawe opreme i u TENT-u
o~ekuju da }e svi poslovi vezani za wegovu pripremu biti za-
vr{eni do po~etka rehabilitacije. Ukoliko se obezbede po-
trebna finansijska sredstva, rehabilitacija bi se uradila u
2008. godini, mada postoji mogu}nost da se odlo`i i za 2009.
godinu. U tom slu~aju ve}i remontni zahvat u 2008. godini bio
bi ura|en na bloku B-2.

Pripreme za remonte
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obara rekorde
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Sa krajem 2006. godine
iz Termoelektrane “Ko-
stolac B” stizale su sve
boqe vesti kada je re~ o
proizvodnim rezultatima.
Desetak dana pre kalen-
darskog isteka godine, na-
ime, ostvaren je godi{wi
plan proizvodwe elek-
tri~ne energije od ne{to
preko ~etiri milijarde
kilovat-~asova elektri~-
ne energije. Puni dopri-
nos tome dala su sva tri
bloka, koliko ih je na ras-
polagawu: A 2 u Kostolcu
i oba u Drmnu. U tome, me-
|utim, posebno se izdvaja
blok B 2, na kojem je u no-
vembru je proizvedeno ne-
{to vi{e od 205 miliona
kilovat - ~asova elektri~-
ne energije, {to je za oko
21 odsto vi{e za taj mesec
od planiranih 170 milio-
na kWh. Re~ je o najve}oj
mese~noj proizvodwi na
jednom od blokova ove
termoelektrane od kada su
oni u pogonu!

Vi{e puta magi~na ci-
fra od 200 miliona kilo-
vat - ~asova struje bila je
na domaku ostvarewa, ali
je ostala nedosti`na. Sa-
da je i ta psiholo{ka ba-
rijera probijena i {to je
najva`nije -realnih osno-
va ima da postane i proiz-
vodni “reper” za naredni
period. Takav proizvodni

rezultat posledica je rada
bloka u du`em vremenskom
periodu bez ijednog zasto-
ja i to u automatskom re`i-
mu. Polako, ali sigurno,
sti`e vreme kada u do iz-
raza dolaze efekti veli-
kih zahvata na oba bloka
ove TE, obavqenih posled-
wih godina. Rad u automat-
skom re`imu kruna je tih
aktivnosti, {to i nije
ostalo bez prakti~nih re-
zultata. S obzirom na to da
je i druga takva faza na
bloku B 1, uz aktivno u~e-
{}e i stru~waka iz Rusije
ve} okon~ana, a da se tre}a
planira ve} u 2007. godini
- za o~ekivati je da }e me-
se~na proizvodwa iznad
200 miliona kilovat - ~a-
sova elektri~ne energije
biti ne{to {to }e se i
podrazumevati.

Sve je to, svakako, i ve-
liko ohrabrewe u vreme
nastupaju}eg perioda ni-
`ih spoqnih temperatura.
Dnevna potro{wa struje
raste i svaki dan iz elek-
troenergetskog sistema
“nedostaje” dva do tri mi-
liona kilovat - ~asova. U

Kostolcu se, imaju}i to u
vidu, preduzimaju mere da
se nastavi trend ujedna~e-
nog rada blokova, u pogonu,
a i kojima bi sredinom fe-
bruara 2007. godine treba-
lo da se pridru`i i kapi-
talno remontovani A 1. Je-
dan od najve}ih problema
predstavqa ve}a upotreba
ugqa sa deponija koje su
po~etkom grejne sezone bi-
le pune. Podaci, naime,
ukazuju da je rast proizvod-
we elektri~ne energije u
TE “Kostolac” u decembru
u odnosu na novembar 2006.
godine iznosio 16 proce-
nata. Porasla je, istovre-
meno, i proizvodwa ugqa,
ali za {est procenata.
Preduzimaju se, stoga,
stalno mere u ciqu daqeg
pove}awa dnevne proiz-
vodwe ugqa. U svakom slu-
~aju, u Kostolcu su sigurni
da }e i do kraja prvog tro-
mese~ja 2007. godine, odno-
sno teku}e grejne sezone,
zadr`ati status pouzdanog
proizvo|a~a elektri~ne
energije.   �

D. Radojkovi}

je ispuwen godi{wi plan
proizvodwe {to najboqe
govori o spremnosti ovih
blokova, koji, zna~i, stal-
no rade punom snagom u op-
timalnom re`imu. A snaga
rada blokova najvi{e zavi-
si od kvaliteta ugqa. U TE
“Kolubara” rade ~etiri
ma{ine, a TE “Morava, sa
trenutno mogu}om maksi-
malnom snagom, izme|u 90
do 100 megavata. Razlog
smawewa snage je nizak ni-
vo Morave i ote`ano hla-
|ewe postrojewa.

- Stawe na deponi-
jama ugqa jedan je od pri-
sutnih problema. Razlog je
u izuzetno dobrom radu
elektrana. Za prekobilan-
su proizvodwu elektri~ne
energije bila je neophodna
i pove}ana potro{wa
ugqa. To je dovelo do toga
da su i na TENT A i na
TENT B rezerve ugqa ista-
wene i trenutno su dosta
ispod plana za ovaj period
godine. Sa predstavnici-
ma Povr{inskih kopova
“Kolubara”, stoga, nedavno
je utvr|ena potrebna dina-
mika isporuke ugqa, s ob-
zirom na nastavak zimske
sezone. Treba naglasiti i
to da je @elezni~ki tran-
sport TENT-a potpuno
spreman da preveze sav po-
treban ugaq, isti~e Bo`i-
novi}. 

Prema re~ima Bo`ino-
vi}a, zajedni~ko za sve de-
love PD TENT je da je do-
stignut nivo pove}ane ras-
polo`ivosti i pouzdano-
sti, ali smatra se da to ni-
je dovoqno. Za TENT, ali
i za EPS i dr`avu, stoga,
optimizacija rada postro-
jewa je izuzetno va`na ak-
tivnost u toku, sa ciqem
dobijawa jeftinijeg kilo-
vat-~asa. Ula`u se i napo-
ri da se uz takav poboq{an
rad mewa i odnos zaposle-
nih u radnom procesu. A da
je to i realno najboqe ilu-
struju postignuti rezulta-
ti sa visokim dnevnim me-
se~nim i godi{wim u~in-
cima. Ostvareni rekordi
iz prethodnog perioda,
o~igledno, u ovoj zimskoj
sezoni mogu biti nadma-
{eni.. �

Kristina Jani}ijevi}

I U TE “KOSTOLAC B” REKORDNA PROIZVODWA 

Probijawe zvu~nog
zida
� Novembar 2006.
godine osta}e u isto-
riji kostola~kih
“Termoelektrana”
upam}en kao mesec
kada je prvi put jedan
od blokova “presko-
~io” dosad nedosti-
ænih 200 miliona
kilovat- ~asova elek-
tri~ne energije 
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Rekordna mese~na 
proizvodwa u drugom bloku
TE “Kostolac B”
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HIDROELEKTRANE

Prvog decembra
2006. godine ras-
pisan je tender za
r e v i t a l i z a c i j u

HE “Bajina Ba{ta”. Ten-
der je objavqen u listu
“DANAS”, nema~kim no-
vinama “Algemajnecajtun-
gu”, sajtovima “EPS - a” i
nema~ke KfW banke, koja je
odobrila kredit od 30 mi-
liona evra za ovaj va`an
posao. Tenderom je predvi-
|ena demonta`a postoje}e
opreme, weno odlagawe,
kao i isporuka i ugradwa

nove. Zainteresovani mogu
tendersku dokumentaciju
otkupiti po 2.500 evra, a
rok za dostavqawe ponude
je 30. mart 2007 godine.
Predstoji, potom, da se
odabere najpovoqnija po-
nuda i da se sa~ine ugovo-
ri o isporuci i ugradwi
opreme. ^itava 2006. godi-
na, zna~i, protekla je u
znaku priprema za revita-
lizaciju objekata privred-
nog dru{tva. Pripreme za
revitalizaciju najstarijih
elektrana u ,,Elektromo-

ravi” - ^a~ak dovedene su
do kraja, sklopqen je ugo-
vor o ispruci i ugradwi
turbinsko-generatorske
opreme za HE “Ov~ar Ba-
wa” i HE “Me|uvr{je”, a u
toku su i pripreme tendera
za revitalizaciju HE
“Zvornik”, kao i izrada
Studije opravdanosti re-
vitalizacije u “Limskim
HE”, koju radi “Energo-
projekt”.

Remonti u HE i RHE “Ba-
jina Ba{ta” su odavno za-
vr{eni, ali stru~waci HE
“Bajina Ba{ta”, predvo|e-
ni Mijodragom ^itakovi-
}em, tehni~kim direkto-
rom, kontinuirano rade na
unapre|ewu rada. Zavr{e-
na je krajem 2006. godine i
rekonstrukcija pete ustave
na brani HE, zameweni su
kompletna elektronika i
motorni pogon i u toku su
ispitivawa automatike,
{to }e omogu}iti br`e
pra`wewe jezera - isti~e
^itakovi}. Jer, na primer,
HE “Vi{egrad” ima br`e
propusne organe i protok
vode kroz turbine iznosi
800 kubika u sekundi, a ov-
de je 600 kubika, zbog ~ega
je ciq tih radova na usta-
vama da se brzina pra`we-
wa jezera usaglasi sa po-
stignutom u kom{ijskoj

elektrani u Republici
Srpskoj - isti~e ^itako-
vi}. Ove godine zavr{ena
je rekonstrukcija jedne
ustave, a na prole}e }e se
to uraditi i na ostalima.
[to se proizvodwe ti~e,
o~ekivalo se da }e 2006. go-
dina biti me|u tri najbe-
ri}etnije, jer je plan pro-
izvodwe ispuwen jo{ 29.
oktobra. Ali, su{na jesen
uslovila je znatan pad pro-
izvodwe. Do 20. decembra
HE “Bajina Ba{ta” proiz-
vela je 1,66 milijardi ki-
lovat-sati elektri~ne
energije i o~ekuje se da }e
do kraja godine biti ve}a
od 1,7 milijarde kWh ili
bi}e za 200 miliona kWh

ve}a od plana. Od o~ekiva-
nog zahla|ewa, rad RHE
prakti~no je neprekidan.
No}u se pumpa voda u aku-
mulaciju, a dawu ona radi u
generatorskom re`imu.
Mese~ni plan proizvodwe
RHE “Bajina Ba{ta” ostva-
ruje se sa 108 odsto, a na go-
di{wem nivou ostvaruje se
sa 137,5 odsto! Akumulaci-
ja RHE na Tari popuwena
je oko 55 odsto i u jezeru
vode ima za proizvodwu
109 miliona kilovat-sati
elektri~ne energije. �

M. \oki}

Sumiraju}i ura|eno, tokom
2006. godine, Ivko [apowi},
direktor Ogranka “Limske HE”
istakao je da su svi remonti
obavqeni vaqano i u planira-
nom obimu, kao i da je pogonska
spremnost u sve ~etiri elek-
trane stopostotna. Nema ni
jednog zastoja zbog kvara. Pad
temperature uslovio je inte-
zivno anga`ovawe svih gene-

ratora i u toku dana - pa se
o~ekuje i rekordna proizvod-
wa u proteklih 46 godina ra-
da. Jer, plan proizvodwe ispu-
wen je jo{ 28 juna. 

U toku su aktivnosti na pri-
premi planiranih radova za
2007. godinu, a jedan od ve}ih
radova bi}e postavqawe por-
talnog krana na brani proto~ne
HE “Potpe}”, sa ugradwom “graj-

vera”, koji bi ~istio re{etke
od grawa, plastike i ostalog
otpada, koji donosi Lim u jeze-
ro brane. “Limske HE”, naime,
imaju ve} du`e vreme probleme
sa otpadom koji za~epi re{et-
ke, ~ime se smawuje proizvod-
wa. U nemogu}nosti da se svake
godine prazni jezero, ovaj pro-
blem ~i{}ewa re{etki re{ava
se sa gwurcima, koji se anga`u-

ju dva puta godi{we. Ugradwa
automatske ~istilice, tako|e,
nije celishodno re{ewe, zbog
~ega se i pribeglo postavqawu
takvog krana. Tender je obja-
vqen, odabir ponuda }e se oba-
viti u januaru, a radovi na po-
stavqawu portalnog krana i
“grajvera” po~e}e u prole}e
2007. godine.

M. \.

P.D.”DRINSKO - LIMSKE HE” D.O.O.

Godina u znaku tendera
� Rok za dostavqawe ponuda na raspisani tender za revitalizaciju HE “Bajina Ba-
{ta” 30. mart 2007. godine � Privedene kraju i pripreme za revitalizaciju najsta-
rijih elektrana u “Elektromoravi”

“LIMSKE HE”

Portalni kran zamewuje gwurce
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U i{~ekivawu najboqeg
ponu|a~a: HE “Bajina Ba{ta”



JANUAR 2007 kWh BROJ 396

41

HE “\erdap 2” proteklu godinu
zavr{ila je onako kako se i po-
~elo - radno. Na samom isteku go-
dine, preostalo je jo{ samo de-
setak sati,  ovde se radi nesma-
wenim intenzitetom pa }e i pra-
znik za wih trajati samo 24 ~asa.
Na   desetom agregatu dodatne
elektrane radnici UCM iz Re-
{ice (Rumunija), uz nadzor  na-
{ih stru~waka, u tri smene tre-
nutno rade na rajbovawu rupa po-
mo}u kojih }e se obezbediti si-
gurna veza izme|u rotora i wego-
ve osovine. Rajbovawe jedne ru-
pe traje upravo “jednu smenu” (
osam sati), a ilustracije radi
koliko je to posla isti~u ovde

da }e se to uraditi na 48 rupa. 
Kraj godine je i vreme za svo|e-

we ostvarenih rezultata i za wi-
hovu prognozu u nastupaju}oj no-
voj godini. Na proizvodne rezul-
tate u 2006. godini u ovoj proto~-
noj elektrani najvi{e je uticala
hidrologija,  progla{ena za naj-
lo{iju otkako je zapo~ela wena
eksploatacija. Najvi{e je tome
doprineo poplavni talas u apri-
lu i maju (kada su se ovde pojavi-
le “stogodi{we vode”), a {to je
uslovilo da agregati “\erdapa 2”
~ak dvadesetak dana budu u pra-
znom hodu. Izostala je i proiz-
vodwa sa desetog agregata, koji je
zbog kvara ve} od novembra 2005.

godine van pogona. A i deveti
agregat bio je, tako|e, zbog remon-
ta i modernizacije postrojewa,
iskqu~en jo{ krajem avgusta.
Imaju}i sve to u vidu proizvede-
nih 1,2 milijarda kilovat-~asova
(plan je iznosio 1,57 milijardi
kilovat-~asova) u 2006. godini i
nije lo{ rezultat.

Prema re~ima Neboj{e Karano-
vi}a, zamenika direktora HE
“\erdap 2”, agregati koji su bili u
pogonu radili su solidno, a ~eti-
ri od wih su na mre`i proveli
~ak po 8.500 ~asova. S obzirom na
to da je plan proizvodwe elek-
tri~ne energije za proteklu godi-
nu bio i ne{to predimenzioni-

san, u dogovoru sa EPS-om za
2007. godinu planski zadatak od
predvi|enih 1,4 milijarde kilo-
vat-~asova ne{to je ni`i i bi}e
usagla{avan sa  radom HE “\er-
dap 1”. [to se ti~e radova na ot-
klawawu kvara i modernizacije A
10 na dodatnoj elektrani obavqe-
ni su demonta`ni radovi i stigli
su novo vratilo i sva ostala
oprema, izuzev turbinskog regu-
latora ~ija se isporuka o~ekuje
za neki dan. Izvr{ena je i kontro-
la celokupne opreme, a od 10 janu-
ara  predvi|en je po~etak monta-
`e bloka generatora A 10,  ~iji je
zavr{etak predvi|en u martu. 

M. Dr~a

Posle devet meseci od
potonu}a na po~etku pret-
pristani{ta gorwe komo-
re brodske prevodnice na
HE ‘’\erdap 1’’ izva|ena je
iz vode bugarska bar`a, sa
blizu 1.400 tona koksa.
Operacija va|ewa bila je
izuzetno slo`ena i ote`a-
na. Zbog nestabilnosti  te-
reta, nepristupa~nog tere-
na, ukqu~uju}i i neposred-
nu blizinu otvorenog
plovnog puta, vetra i hlad-
ne vode, radovi su potraja-
li skoro mesec dana, znat-
no du`e nego {to su bili
planirani.

Kapetanija pristani{ta
iz Kladova obele`ila je,
najpre, plovni put i pro-
pisala nauti~ke uslove va-
|ewa. Anga`ovani su, za-
tim, specijalna plovna di-
zalica ‘’So~a’’ Preduze}a
za plovne puteve ‘’Ivan
Milutinovi}’’ iz Beogra-
da i brod ‘’Kumrovec’’. Uz
pomo} profesionalnih
ronilaca, hrabri brodar-
ci poku{ali su vi{e puta
da sa dubine od oko 16 me-
tara izvade na povr{inu
bar`u, te{ku 250 tona bez
tereta. Ali, zbog nesta-

bilnog tereta - najve}eg
dela prevo`enog koksa,
koji se nije mogao pretova-
riti u vreme potonu}a, u
po~etku nije bilo uspeha.
Pri izrowavawu iz hladne
vode bar`a se zbog pomera-
wa tereta izvrtala, a sajle
su pucale. 

Posle vi{e takvih bezu-
spe{nih poku{aja, anga-
`ovan je i specijalizova-
ni brod-dizalica ‘’Mi-
qacka’’, beogradske ‘’Mo-
stogradwe’’ i tek sihronim
radom ove dve mo}ne plov-
ne dizalice havarisana
bar`a sa ve}im delom te-
reta  izva|ena je sa muqe-
vitog dna \erdapskog jeze-
ra. Sre}om, prema ocenama
ekologa, bez {tetnog uti-
caja na ekologiju i `ivot-
nu sredinu, po{to }e  poto-
pqeni koks,koji se ina~e
ne rastvara u vodi, najzad
zavr{iti na kona~no odre-
di{te - u smederevsku `e-
lezaru.

Bugarska bar`a potonu-
la je po~etkom marta ove
godine, u neposrednoj bli-
zini plovnog puta i gor-
wih vrata brodske prevod-
nice. Nalazila se u sastavu

od {est bar`i, bugarskog
broda ‘’Stara planina’’,
koji je prevozio koks za po-
trebe @elezare u Sme-
dervu. Po izlasku iz gorwe
komore brodske prevodni-
ce, nakon prevo|ewa iz Du-
nava u jezero, zbog lo{eg
manervisawa i udara u str-

mu i kamenitu obalu u zoni
gorweg  pretpristani{ta,
bar`a, sa oznakom SA 58,
potonula je i do sada je bi-
la potencijlna opasnost za
brodove i bezbedan rad
prevodnice. �

^. Dragi{i}

NA HE “\ERDAP 2” NA KRAJU GODINE

Hidrologija smawila proizvodwu

OKOM KAMERE: POSLE DEVET MESECI OD POTONU]A ISPRED HE “\ERDAP 1”

Izva|ena bugarska bar`a
� Sloæenu operaciju oteæavali  hladna voda, vetar, nestabilan teret, nepristupa-
~an  teren i blizina plovnog puta

Slo`en poduhvat 
va|ewa bar`e 
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DISTRIBUCIJE

Ne rade svi ono {to
najvi{e vole. Oni
koji to na vreme
shvate zato ~esto i

zavole posao koji rade, pa
~ak i kad u wemu ima te{ko-
}a i opasnosti koje se zimi
vi{estruko uve}avaju. U
slu`bi eksploatacije ED
“Kraqevo” (u odeqewima

upravqawa, energetike i
dokumentacije) rade iskqu-
~ivo oni koji taj posao vo-
le, pa ~ak i kada ima puno
rizika.

Odeqewe upravqawa ili
Dispe~erski centar bavi se
pra}ewem tokova energija i
snaga, wihovim preusmera-
vawem i pronala`ewem i
otklawawem kvarova na vi-
sokom i niskom naponu. Rad
je smenski, jer odeqewe ra-
di svih 24 sata. Od 18 rad-
nika formirane su ~etiri
ekipe. Drago{ Milo{e-
vi}, tehni~ar za pripremu
poslova, obja{wava da se
ED “Kraqevo” za zimski pe-
riod spremila mnogo pre -
zime. A, pre svega, pronala-
`ewem i otklawawem nedo-

stataka koji mogu da se poja-
ve ”kad zima zagudi”, kao
{to su zamena dotrajalih
stubova i provodnika, okre-
sivawe rastiwa… Odeqe-
we upravqawa uo~ava “uska
grla” i preoptere}enost
trafostanica, a po{to je u
zimskom periodu, zbog gre-
jawa taj problem samo izra-
`eniji, transformatori se
blagovremeno zamewuju ja-
~im, a pojedini provodni-
ci debqim. 

U gradskim sredinama ha-
varije su sve re|e, jer je
elektri~na energija posta-
la skupa za grejawe. Ali,
razgranala se mre`a u seo-
skim podru~jima. Olak{a-
vaju}a okolnost je to {to je
komunikacija izme|u kupa-
ca i odeqewa upravqawa
{to se ti~e dojave kvara sa-
da mnogo br`a, tako da - naj-
kasnije za nekoliko minuta
- dispe~erski centar sazna-
je i za one poreme}aje koji
se nalaze na najudaqenijoj
ta~ki mre`e (i do 20-30 ki-
lometara). Podru~je koje
pokriva ED “Kraqevo” ima,
ina~e, 1.674 kilometara ni-
skonaponske mre`e (1.570
km vazdu{ne i 104 km pod-
zemne). Du`ina ku}nih pri-
kqu~aka je oko 560 kilome-
tara. 

- Stabilna radio veza
slu`i za komunikaciju iz-
me|u dispe~era i qudi na
terenu, udaqenih i do 30-
tak kilometara. I pomo}
me{tana na pronala`ewu
kvarova izuzetno je drago-
cena, jer je mre`a vrlo raz-
u|ena-ka`e Branimir To-
mi}, {ef Slu`be eksploa-
tacije.

Strategija preduze}a je
da se za Odeqewe upravqa-
wa za zimu obezbede sigurna
terenska vozila. De`urna

slu`ba, tako, ima po dva “ju-
ga” i “lade nive”, oba vozi-
la opremqena su i rezerv-
nim delovima i potrebnim
alatom. U zimskim uslovi-
ma, na zna~aju posebno do-
bija daqinsko upravqawe,
kojim su opremqene TS
110/10 kV “Kraqevo 5”, kao
i ~etiri TS 35/10 kV: “Ja-
sen”, “La|evci”, “Tehnogas”
i “Vitanovac”. Na terito-
riji ED “Kraqevo” ima 606
TS 10/04 kV i to 185 u gradu
i bli`oj okolini, a 421 na
seoskom podru~ju. Na 10 kV
mre`u ugra|eno je 11 auto-
matskih reklozera, koji u
slu~aju kvara iskqu~uju ta-
kvu deonicu, ~ime je omogu-
}eno da dispe~eri lak{e i
br`e lokalizuju ovo mesto.
Na ovoj mre`i je i 23 loka-
tora kvara koji ih signali-
ziraju svetlosnim trepta-
~em. A mawi broj lokatora
ima mogu}nost i da dispe-
~eru SMS porukom javi da je
kvar na dalekovodu iza me-
sta ugradwe.

- Na prijavu da je pao pro-
vodnik, recimo, u Toli-
{nici (koja je zimi te{ko
dostupna), na teren se od-
mah polazi. Nije se jo{ de-
silo da je pala `ica i to
pod naponom, a da nije bilo
intervencije. Stalno pro-
vejava imperativ da “kupac
mora imati struju” - ka`e
Milan Koji}, direktor ED
“Kraqevo”.

Pravilnikom o za{titi
na radu predvi|eno je, ina-
~e, da se ne radi na +38 i na
-18. Ali, jo{ nije bilo slu-
~aja da radnik odbije da se
popne na zale|enu banderu!
Zakon ga “pokriva” i mo`e
da se vrati neobavqena po-
sla. Ali, toga ovde nema. �

M. M. Dabi}

PD “ELEKTROSRBIJA” -SPREMNO DO^EKALA ZIMU

Za dojavu kvara 
nekoliko minuta
� Imperativ je da za kupce mora biti elektri~ne energije i u
najhladnijim danima � Ako je vreme ekstremno lo{e za ot-
klawawe kvarova {aqu se i dva radnika
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Do kvarova i - pe{ice 

U NI[KOM NASEQU
BRZI BROD

Nasrnuo
no`em na 
montera
Nenad Petrovi} i Miodrag

Aran|elovi}, elektromonteri ED
Ni{, brutalno su napadnuti od
strane dvojice, pri obavqawu
redovnih aktivnosti 23. decem-
bra 2006. godine u ni{kom nase-
qu Brzi Brod. U tom napadu Ne-
nad Petrovi} zadobio je i te{ke
telesne povrede. Elektromonte-
ri su, naime tog dana, oko 20.30
~asova, zbog pereoptere}ewa
trafostanice “Brzi Brod 1”, ima-
li zadatak da odre|ene izvode
iskqu~e sa mre`e, a druge pri-
kqu~e. Dok su radili taj posao,
pri{la su im dvojica mladi}a.
Nastalo je kome{awe, vre|awe, a
jedan od wih je stavio no` pod gr-
lo Aran|elovi}u. U poku{aju da
pomogne kolegi, Petrovi} je do-
bio dva uboda no`em u predelu
trbu{ne dupqe.

Hitna pomo} intervenisala je
odmah, raweni radnik Elektro-
distribucije Ni{ operisan je
iste no}i i posle toga nalazio se
nekoliko dana na intenzivnoj
nezi Hirur{ke klinike u Ni{u.
Kako lekari ka`u, wegovo stawe
je stabilno i van je ̀ ivotne opas-
nosti. Aran|elovi} je u izjavi da-
toj ni{kom SUP-u te no}i, na
slikama prepoznao napada~e, od
kojih je uhva}en 26-godi{wi
Dalibor N. iz ovog naseqa. Wemu
je odre|en pritvor od 30 dana i
sudi}e mu se za ubistvo u
poku{aju. Drugi napada~ jo{ nije
identifikovan. 

Koliko su radnici ED Ni{, po-
sebno monteri koji idu na teren
radi obustave isporuke elek-
tri~ne energije ili obavqaju re-
dovne aktivnosti kao u ovom slu-
~aju, izlo`eni raznim neprijat-
nostima, vre|awima, napadima,
dokaz je i ovaj doga|aj koji pred-
stavqa kulminaciju svih dosa-
da{wih direktnih ataka na sam
`ivot zaposlenih. ED “Jugoistok”
je ogor~en ovakvim vandalskim
pona{awem pojedinaca i apeluje
na sve dr`avne i gradske insti-
tucije, a prvenstveno na SUP i
sudstvo, da se efikasnijim anga-
`ovawem ukqu~e u re{avawe
ovog i sli~nih problema, kako se
takvi nemili doga|aji ne bi vi{e
ponavqali.

@iteqi ni{kog naseqa Brzi
Brod u kom je do{lo do incidenta
za utro{enu elektri~nu energiju,
ina~e, duguju 42 miliona dinara. 

S. Man~i}
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Kada su polovinom novembra
stru~waci PD “Elektrovojvodi-
na”, pod rukovodstvom @eqka
Mijatova iz Poslovnice Kawi`a
i Du{ka Petrovi}a iz ED Subo-
tica, uspe{no izvr{ili prikqu-
~ewe dalekovoda “Banat”, u
istoriju je oti{la trafo-stani-
ca koja je neprekidno radila od
1969. godine. Nemet Ferenc,
upravnik Poslovnice Kawi`a,
istakao je tim povodom da }e se
Novi Kne`evac ubudu}e bezbed-
nije snabdevati kvalitetnom
elektri~nom energijom, jer }e
prestati dugi prekidi karakte-
risti~ni za 35 kV objekte i u ED
Subotica smawi}e se tehni~ki
gubici. Boqe napajawe, istovre-
meno, obezbe|eno je i za kupce
elektri~ne energije na podru~ju
op{tine ^oka. 

Zavr{en je tako posao namet-
nut problemima koji su se poja-
vili jo{ u decembru 2002. godi-
ne, kada je u Senti uga{en tran-
sformator 110/35 kV, pa je napa-
jawe Novog Kne`evca bilo re{e-
no spajawem 35 kV dalekovoda
Kawi`a - Senta i Senta - Novi
Kne`evac. Ukupna du`ina ovog
“novog” dalekovoda bila je 27
kilometara, a to je Ogranku ED
Subotica pri~iwavalo velike
probleme, koje su najvi{e ose}a-
li zaposleni u Poslovnici Ka-
wi`a. Velika du`ina dalekovo-
da uticala je, naime, na ote`anu
lokalizaciju kvarova, posebno s
jeseni i zimi, kada se, neretko
po snegu i ki{i, pe{a~ilo du`
trase, ne bi li se prona{ao i ot-
klonio kvar. Ve} u toku 2003. go-
dine otpo~ele su, stoga, pripre-

me za prelazak dela Novog Kne-
`evca na 20 kV naponski nivo.
Zbog velike instalisane snage u
op{tini Novi Kne`evac, razmi-
{qalo se i o izgradwi trafo-
stanice 110/20 kV, ali je ipak
odlu~eno da se gradi tre}i 20
kV dalekovod preko reke Tise i
da se rekonstrui{u dva 10 kV
izvoda iz TS 35/10 kV “Novi Kne-
`evac”.

Kada su se kona~no stekli
uslovi za otklawawe ovog pro-
blema, Projektnom birou iz No-
vog Sada poverena je izrada pro-
jektne dokumentacije. Ali, za re-
{avawe imovinsko-pravnih pi-
tawa i pribavqawe svih potreb-
nih dokumenata i dozvola za po-
~etak same izgradwe trebalo je
da pro|e i “mnogo vremena”. Izu-
zetno visok vodostaj Tise tokom

2005. godine, tako|e, nije dozvo-
qavao da se otpo~ne sa planira-
nim radovima, pa se zato najpre
radila rekonstrukcija dva 10 kV
izvoda u Novom Kne`evcu. 

Tokom 2006. izvr{ena je i re-
konstrukcija ~etiri trafo-sta-
nice tipa kula, zamewena je vi-
sokonaponska oprema (prihvat,
katodni odvodnici prenapona,
provodni izolatori, prekida~i
snage trafo-poqa...), a obavqe-
ni su i neophodni gra|evinski
zahvati. Da bi se ova rekon-
strukcija izvr{ila, trebalo je
za pet dana dovesti trafo-sta-
nicu u beznaponsko stawe, a to je
zna~ilo prebacivawe svih ni-
skonaponskih izvoda na susedne
trafo-reone. �

N. Stankovi} 

Realizacija remonata i
investicionih ulagawa u
e l e k t r o d i s t r i b u t i v n e
objekte i mre`u na podru~ju
Privrednog dru{tva “Cen-
tar” ove godine bila je veoma
uspe{na. Otuda je i pripre-
mqenost za zimsku sezonu bo-
qa, {to zna~i da je obezbe|e-
na ve}a sigurnost za uredno
snabdevawe kupaca elek-
tri~nom energijom.

Da bi se takav trend nasta-
vio, planirana ulagawa za
objekte distributivnog si-
stema PD “Centar” d.o.o. po
strukturi za 2007. godinu ne-
{to su ve}a nego u protekloj
godini i ukupno iznose
782,5 miliona dinara. Od
toga ulo`i}e se za remonte i
teku}e odr`avawe 363 mili-
ona dinara, za investicije
415,5 miliona dinara po
prioritetima i za nau~no-
istra`iva~ki rad 4,5 mili-
ona dinara. 

- Izvorni objekti (TS
110/X kV) imaju prvi prio-
ritet u planu ulagawa. Pla-
nirani radovi rekonstruk-

cije TS 110/35 kV 2X31,5
MVA KG 001 Ili}evo veli-
kog su obima - ka`e Brane
Nijem~evi}, direktor Di-
rekcije za tehni~ke poslove
PD “Centar”. Predvi|eno je
da se postrojewe 35 kV, koje
je sada na otvorenom prosto-
ru, smesti u novoizgra|enu
zgradu i da se dogradwom po-
strojewa 110/10 kV 1X31.5
MVA pro{iri transforma-
cija. Studija dugoro~nog
razvoja mre`a naponskih ni-
voa (110-35-10) kV na podru~-
ju “Elektro{umadije” poka-
zala je da na lokalitetu
Ili}eva nema dovoqno sna-
ge na naponskom nivou 10 kV.
Transformatorska stanica
TS 110/10 kV 1X31.5 MVA

KG 005 “Divqe poqe”, na
bliskoj periferiji Kragu-
jevca optere}ena je blizu 80
odsto i vreme je za ugradwu
jo{ jedne transformatorske
jedinice 31.5 MVA. U ovoj
TS planirana je i zamena za-
{tite, s tim {to nova ima
protokole koji podr`avaju
lokalno i daqinsko upra-

vqawe u realnom vremenu. U
transformatorskoj stanici
TS 110/10 kV 2x31.5 MVA

KG 003 “^ehoslova~ko gro-
bqe”, tako|e, planirana je
zamena za{tite. Demontira-
ni elektromehani~ki releji
starije proizvodwe i tehno-
logije  poslu`i}e za teku}e
odr`avawe. Planirana ula-
gawa u ova tri objekta su oko
120 miliona dinara.

Na sredwem naponu plani-
ran je po~etak izgradwe tri
nove transformatorske sta-
nice TS 35/10 kV 2x8 MVA i
to na lokacijama: Velika
Plana, Smederevo i Kraguje-
vac-Bare. Planirana sred-
stva u 2007. godini za ove
objekte iznose oko 150 mili-
ona dinara. Planirana je i
rekonstrukcija {est TS
35/10 kV raznih snaga, najsta-
rijih po godinama eksploa-
tacije u u`em gradskom pod-

ru~ju, gde se sve vi{e tra`i
visoki kvalitet i velika po-
uzdanost isporuke elektri~-
ne energije. Prethodno se ra-
de projekti rekonstrukcije,
a na kraju projekti izvedenog
objekta. Planirana ulagawa
su oko 250 miliona dinara. 

Na sredwem naponu 10 kV

planirana je aktivnost na
projektovawu i po~etku
gradwe 58 TS 10/0,4 kV ra-
znih snaga i oko 115 km vodo-
va - nadzemnih i podzemnih.
Vodovi niskog napona zna-
~ajan su izvor gubitaka, na-
ro~ito zbog lo{ih spojeva i
malih preseka provodnika.
Ulagawa u novu i rekon-
strukciju postoje}e niskona-
ponske mre`e u du`ini oko
105 kilometara planirana
su u 2007. godini u iznosu
oko 119 miliona dinara. �

R. E.

ED SUBOTICA, OGRANAK PD “ELEKTROVOJVODINA”

Novi napon u Novom Kne`evcu

PRIVREDNO DRU[TVO “CENTAR”

Ve}a ulagawa
� U 2007. godini ukupno }e se za odræavawe i u nau~no-
istraæiva~ki rad uloæiti 782,5 miliona dinara

Rekonstrukcija TS
jedna od glavnih 

investicionih 
aktivnosti u 2007.

godini
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SVET

Energija i borba
protiv zagrevawa
planete zbog pore-
me}aja klime bi}e

kqu~ne teme nema~kog {e-
stomese~nog predsedavawa
Evropskom unijom, koje je
po~elo 1. januara 2007. go-
dine. Nema~ka namerava da
donese preokret u na~inu
na koji }e se Evropska unija
baviti ovim temama. Sa
ovakvim ambicijama nema~-
ka kancelarka Angela Mer-
kel najavila je krajem 2006.
godine preuzimawe predse-
davawa od Finske na sami-
tu u Vajmaru, na kome je pri-
mila predsednike Francu-
ske i Poqske  i wihove mi-
nistre diplomatije. 

Nema~ka ima veliki in-
teres da se anga`uje po pi-
tawu energije i klime. To
je najboqe ilustrovao kvar
na elektri~nim instala-
cijama 4. novembra 2006.
godine na severu Nema~ke,
zbog kojeg je deset miliona
doma}instava u Evropi
ostalo u mraku. Ovaj doga-
|aj jasno je pokazao razli-
ke koje postoje izme|u Bri-
sela i Berlina, kada je u
pitawu stvarawe jedin-
stvenog evropskog tr`i-
{ta energije. 

Dok Komisija Evropske
unije priprema niz mera
namewenih konkretizova-
wu evropske strategije, ko-
je }e objaviti 10 januara,
stav Nema~ke je jasan - ona
se tome suprotstavqa. Ber-
lin ne}e ni da ~uje o uspo-
stavqawu zajedni~kog
evropskog regulatora tr-
`i{ta energije i odbija
da odvoji proizvodwu
energije od wene distri-
bucije, kako to tra`i Ne-
li Kros, komesar Evropske
unije zadu`ena za tr`i-
{nu konkurenciju.  Stru~-
waci ocewuju da }e zbog
nesumwivo tvrdog stava
Berlina, Komsija Evrop-
ske unije biti prinu|ena

da sprovodi svoje direkti-
ve “vrlo oprezno”. Nema~-
ka se zala`e za sprovo|ewe
Direktive o potpunoj li-
beralizaciji tr`i{ta
energije do 1. jula 2007. go-
dine, kao {to je i predvi-
|eno. Berlin smatra da je
potrebno prvo zavr{iti sa
ovim projektom pre ne-
go {to se govori o no-
vim zakonima u oblasti
energetike. 

“Nema~ka je ve} do sa-
da na planu liberaliza-
cije tr`i{ta struje
u~inila mnogo vi{e ne-
go druge zemqe”, rekli
su stru~waci iz Berlina, na
jednoj javnoj tribini u Bri-
selu, brane}i stav da Ber-
lin ima pravo na “zauzima-
we odstojawa” prema direk-
tivama iz EU. 

Druga osetqiva oblast je
tzv. energetska diplomati-
ja. Dok Evropska unija go-
vori jednim glasom i za-
stupa zajedni~ki stav u od-
nosu na energetske partne-
re,  Nema~ka je dovoqno ja-
ka da nastupa sama u odnosu
na glavne snabedava~e kao
{to je Rusija, na primer. U
svom radnom programu u
kome se defini{u smerni-
ce za preuzimawe predsed-
ni{tva Evropskom unijom,
vlada Angele Merkel na-
gla{ava da “Evropska uni-
ja na planu energetike mo-
ra da uspostavi ~vrsto

partnerstvo sa zemqama
snabdeva~ima, zemqama
tranzita i zemqama potro-
{a~ima”. 

U praksi, me|utim,
evropski partneri tra`e
od Nema~ke da poka`e vi-
{e solidarnosti. Proje-
kat izgradwe nema~ko-ru-

skog gasovoda u Balti~kom
moru razgnevio je Poqsku
i balti~ke zemqe. Istina,
kancelarka Merkel poku-
{ala je da umiri Var{avu,
ali na kraju ipak nije do-
vela u pitawe ugovor sa
Moskvom, koji je wen pret-
hodnik Gerhard [reder
potpisao u septembru 2005
godine. Krajem oktobra
poqski predsednik Le{
Ka~inski boravio je u Ber-
linu, gde mu je Merkelova
objasnila da ugovor o gaso-
vodu sa Moskvom nije upe-
ren ni protiv jedne “tre-
}e” zemqe. Ovo, me|utim,
nije umirilo Poqake koji
se iz istorijskih razloga
pla{e Rusije. “Najboqi
na~in da nas umire bio bi
da Nemci napuste proje-
kat”, izjavio je nedavno

poqski ministar ekono-
mije Pjotr Vo`wak. 

Tre}a oblast je nuklear-
na energija. U ovom dome-
nu  nekoliko evropskih ze-
maqa, kao Francuska na
primer, `eli da napreduje,
ali u wemu Nemci nemaju
mnogo manevarskog pro-

stora. Demohri{}a-
ni ( na vlasti) i so-
cijaldemokrati ima-
ju razli~ite stavove
po pitawu atomskih
centrala. Prvi zago-
varaju produ`ewe ra-
da postoje}ih nukle-
arki, ali po koali-

cionom ugovoru koji je iz-
me|u ove dve najve}e poli-
ti~ke snage sklopqen, ne-
ma~ke nuklearke treba da
se ugase do 2020. godine,
kako je to i odlu~ila [re-
derova vlada 2000. godine. 

Kona~no, pitawe po ko-
me se Berlin i Brisel pot-
puno sla`u je ono koje se
ti~e orijentacije na obno-
vqive izvore energije.
Uprkos tome {to zagreva-
we zemqe i klima predsta-
vqaju prioritet nema~kog
predsedavawa, Berlin, me-
|utim, pru`a otpor defi-
nisawu liste ciqeva i ko-
li~ine dozvoqenog emito-
vawa ugqen-diosksida.
Nemci to ~ine pod izgovo-
rom da “buket” energetskih
pitawa ostaje u nacional-
no-dr`avnom domenu. S
druge strane Francuzi, ze-
mqa sa otvorenom orijen-
tacijom na atomske centra-
le, zagovaraju da se norme o
emitovawu ugqen-dioksi-
da {to pre defini{u. Pa-
riz to ~ini s predumi{qa-
jem. Stroge norme bile bi
razlog vi{e da Francuska
opravda svoju nuklearnu
orijentaciju. Jer, istina
je da nuklerke `ivotnu
sredinu ne zaga|uju ugqen-
dioksidom. �

Nata{a Joki} 

ENERGIJA - PRIORITET NEMA^KOG PREDSEDAVAWA EVROPSKOM UNIJOM 

Berlin protiv Brisela 
� Berlin ne}e ni da ~uje o uspostavqawu zajedni~kog evropskog regulatora træi{ta
energije i odbija da odvoji proizvodwu energije od wene distribucije

Berlin: Nema~ka protiv 
odvajawa proizvodwe i 

distribucije elektri~ne energije 

Nema~ka ima veliki 
interes da se anga`uje po 
pitawu energije i klime.

*

*
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Tokom narednih pet godi-
na ~e{ka elektroenerget-
ska kompanija ^EZ inve-
stira}e 42 milijarde kruna,
tj oko 1,5 milijardi evra u
gradwu nove elektrane i u
pro{irewe rudnika u Gac-
ku. To }e biti dosad najve}a
~e{ka investicija u ino-
stranstvu i najve}a strana
investicija u Republici
Srpskoj i Bosni i Hercego-
vini uop{te. Ugovor o to-
me, posle godinu dana pri-
prema, potpisali su 5. de-
cembra u Bawaluci pred-
sednik Vlade RS Milorad
Dodik i generalni direk-
tor ^EZ-a Martin Roman.
Ugovorom je predvi|eno
stvarawe zajedni~kog pred-
uze}a ^EZ-a i dr`avne
elektroenergetske kompa-
nije Elektroprivreda RS. 

Elektroprivreda RS ulo-
`i}e u preduze}e postoje}u
elektranu i rudnik u Gacku,
a ^EZ novac. Kontrolu nad
firmom ima}e ~e{ka kom-
panija, kao vlasnik 51 od-
sto akcija. Novo preduze}e,
pod nazivom “Nove elektra-
ne RS”, ima zadatak da mo-
dernizuje staru termocen-
tralu od 300 megavata i da u
wenom arealu postavi novu,
sa najmawe dvostruko ve}om
snagom. I jo{ pored toga
treba da pro{iri i moder-
nizuje eksploataciju ugqa
koja snabdeva elektranu u
Gacku. 

Direktor ^EZ-a za akvi-
zicije i fuzije Vladimir
[malc izjavio je, ovim po-
vodom ~e{kom dnevniku
“Hospodar`ske novini” da
je interes za ovaj posao ima-
lo i vi{e drugih investi-

tora i da je Vlada RS prego-
varala i sa drugim partne-
rima. “Pokazali smo najre-
alisti~niji pristup i tako
smo u zavr{noj fazi prego-
vora dobili ekskluziv-
nost”, dodao je on.

Ekonomisti u ^e{koj,
koji su dosad umeli da budu
rezervisani, pa i kriti~ni
prema nekim investicio-
nim planovima ^EZ-a, ne
{tede re~i hvale za ovu in-
vesticiju. “Novi izvor koji
}e ^EZ graditi u BiH,
prakti~no je isti kao onaj
koji uskoro po~iwe da se
gradi u ̂ e{koj. Samim tim,
ta gradwa }e biti br`a i
jeftinija. Bosna i Herce-
govina je u regionu kojem
predstoji veliki rast. A
vremenom mo`e se o~ekiva-
ti da }e dr`ava istupiti iz
zajedni~ke firme i tako }e
^EZ dobiti jo{ ve}i udeo”,
smatra Petr Novak, anali-
ti~ar konslating firme
“Atlantik FT”. 

- Investicije u elektrane
u Bosni i Hercegovini da-
qi su korak u ispuwavawu
na{e vizije - postati i
u~vrstiti se kao lider na
tr`i{tu elektri~ne ener-
gije u sredwoj i jugoisto~-
noj Evropi - izjavio je od-
mah po potpisivawu ovog
ugovora Martin Roman,
{ef ^EZ-a.

^EZ je u Bosni i Herce-
govini zainteresovan i za
druge investicione mogu}-
nosti - termoelektranu
“Ugqevik” i za privatiza-
ciju drugih energetskih
firmi. “U Federaciji BiH
smo me|u ~etiri kompanije
koje su u{le u u`i izbor ta-

mo{we vlade za privatiza-
ciju energetskih firmi.
Radi se o nizu mogu}nosti -
gradwi elektrana, otvara-
wu novih rudnika ili o in-
vesticijama u nove termo-
centrale na ugaq, sa reno-
virawem starih i gradwom
novih blokova. Sada su u to-
ku preliminarni razgovo-
ri o tome, izjavio je [malc.

Za ^EZ, me|utim, po re~i-
ma [malca, nije zanimqi-
va samo Bosna i Hercegovi-
na, nego celi Balkan. Cela
jugoisto~na Evropa pati od
deficita elektri~ne ener-
gije, wena cena u tim ze-
mqama mora na gore i u to-
me je {ansa za veliki rast.
Ali, dok se u BiH takve in-
vesticione prilike poka-
zuju i po~iwu da se efektui-
raju, u Srbiji ili Hrvat-
skoj, na primer, takvi pro-
cesi nisu u toku, a u Crnoj
Gori privatizacija stoji.
Interesujemo se, pre svega,
za ono {to je realno. A {to
se ti~e rizika, [malc pri-
me}uje da se on mo`e defi-
nisati  i izraziti u ugovo-
rima i da su balkanske ze-
mqe na putu ka EU, tako da
principi preduzetni{tva
i tu postaju standardni.

Ova najprofitabilnija i
najekspanzivnija ~e{ka
firma, koja je za prva tri
kvartala 2006. imala pro-
fit od 22 milijarde kruna

(skoro 800 miliona evra),
dosad je ulo`ila oko 20 mi-
lijardi kruna (728 miliona
evra) u kupovinu distrbuci-
ja u Bugarskoj i Rumuniji,
jedne elektrane u Bugarskoj
i dve u Poqskoj. U naredne
tri godine ova firma pla-
nira da investira sve svoje
slobodne izvore od  oko 200
milijardi kruna tj preko
sedam milijardi evra. Na
pitawe dole potpisanog
novinara da li je u tu sumu
ura~unata eventualno i ku-
povina EPS-a, Eva Novako-
va, portparol ^EZ-a odgo-
vorila je da je poznato da
EPS ne}e biti privatizo-
van u naredne tri godine.

Ekspanzija ^EZ-a ima,
naravno, i kriti~are, po-
sebno u preduze}ima - veli-
kim kupcima elektri~ne
energije. Jer, cena struje u
^e{koj u 2006 i prema pla-
nu u 2007. godini iskaza}e
dvocifren rast i prakti~-
no gotovo je sustigla cenu u
Nema~koj. [malc tvrdi da
je ekspanzija ^EZ-a, ipak,
korisna za celu dr`avu. “U
inostranstvo povla~imo sa
sobom mno{tvo doma}ih
preduze}a koja }e biti anga-
`ovana na gradwi novih
elektrana - istakao je di-
rektor ^EZ-a za akvizacije
i fuzije. �

Milan Lazarevi}

UGOVOR IZME\U VLADE REPUBLIKE SRPSKE I ^EZ-a

Milijardu i po evra za
investiciju 
� ^e{ka kompanija ulaæe novac i znawe,
a Elektroprivreda RS kapacitete u Gacku
u zajedni~ko preduze}e koje }e revitali-
zovati stari blok i napraviti novi - dva
puta ve}e snage i modernizovati i pro-
{iriti rudnik ugqa. 

Korak ka liderskoj poziciji u
sredwoj i jugoisto~noj Evropi:
Jedna od elektrana: Čez-a
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Argentina je na naj-
boqem putu da u
narednih deset
godina postane

vrlo respektabilna ener-
getska sila. Zemqa gau~osa
trenutno je na udobnom dru-
gom mestu, iza Brazila, u Ju-
`noj Americi. Ali, ener-
getski eksperti imaju veli-
ke planove posebno u hidro-
sektoru, s obzirom na veli-
ki potencijal reka Parane,
Urugvaj i Limaj. U ovom tre-
nutku Argentina raspola`e
sa ne{to vi{e od 30.000 me-
gavata instalisane snage,
{to je nedovoqno za rastu}e
potrebe stanovni{tva i in-
dustrije. U strukturi kapa-
citeta koji obezbe|uju elek-
tri~nu energiju sa vi{e od
90 odsto u~estvuju termoe-
lektrane na gas (60 odsto) i
hidroelektrane (32 odsto).
Ostatak pokrivaju tri nu-
klearke. 

Kada je re~ o hidrocentra-
lama, centralno postrojewe
je brana “Jakrijeta” sa ~ak
3.700 megavata instalisane
snage, koja je u rad pu{tena
jula 1998. godine i nalazi se
na granici sa Paragvajem na
reci Parani. Brana je duga
808 metara. Izgra|ena je i
brodska prevodnica za pre-
kookeanske brodove, sa vi-
sinskom razlikom od 25 me-
tara. Raspola`e sa 20 turbi-
na. Izgradwa je kasnila ~ak
devet godina, zbog velikih
socijalnih potresa oko pre-
seqewa 40.000 stanovnika i

ugro`avawa stotina `ivo-
tiwskih i biqnih vrsta u
procesu stvarawa akumula-
cionog jezera. Ekolozi nisu
odustali od od{tetnih zah-
teva i to je danas predmet
me|unarodnog spora. Od ve-
}ih hidroelektrana treba
pomenuti “Salto Grande”
(1.890 megavata), Pijedra
del Akvila (1.424 MW), a
“El ^okon” (1.227 MW) i
“Alikuru” (1.028 MW). Kada
se, me|utim, sredinom 2007.
godine zavr{i HE “Pati”
na Parani, sa novih 3.300
megavata ona }e biti i naj-
ve}a u zemqi. U neposred-
nom susedstvu gradi se jo{
jedna mo}na hidroelektrana
“^apeton” od 3.000 megavata.
Ali, glavna uzdanica Ar-
gentine u budu}nosti bi}e
HE “Korpus Kristi” na Pa-
rani, sa ~ak 6.900 megavata!
Nezahvalno je prognozirati
kada }e ona u}i u elektroe-
nergetski sistem zemqe, s
obzirom na brojne probleme
u finansirawu i krediti-
rawu tako velikog projekta.
Kada je re~ o projektima na
reci Urugvaj u planu je iz-
gradwe HE “Ronkador”
(2.800 megavata) i HE “Gara-
bi” (1.800 megavata). Na re-
ci Limaj trebalo bi da se
gradi HE “Itati Itakora”
(1.700 megavata). Kada se bar
deo ovako zama{nih proje-
kata zavr{i, Argentina }e
na dugi rok re{iti trajno
snabdevawe strujom iz hi-
droizvora.

Posebnu zanimqivost
predstavqa tzv. tripartiti-
ni sporazum izme|u Brazila,
Paragvaja i Argentine iz
1979. godine, kada se gradi-
la HE “Itaipu” na reci Pa-
rani. Re~ je o xinovskoj hi-
drocentrali, sa instalisa-
nom snagom od 12.600 mega-
vata, koja je dugo bila najja-
~a na svetu. Kako je u to vre-
me na vlasti u Argentini
bila vojna hunta, generali
su se pla{ili da }e Brazil u
slu~aju spora otvoriti bra-
nu i prosto ogromnom koli-
~inom vode potopiti i glav-
ni grad Buenos Aires. Zato
su i potpisali tripartitni
sporazum sa kom{ijama, ka-
ko bi mirno spavali.

Zahvaquju}i velikim re-
zervama prirodnog gasa, po
~emu je u Latinskoj Americi
odmah iza Venecuele, Argen-
tina je razvila i termo sek-
tor, koji je dominantan pro-
izvo|a~ elektri~ne energi-
je. Najve}e termoelektrane
su “Kostanera” (1.425 mega-
vata) i “Central Puerto”
(1.009 megavata) i “Sent Ni-
kolas” (8.890 megavata). Po-
red wih, u sistemu je jedana-
est termoelektrana, sa kapa-
citetom od 300 do 700 mega-
vata. 

Kada je re~ o nuklearkama,
u eksploataciji su: “Embal-
se” (650 megavata) i “Atu~a”

I (350 megavata). U izgradwi
je i nuklearka “Atu~a II”
(350 megavata) i vlada pla-
nira da sa dodatnih 800 mi-
liona dolara posao dovede
do kraja. Argentina je lider
u Ju`noj Americi u razvoju
nuklearne tehnologije.

Privatizacija energet-
skog sektora u Argentini je
po~ela 1992. godine. Od tada
su sve velike ameri~ke, ja-
panske, francuske, britan-
ske i nema~ke energetske
kompanije u energetiku
u{le i ostale na atraktiv-
nom argentinskom tr`i{tu
kilovat-~asova. Vladina
agencija koja vodi ra~una o
pravilima igre je Entre Re-
gulador, a tr`i{te prati i
kontroli{e CAMMESA, ne-
profitna organizacija na-
stala od proizvo|a~a, di-
stributera, korisnika i za-
kupaca elektri~ne energije.
Privatizovano je preko 30
energetskih kompanija u
svim sektorima. Strancima
su date koncesije na trideset
godina za upravqawe hidro i
termo potencijala, sa insta-
lisanom snagom od skoro
5.000 megavata. Naravno, vo-
di se ra~una i o izvozu struje
i energenata susedima, {to
godi{we donosi nekoliko
milijardi dolara . �

Branislav Seni~i}

ELEKTROENERGETSKI SISTEM ARGENTINE

“Gau~osi” 
u carstvu
vode i gasa
� Od 30.000 megavata instalisane snage
vi{e od 90 odsto ~ine termoleketrane na
gas i hidroelektrane � Argentinsko træi-
{te “kilovata” tre}e u Juænoj i Sredwoj
Americi � Budu}nost u ogromnom hidro-
potencijalu reka Parane, Urugvaj i Limaj

Dve {panske energetske kompanije “Endesa” i “Elecnor” jo{
pre nekoliko godina podnele su argentinskoj vladi studiju o
razvoju vetroelektrana, s obzirom na enorman potencijal neko-
liko hiqada kilometara duge Pacifi~ke obale. Re~ je o iz-
gradwi tri vetroelektrane u Patagoniji, ju`nom delu zemqe,
gde stalno duvaju jaki vetrovi. Proizvodwa u tim elektranama
ukupne snage od  3.000 megavata, do 2010. godine prema progno-
zama stru~waka, obezbe|ivala bi 12 odsto potreba za elek-
tri~nom energijom u Argentini. U projekat je sa povoqnim kre-
ditima ukqu~ena i Svetska banka. 

Veliki potencijal ze vetroelektrane

HE “Jakrijeta”: biser
hidroenergetike
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U Madridu je saop{teno
da je velika energetska
kompanija “Iberdrola” ku-
pila {kotski distributiv-
ni sistem (Scottish Power) za
22,5 milijardi dolara (11,6
milijardi funti) u novcu i
akcijama. Isplatu su fi-
nansijski, preko kreditnih
aran`mana od skoro osam
milijardi funti, podr`a-
li Barkli banka, [kotska
kraqevska banka i ABN

AMR. Tako je stvorena tre-
}a energetska kompanija u
Evropi i vode}a firma ka-
da je re~ o energiji iz obno-
vqivih izvora. Posao je
sklopqen posle vi{egodi-
{wih te{kih, a na momente
i dramati~nih pregovora.
Prema ocenama eksperata,
postignuta cena je ne{to
ispod o~ekivane od 12 mi-
lijardi funti. Kompanija
Scottish Power je, ina~e, peta
po snazi britanska distri-
butivna firma i dugo vre-
mena je bila na meti stra-
nih kupaca. Po re~ima Ig-
nacija Galana, prvog ~ove-
ka “Iberdrole”, na ovaj na-
~in otvorena su vrata da-
qem {irewu wegove kompa-
nije u centralnoj Evropi.

Poznavaoci energetskih
prilika najavquju da }e
“Iberdrola” u narednim
godinama poku{ati da se
domogne i dela vlasni{ta u
dve najve}e distributivne
evropske firme: francu-
skom EDF-u i nema~kom
EON-u. 

Iz Katara, skoro istovre-
meno, stigla je vest da je
“Iberdrola” dobila posao
vredan 1,6 milijardi dola-
ra na izgradwi termoelek-
trane od 2.000 megavata, na

lokaciji Mesajed, ~ime bi
se potpuno pokrile ener-
getske potrebe tamo{weg
stanovni{tva (900.000 sta-
novnika). O~ekuje se da }e
termoelektrana sa radom
po~eti za tri i po godine.
Zanimqivo je da }e ve}ina
podizvo|a~a biti iz [pa-
nije.

“Iberdrola”, naravno,
kao lider u razvoju vetroe-
lektrana, nastavqa da ula-
`e kako u [paniji, tako i
u svetu. Nedavno je iz upra-

ve kompanije saop{teno da
}e u izgradwu 12 vetro-
farmi u provinciji Kasti-
qa Leon biti ulo`eno 52,7
miliona evra. Posao prati
i sedam {panskih poslov-
nih banaka. Instalisani
kapacitet }e biti 42.5 me-
gavata. 

Iza svih ambicizonih
planova stoji Hose Luis
del Vale, prvi strateg
“Iberdrole”. On je smelo
prognozirao da }e do 2009.
godine kompanija nastavi-
ti sa rastom profita koji
se trenutno na godi{wem
nivou kre}e ne{to iznad
dve milijarde evra. Prog-
noza je bazirana na izvan-
rednom privrednom rastu
[panije, setu poreskih za-
kona koji omogu}ava kom-
panijama niz olak{ica
ako investiraju u ino-
stranstvu. To je recimo
omogu}ilo da {panska
kompanija “Ferrovial” dobi-
je zna~ajan posao u pro{i-
rewu londonskog aerodro-
ma Hitrou, a {to je i jedan
od najve}ih gra|evinskih
poduhvata u Evropi. �

B. Seni~i}

“Iberdrola” je druga energetska kompanija u [paniji, odmah
iza “Endese”. Pokriva skoro 40 odsto tr`ita i opslu`uje preko
10 miliona kupaca u [paniji. Wena filijala, kompanija “Ibe-
rener” obezbe|uje elektri~nu energiju za preko sedam miliona
kupaca u Severnoj i Latinskoj Americi (Brazil i Meksiko).
Raspola`e sa hidroelektranama, nuklearkama, termoelektra-
nama na gas, a po broju i snazi vetroelektrana je ne samo {pan-
ski lider, nego i jedna od najja~ih kompanija u toj klasi na sve-
tu. Ukupan instalisani kapacitet je oko 25.000 megavata. Sedi-
{te kompanije je u Bilbaou (provincija Baskija), a osnovana je
davne 1901. godine, sa idejom da elektrificira Iberijsko po-
luostrvo. Pro{le godine neto profit je prema{io dve milijar-
de evra, a ukupan promet ~ak 10 milijardi evra. Sredinom ove
godine {panski gra|evinski gigant ACS kupio je 10 odsto akci-
ja “Iberdrole” za 2,7 milijardi dolara. U potrazi za profita-
bilnim poslovima “Ibedrola” je kapital investirala i u ne-
kretnine i finansijski menaxment.

Uz rame “Endesi”

[PANSKA “IBERDROLA” [IRI POSLOVE I NA BRITANSKIM OSTRVIMA

Vlasnik {kotskog 
distributivnog sistema
� Posao vredan ~ak 22,5 milijardi dolara sklopqen posle nekoliko godina pregovora
� Posle britanskog, sledi prodor na energetsko træi{te Francuske i Nema~ke

UGA[ENA DVA REAKTORA U “KOZLODUJU”

Bugarska bez vi{kova struje
Dva sata pre nastupawa 2007.

godine i ulaska Bugarske u Evrop-
sku uniju iskqu~ena su sa mre`e
dva reaktora u jedinoj bugarskoj
nuklearki “Kozloduj”. Reaktori
tri i ~etiri, svaki po 440 megava-
ta, zaustavqeni su uprkos upozo-
rewa da }e to izazvati veliki po-
reme}aj u snabdevawu strujom ju-
goisto~ne Evrope. Bugarska je ze-
mqama u okru`ewu, koje ve}inom
ti{ti mawak struje, isporu~iva-
la do 7,8 milijardi kilovat-sati

godi{we upravo zahvaquju}i “Ko-
zloduju”. Sada ostaje bez vi{kova
struje za izvoz, pa je uz bugarske
stru~wake i desetak ~lanova
Evropskog parlamenta do posled-
weg ~asa tra`ilo da se zatvara-
we ova dva reaktora odlo`i bar
za godinu dana.    

Zahtev je pravdan ~iwenicom
da su reaktori modernizovani
pre ~etiri godine i da su posle
vi{enedeqnog testirawa dobi-
li potvrdu dvadesetak me|una-

rodnih inspektora da ispuwava-
ju sve kriterijume bezbednosti
rada. U 2006. godini ta dva nu-
klearna bloka proizvela su
ukupno 6,7 milijardi kilovat-sa-
ti struje po dva evrocenta za ki-
lovat-~as. Za ukupno 26 godina
rada “trojka” je isporu~ila 68,7
milijardi kilovat-sati elek-
tri~ne energije, a “~etvorka” 66,7
milijardi kilovat-sati za dve
godine mawe. 

U “Kozloduju” su ostala u pogo-

nu jo{ dva, mnogo modernija reak-
tora ruske tehnologije - peti i
{esti od po 1.000 megavata. “Je-
dinica” i “dvojka” iskqu~ena su
sa mre`e jo{ krajem 2002. godine,
tako|e kao preduslov za ulazak
Bugarske u EU. I pored toga 2006.
je bila najuspe{nija proizvodna
godina u istoriji “Kozloduja” jer
je nuklearka do kraja decembra
isporu~ila 19,5 milijardi kilo-
vat-sati elektri~ne energije.     

M. Ba~li}
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Me|unarodna agen-
cija za energiju
(IEA) upozorila
je u novoj studiji

da }e “energetska budu}nost
sveta, zasnovana na sada-
{wim trendovima, biti pr-
qava, nesigurna i skupa” i
doneti pove}awe primarne
potro{we energije za 53
odsto do 2030. godine. Uko-
liko vlade promene poli-
tiku i primene mere ener-
getske efikasnosti, glo-
balna potro{wa energije u
narednih 25 godina smawi-
la bi se za 10 odsto, a emisi-
ja ugqen-dioksida za 16 od-
sto. Ta u{teda bi bila rav-

na dana{wem utro{ku
energije u Kini, navodi se
u publikaciji “Svetske
energetske prognoze 2006”
koju je IEA objavila u no-
vembru.

U najpoznatijoj pu-
blikaciji IEA tra-
dicionalno se ana-
liziraju dva scena-
rija - takozvani teku-
}i i alternativni.
Prema teku}em sce-
nariju, koji opisuje
energetsku budu}nost
sveta na osnovu aktu-
elnih tokova, procewuje se
da bi emisija ugqen-diok-
sida u 2030. godini bila za

55 odsto ve}a od sada{we.
Svetska potro{wa nafte
pove}ala bi se sa sada{wih
84 na ~ak 116 miliona bare-
la dnevno. Vi{e od 70 odsto
o~ekivanog rasta potro-

{we energije u svetu poti-
calo bi iz zemaqa u razvoju,
pre svega Kine i Indije, s

tim {to bi Kinezi ve}
2010. godine nadma{ili
SAD u ulozi najve}eg glo-
balnog “emitera” ugqen-di-
oksida. 

U alternativnom scena-
riju pokazano je kako bi
vlade promenom sada-
{we politike mogle da
ostvare “~istu, osmi-
{qenu i konkurentnu
energetsku budu}nost” i
odr`ivi razvoj, poru~io
je Klod Mandil, izvr-
{ni direktor IEA. Pre-
ma tom scenariju zasno-

vanom na ve}oj globalnoj
energetskoj efikasnosti,
uvoz nafte i emisija ugqen-

Poznata ameri~ka kompanija
“Vestinghaus” dobila je ovih da-
na veliki posao na gradwi nu-
klearnih reaktora u Kini u
vrednosti od osam milijardi do-
lara. Ova kompanija dobila je
prednost na tenderu u odnosu na
dva jaka konkurenta - francusku
“Arevu” i ruski “Atomexport”. Taj
ugovor bi, prema stranim posma-
tra~ima, mogao da doprinese po-
boq{awu ukupnih odnosa izme-
|u Va{ingtona i Pekinga, koji su
u ekonomskoj sferi dosta opte-
re}eni sporom oko monetarne po-
litike Kine. Naime, kineskoj
vladi i centralnoj banci ame-
ri~ka strana prebacuje da ve-
{ta~ki dr`i prenisko kurs jena
prema dolaru ~ime se “dopinguje”

kineski izvoz u SAD , a destimu-
li{e ameri~ki izvoz u Kinu.

- Naruxbina predstavqa va`an
korak u na{im odnosima, podr`a-
}e, tako|e, trgovinu me|u dvema
zemqama i nuklearnu bezbednost
u svetu - izjavio je ovim povodom
Samuel Bodman, ameri~ki mini-
star energetike. Dodao je da }e taj
ugovor poboq{ati platni bilans
i otvoriti oko 5.500 radnih mesta
u SAD. “Vestinghaus”, ~iji je vla-
snik ove godine postala japanska
“To{iba” (o ovoj akviziciji List
“kWh” je pisao po~etkom godine)
treba, prema ugovoru da postavi
~etiri reaktora AP 1000 i  pusti
ih u rad do 2013. godine - dva u
provinciji ^e-tjang i dva u pro-
vinciji Kuang-tuang. U ugovor je

ukqu~en, prema tvrdwama upu}e-
nih analiti~ara, na koje se pozi-
va internet portal BBC, i prenos
ameri~ke tehnologije, tj osposo-
bqavawe kineske strane da ka-
snije ovakve reaktore postavqa
sama. 

Kina trenutuno u radu ima de-
vet aktivnih nuklearnih reakto-
ra, a do 2020. godine planira da
utro{i oko 20 milijardi dolara
u gradwu jo{ trideset. Za Kinu,
koja je drugi po veli~ini svetski
potro{a~ energije, razvoj nukle-
arne energetike je na~in da o~u-
va energetsku nezavisnost. Jer,
time se smawuju rezerve nafte,
a brzo rastu}e stanovni{tvo i
privreda Kine tro{e sve ve}e
koli~ine energije. 

Sve vi{e stru~waka smatra
da je atomska energija jedan od
najefektivnijih i u odnosu na
`ivotnu sredinu jedan od naj-
mawe {kodqivih na~ina kako
da se zadovoqe rastu}e ener-
getske potrebe. Na drugoj stra-
ni, ukazuje se pak na rizik nu-
klearnih incidenata i na pro-
bleme sa nuklearnim otpadom.
^iwenica je da je zaintereso-
vanost posledwih godina za
atomsku energiju sve ve}a. Me-
|unarodna agencija za energiju
(IEA) procewuje da }e za nove
nuklearne energetske izvore u
svetu do 2030. godine biti po-
tro{eno vi{e od 200 milijar-
di dolara.

M. Lazarevi}

DRUGA^IJE PORUKE “SVETSKIH ENERGETSKIH PROGNOZA” 

IEA nudi 
nuklearke
� Prema scenariju zasnovanom na
pove}awu energetske efikasnosti,
u razvoj globalne energetske infra-
strukture treba uloæiti 20.000 mi-
lijardi dolara do 2030. godine,
ukqu~uju}i investicije kojima bi se
nuklearni kapaciteti pove}ali za
41 odsto, na 513.000 megavata 

Pove}awem energetske 
efikasnosti potro{wa 

energije u svetu smawila bi se 
za 10 odsto do 2030. godine

NOVI POSLOVI U NUKLEARNOJ ENERGETICI

“Vestinghaus” gradi u Kini.

Nuklearke bi pomogle u 
obuzdavawu energetske 
potro{we i aerozaga|ewa -
NE “Loviisa” u Finkoj



Poqsku, jedna od ret-
kih, a svakako i najve}a ze-
mqa u EU koja nema nijed-
nu atomsku centralu, na-
rednih godina o~ekuje
pravi bum u razvoju nukle-
arne energetike. Do 2030.
u ovoj, 40-milionskoj ze-
mqi,  najve}oj me|u novim
~lanicama Evropske uni-
je, izgradi}e se, naime, nu-
klearke sa snagom od naj-
mawe 4.500 megavata. Stu-
dija vlade, ~ije su glavne
zakqu~ke krajem godine
preneli poqski mediji,
predvi|a kao optimum, ko-
ji }e verovatno te{ko mo-
}i da se postigne, 11,500
“nuklearnih” megavata, ta-
ko da se najrealnim mo`e
smatrati cifra negde iz-
me|u optimuma i minimu-
ma tj. izme|u sedam i osam
hiqada megavata. Prvi nu-
klearni izvor bi, kako se
predvi|a ovom studi-
jom, izgradio bi se i
proradio najkasnije
do 2020. godine.

Za nuklearnu ener-
giju, osim privrede,
koja je ina~e energet-
ski dosta zahtevna,
veliki je interes i
lokalnih sredina,
naro~ito ruralnih, tj
mawe razvijenih, koje
pretpostavqaju da bi im
takve velike investicije
donele ubrzawe ekonom-
skog razvoja i izvla~ewe
iz zaostalosti. Poqska je,
ina~e, po u~e{}u agrarnog
i ruralnog stanovni{ta
na prvom mestu u Evropi i
ima krajeve koji po zaosta-
losti i na~inu `ivota
(kao od pre 100 i vi{e go-
dina) nemaju pandan u
Evropi.

Prvi korak u o`ivqava-
wu poqskog nuklearnog

programa, koji je suspen-
dovan po~etkom 90-ih go-
dina pro{log veka, moglo
bi biti u~e{}e Poqske u
gradwi novog nuklearnog
izvora u litvanskoj Igna-
lini. Litvanija namera-
va, naime, da do 2015. godi-
ne zatvori dva reaktora
~ernobilskog tipa od
1.300 megavata i da ih za-
meni novim modernim
blokovima. Tro{kovi su
proceweni izme|u tri i
~etiri milijarde evra, a u
finansirawu bi, prema
mi{qewu vlade u Vilnusu,
mogle da u~estvuju sve tri
postsovjetske republike u
Baltiku i Poqska.  Ove
tri balti~ke dr`ave u ve-
likoj meri zavisne su od
isporuka elektri~ne ene-
regije iz Rusije i nastoje
da se toga oslobode i da se
ukqu~e na evropske preno-

sne sisteme. Nedavno su se
ove zemqe i elektroener-
getski povezale, makar i
zaobilazno sa evropskom
mre`om podmorskim ka-
blom preko Finske.

Prakti~no, sve koli~i-
ne elektri~ne energije,
proizvedene u Poqskoj,
poti~u iz termoelektrana
koje rade na doma}i ugaq
(koji je kvalitetan i pre-
ti~e i za izvoz), ali javqa-
ju se sve te`i problemi sa
emisijama {tetnih gasova,
odnosno tzv. efektom sta-

klene ba{te. Udeo obno-
vqivih izvora u produkci-
ji elekrti~ne energiije u
ovoj zemqi, sa relativno
malim hidroenergetskim
potencijalima, svodi se
na gradwu ne{to malo ve-
trewa~a i te{ko da mo`e
prema{iti jednu deseti-
nu. A sva predvi|awa uka-
zuju da }e potro{wa elek-
tri~ne energije u Poqskoj
dinami~no rasti i da }e se
do 2025. godine najmawe
udvostru~iti. Manevarski
prostor vlade je sve u`i,
naro~ito zato {to }e
Evropska unija od Poq-
ske, posle 2012. godine,
zahtevati ubrzano smawi-
vawe emisija {tetnih ga-
sova. Do 2020. godine to
smawewe bi moglo biti za
15 do 30 procenata, a polo-
vinom milenujuma ~ak ne-
gde oko 60 odsto.

Poqski program
razvoja nuklearne
energetike suspendo-
van je 1990. godine,
ubrzo posle pada ko-
munisti~kog re`ima
i velikih politi~-
kih i ekonomskih
promena u zemqi.
Vlada Tadeu{a Ma-
zovjeckog je, tako|e,

zaustavila do pola zavr-
{enu gradwu nuklearne
centrale u @arnovecu na
Baltiku i otpisala ju je u
celini. Reaktor je, ina~e,
isporu~io konzorcijum
preduze}a iz tada{we ^e-
hoslova~ke, okupqen oko
plzenske “[kode”. Potom,
sve do pre nekoliko godi-
na u Poqskoj gotovo da se
uop{te nije ni govorilo,
niti ra~unalo na nuklear-
nu energiju...  �

M. Lazarevi}  
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Prvi korak u o`ivqavawu 
poqskog nuklearnog programa 

mogao bi biti u~e{}e u gradwi
novog nuklearnog izvora u 

litvanskoj Ignalini

BUM NUKLEARNE ENERGIJE U NAJVE]OJ NOVOJ ^LANICI EU

Poqska se okre}e
energiji iz atoma
� Realno bi bilo da se do 2030. godine u ovoj zemqi, koja je iz-
uzetak po tome {to nema nijednu nuklearku, izgrade nuklearni
kapaciteti snage izme|u sedam i osam hiqada megavata

dioksida dostigli bi u ze-
mqama OECD-a vrhunac u
2015. godini i potom bi po-
~eli da se smawuju. Pove}a-
no kori{}ewe nuklearne
energije i obnovqivih izvo-
ra, po uverewu eksperata
IEA, pomoglo bi u obuzdava-
wu energetske potro{we i
aerozaga|ewa na “tro{kov-
no efikasan na~in”. Po-
trebna ulagawa za razvoj
energetske infrastrukture
u svetu, po ovom scenariju,
procewena su na 20.000 mi-
lijardi dolara do 2030. go-
dine, ukqu~uju}i investici-
je kojima bi se nuklearni ka-
paciteti pove}ali za 41 od-
sto, na 513.000 megavata. 

Najboqa vest, po re~ima
Mandila, je da se pove}ana
ulagawa u energetsku efika-
snost brzo nadokna|uju sma-
wewem izdataka za gorivo.
Recimo, na svaki dolar ulo-
`en u proizvodwu ure|aja ko-
ji tro{e mawe energije {te-
di se po dva dolara (mogu}ih)
investicija u infrastruktu-
ru za proizvodwu, prenos i
distribuciju struje. 

U odnosu na ranije godi-
ne i ovakve publikacije si-
tuacija u svetu je promewe-
na. I pored poskupqewa
nafte i gasa rast globalne
privrede ostao je  robustan
zahvaquju}i nekim “ukr{te-
nim faktorima”, poput toga
da je sada ugaq jevtiniji iz-
vor od gasa u proizvodwi
struje. U nekim slu~ajevima,
ukazuje se u novim “Svet-
skim energetskim progno-
zama”, nuklearna energija je
po|ednako jevtinija od ugqa
i gasa i pritom nije podlo-
`na daxbinama za emitova-
we ugqen-dioksida. Iako se
ovoga puta direktno zala`u
za ve}u primenu nuklearne
energije, eksperti IEA uka-
zuju da se ekspanzija nukle-
arki mo`e o~ekivati “samo
ako vlade u~ine vi{e u pri-
vla~ewu privatnih investi-
cija” u taj sektor. Ova pu-
blikacija ura|ena je uz u~e-
{}e mnogih me|unarodnih
stru~waka iz vladinih tela,
privrede i akademskih in-
stitucija i zato se smatra
glavnim osloncem za dugo-
ro~ne analize tr`i{ta
energije. �

M. Ba~li}  
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Evropski energet-
ski pejza` se mewa
i to veoma brzo, po-
ru~io je predsed-

nik Evropske komisije
@oze Manuel Baroso obja-
{wavaju}i razloge strate-
{kih promena politike u
energetici. “Evropska uni-
ja uvozi 50 odsto potrebne
energije i taj procenat bi
porastao na 70 odsto bez re-
formisawa energetske po-
litike. Cene nafte pove-
}ane su {est puta u prote-
klih sedam godina i posta-
le su mnogo nestabilnije.
Klimatske promene su uo~-
qive i moramo mewati po-
litiku u energetici kao
odgovor na te ~iwenice,
imaju}i u vidu da je EU naj-
ve}i uvoznik i drugi najve-
}i potro{a~ energije u sve-
tu”, naveo je Baroso. Zato
EU, po wegovim re~ima,
mora su{tinski pove}ati
proizvodwu i potro{wu
energije iz obnovqivih i
izvora sa niskom emisijom
ugqeni~nih gasova, {to
podrazumeva kori{}ewe
energije vetra, sunca, mor-
skih struja, biogoriva i -
nuklearne energije.   

Baroso je naglasio da ze-
mqe-~lanice, a ne Unija,
moraju odlu~iti da li tre-
ba graditi nuklearne
elektrane. I pored toga,
po{tena debata o tro{ko-
vima i prednostima nukle-
arne energije, podvrgnuta

rigoroznoj ekonomskoj
analizi, ne sme biti tabu,
rekao je predsednik
Evropske komisije koja
ima ulogu vlade EU.

Energetska politika, kao
ni evropske integracije,
nije apstraktna ideja ve}
uti~e na svakodnevni `ivot
i stoga je Uniji potrebna
objediwena politika u
energetici, tvrdi Baroso,
aludiraju}i na
paket pripre-
mqenih odlu-
ka koje treba
da podupru
k o n k u r e n t -
nost, sigur-
nost u snabde-
vawu i odr`iv
razvoj energe-
tike na inte-
grisanom tr-
`i{tu EU. “Jedinstveno
energetsko tr`i{te ne}e
podsta}i samo konkurent-
nost evropske privrede u
svetu. Ono stvara i uslove za
fer konkurisawe obnovqi-
vih izvora svim tradicio-
nalnim izvorima energije i
za “brisawe” izolovanih na-
cionalnih energetskih
ostrva {irom Evrope. Otvo-
reno tr`i{te, a ne uski na-
cionalizam, put je ka sigur-
nom snabdevawu i odr`ivom
razvoju energetike”, nagla-
sio je predsednik Evropske
komisije.   

Govore}i na Univerzite-
tu u Edinburgu, Baroso je

podsetio da je globalno za-
grevawe u~inilo planetu
toplijom za 0,6 stepeni
Celzijusa, dovode}i do to-
pqewa gle~era. Ako se tome
ne stane na put, temperatu-
ra na planeti, po nekim
procenama, mogla bi se po-
ve}ati za 5,8 stepeni Cel-
zijusa do kraja ovog veka,
naveo je Baroso i podsetio
da je Edinbur{ki univer-

zitet anga`o-
van u ~ak 115
nau~noistra-
`iva~kih pro-
jekata koje fi-
nansira EU,
ukqu~uju}i ko-
ri{}ewe snage
okeana u ener-
getske svrhe i
d i z a j n i r a w e
novih modela

vetroturbina.
Evropska investiciona

banka (EIB) ve} najavquje
da }e se u kreditnim pro-
gramima vi{e posvetiti
obnovqivim izvorima, pru-
`aju}i time finansijsku
podr{ku politici EU.
Banka je revidirala svoje
prioritete i ubudu}e }e se
usmeriti na podupirawe
obnovqivih izvora i jo{
~etiri “podru~ja”, ukqu~u-
ju}i energetsku efika-
snost i istra`ivawe i raz-
voj u energetici. Projekte
u sektoru obnovqivih ener-
getskih izvora EIB }e podu-
pirati sa ukupno 500 mili-

ona evra godi{we. Pred-
nost }e pritom dobiti ze-
mqe u razvoju, po|ednako
one u okviru i van EU, za
projekte u sektoru biomase
i drugih nedovoqno razvi-
jenih obnovqivih izvora i
novih tehnologija. 

U posledwe dve godine
ekspanzija obnovqivih iz-
vora u EU uglavnom se do-
ga|ala na tr`i{tu elek-
tri~ne energije zahvaquju-
}i podsticajnim regula-
tornim merama i tarifa-
ma, ukazuje se u analizi
EIB. Pokreta~ ekspanzije
obnovqivih izvora sada je
vetroenergija, dok se ra-
nije najvi{e ulagalo u ma-
le hidroelektrane. U na-
rednim godinama, po pro-
cenama Banke, biomasa }e
se prikqu~iti sektorima
sa najvi{om stopom rasta. 

Da bi poduprla ciqeve
EU u podru~ju obnovqivih
izvora, EIB }e se od uni-
verzalnog davaoca kredita
preobratiti u fleksibil-
nu instituciju za podr{ku
projektima prilago|enim
lokalnim tr`i{nim uslo-
vima. Banka }e potporu
pru`ati direktnim fi-
nansirawem ili kroz
partnerstvo sa drugim fi-
nansijskim ku}ama, a poma-
ga}e i savetodavnim uslu-
gama javnom sektoru da rea-
lizuje programe kori{}e-
wa obnovqivih izvora, na-
ro~ito u mawe razvijenim
regionima EU. Stru~waci
EIB-a, ipak, upozoravaju da
projekte za razvoj obno-
vqivih izvora nije lako
pravdati ~isto ekonom-
skim razlozima, ~ak i kada
se u ban~ine analize ukqu-
~e koristi od za{tite `i-
votne sredine. Zato je sada
pro{iren vidokrug, pa se
kao ekonomske pogodnosti
ovih projekata navodi i
wihov doprinos razvoju
novih tehnologija. 

“ZELENA ENERGIJA” PRIORITET EVROPSKE UNIJE 

Spas od zagrevawa planete
� Bez koordinirane politike temperatura na Zemqi, po nekim procenama, moæe da po-
raste za 5,8 stepeni Celzijusa do kraja ovog veka � Cene nafte pove}ane {est puta u pro-
teklih sedam godina � Zemqe-~lanice, a ne Unija, odlu~uju da li treba graditi NE 

Vetroelektrane na kopnu
konkurentne fosilnim 
gorivima

EU najve}i 
uvoznik i 

drugi najve}i 
potro{a~ 

energije u svetu

*

*
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Tr`i{te u sektoru obno-
vqivih izvora u Evropskoj
uniji vredno je 6,1 mili-
jardi evra, sude}i po ana-
lizi koju je me|unarodna
konsultantska kompanija
“Ernst and Young” uradila
po naruxbini Evropske ko-
misije. Ukupno gledano,
evropsko tr`i{te proiz-
voda i usluga posve}enih
za{titi `ivotne sredine
dostiglo je vrednost od 227
milijardi evra, ukqu~uju-
}i tu i preradu i upravqa-
we otpadom i tretman ot-
padnih voda, navodi se u
strudiji “Eko-industrija,
perspektive u pro{irenoj
EU”. U 25 ~lanova Unije
takozvana ekolo{ka indu-
strija postigla je rast od
sedam odsto od 1999. do
2004. godine i ~ini 2,2 od-
sto vrednosti bruto doma-
}eg proizvoda na nivou
EU. Eko-sektor izvozi ro-
bu i usluge u vrednosti 13
milijardi evra godi{we,
uz uvoz vredan 11 milijar-
di evra. Analiza pokazuje
da su evropske kompanije
svetski lideri u proizvod-
wi energije iz obnovqivih
izvora i da to specifi~no
tr`i{te ima visok poten-
cijal rasta. Evropski sek-
tor obnovqivih izvora je,
me|utim, vrlo fragmenti-
ran jer samo u 15 prvobit-
nih ~lanica EU postoji 70
proizvo|a~a turbina za ma-
le hidroelektrane. 

Zahvaquju}i izda{noj dr-
`avnoj podr{ci obnovqi-
vim izvorima, investicio-
ni tro{kovi za dobijawe
struje iz vetra opadali su u
proseku tri odsto godi{we
u posledwih petnaest godi-
na, a u podru~ju solarne
energije za 10 odsto godi-
{we. Kao rezultat toga, ne-
ki obnovqivi izvori su go-
tovo konkurentni energiji
iz fosilnih goriva. Kon-
kurentne su vetroelektrane
na kopnu, grejawe zasnova-
no na geotermalnoj energi-
ji i biomasi i hidroener-
gija, dok energija iz foto-
naponskih ure|aja, struja iz
biomase i biogorivo jo{
ne mogu bez dr`avne podr-
{ke da se takmi~e sa fosil-
nim gorivima. �

Mladen Ba~li} 

NA U[]U TEMZE U VELIKOJ BRITANIJI

Najve}a 
vetrewa~a 
u moru
� Vlada dala saglasnost za realizaciju
ovog projekta kojim je predvi|eno posta-
vqawe 341 turbine na oko 150 kilometa-
ra kvadratnih, ukupnog kapaciteta oko
1.000 megavata

Britanska vlada saop-
{tila je 19.decembra da
je dala saglasnost za
gradwu najve}e elektrane
na vetar u svetu. Nalazi-
}e se na u{}u reke Temze,
izme|u Margejta i Klak-
tona, oko 20 kilometara
do obale. Projekt zvani
London Arej, kako je iz-
javio Alister Darling,
ministar industrije i
trgovine predvi|a posta-
vqawe 341 turbine na
oko 150 kilometara kva-
dratnih, ukupnog kapci-
teta od 1.000 megavata.

Konzorcijum kompanija
E.ON UK (filijala ne-
ma~kog koncerna u Veli-
koj Britaniji) i “[el
Vind Enerxi”, koji }e po-
staviti ovu centralu, sa-
op{tio je da bi za proiz-
voidwu takve koli~ine
elektri~ne energije u
termocentrali na ugaq
godi{we moralo da se u
atmosferu ispu{ta oko
1,9 miliona tona ugqen-
dioksida. Projekat }e ko-

{tati oko 1,5 milijardu
funti, tj oko 2,25 mili-
jardi evra. Posledwa pre-
preka koju je projekat mo-
rao da savlada bila su
neophodna prilago|ava-
wa, kako se ne bi ugrozile
retke ptice koje `ive na
u{}u Temze. Zanimqivo je
i to da }e u istoj oblasti,
ali na ju`noj obali, po-
staviti jo{ jedna dosta
velika elektrana na ve-
tar - “Tanet”, sa oko sto-
tinu turbina. Ove dve
centrale zajedno snabde-
va}e elektri~nom energi-
jom oko milion london-
skih doma}instava, tj tre-
}inu ukupnog broja. 

Velika Britanija, kao
veliko ostrvo, izlo`ena
je vetrovima sa svih stra-
na i ima velike potenci-
jale za kori{}ewe ove
vrste energije, pri ~emu
se elektrane mogu sme-
stiti i u more - dosta da-
leko do pogleda qudi.
Time se izbegavaju i sve
~e{}i prigovori da ove

elektrane, sa dzinovskim
torwevima i elisama, te-
{ko naru{avaju izgled
tih predela. 

Vetrewa~e na moru iza-
zivaju zato mnogo mawe
kontraverze nego one na
kopnu. Ve}inom se nalaze
na udaqenosti do 10 i vi-
{e kilometara od obale,
ali su skupqe zbog tro-
{kova koje izaziva takva
lokacija. Dosta je tako i
eksperata koji smatraju
da bi kao ciq da do 2020.
godine trebalo postavi-
ti da se ~etvrtine potre-
ba za elektri~nom enere-
gijom u ovoj zemqi pokri-
va iz vetrewa~a. A u po-
gonu je tek oko 130 elek-
trana na vetar. U svetu
ova energetski obnovqi-
va postrojewa pokrivaju
svega jedan procenat po-
tro{we elektri~ne
energije. Velesila u tom
pogledu je Danska, koja iz
vetra pokriva 23 odsto
potro{we struje, [pa-
nija (osam) i Nema~ka
({est odsto).

U Velikoj Britaniji,
osim toga, dosta se radi i
na kori{}ewu energije
plime i oseke radi pro-
izvodwe elekti~ne ener-
gije. Britanska vlada i
pored toga nedavno je
upozorila da ne}e mo}i
da ispuni obaveze u sma-
wivawnu {tetnih emisi-
ja gasa, bez gradwe novih
nuklearnih elektrana. �

M. Lazarevi}

Prema dostupnim podacima, trenutno najve}a elektrana na
vetar, koja je u radu, jeste kompleks “Nisted” na obali Danske,
sa 70 turbina ukupne snage 165 megavata. Veli~inom se u Veli-
koj Britaniji isti~u “Kenti{ Flet” sa 30x3 MW, zatim “Nord
Hojl” sa 30x2 MW, koliko ima i “Skrobi Send” U listu “kWh” ne-
davno je najavqena i gradwa velike elektrane u [kotskoj, na
kopnu u blizini Glazgova, koja bi imala 140 turbina i snabde-
vala bi oko 2.000 hiqada doma}instava.  Dobra iskustva sa
gradwom elektrana na vetar u vodi postoje i u oblasti Veli-
kih Jezera u Kanadi. Tamo se, ina~e, planira gradwa elektra-
ne na vetar, koja bi kada se zavr{i 2011. godine imala snagu od
710 megavata.

Najve}e elektrane na vetar u svetu 

Kontroverze prate 
podizawe elektrana 

na moru



52

JANUAR 2007 kWh BROJ 396

Australija je jed-
na od retkih
razvijenih zema-
qa koja, poput

SAD, nije potpisala Kjo-
to protokol o smawivawu
{tetnih emisija gasova -
i to onih koji izazivaju
tzv. efekat staklene ba-
{te. To je, istovremeno,
zemqa-kontinent, koja je,
iako je morima i okeani-
ma odvojena od drugih ze-
maqa sveta i najbli`eg
azijskog kontinenta, naj-
ve}i svetski izvoznik
ugqa. Lane je, recimo, ova
zemqa izvezla 233 milio-
na tona ugqa, {to je oko
tre}ine ukupne svetske
produkcije.

Ta i takva Australija,
me|utim, upustila se na
svoj na~in u borbu protiv
globalnog otopqavawa i
po~ela je da priprema
gradwu najve}e solarne

elektrane na svetu.  Ta
elektrana bi}e prva la-
sta novog plana vlade za
borbu protiv promena
klime. 

Predsednik Vlade Au-
stralije Xon Hauard je,
naime, najavio investi-
cije u istra`ivawe i raz-
voj ~istih tehnologija za
proizvodwu energije od
pola  milijarde austra-
lijskih dolara. Istovre-
meno, ova zemqa insisti-
ra na okupqawu {est naj-
ve}ih svetskih zaga|iva~a
i stvarawa “novog Kjota”.
Pored Australije, to su
SAD, Kina, Indija, Ja-
pan i Ju`na Koreja.  

Nova najve}a svetska so-
larna elektrana gradi}e
su u ju`noaustralijskoj
dr`avi Viktorija. Bi}e
slo`ena od panela, koji
}e hvatati sun~evu toplo-
tu i proizvoditi energiju

za nacionalnu elektroe-
nergetsku mre`u.  Ko{ta-
}e oko 420 miliona au-
stralijskih dolara, od ~e-
ga }e se 75 miliona obez-
bediti iz dotacije cen-
tralne vlade u Kanberi.
Gradwa }e po~eti 2008.
godine, a puni kapcitet
(koji, {to je dosta neo-
bi~no, nije saop{ten iz
potpuno nepoznatih raz-
loga) posti}i }e se 2013.
godine.

Najve}a elektrana koja
}e koristiti energiju
sunca, za sada, gradi se u
portugalskom mestu Ser-
pe (gradwa bi trebalo da
bude zavr{ena idu}e go-
dine), a u planu je i grad-
wa gigantske “solarke” u
Kaliforniji, kapacite-
ta od 500 megavata, ~iji je
rad zasnovan na principu
Stirlingovih motora (o
tome je “kWh” pisao u no-
vembarskom broju 2005). 

Australija je ~esto kri-
tikovana {to nije potpi-
sala Kjoto protokol. Te
kritike vlada je dugo vre-
mena odbacivala, sa argu-
mentacijom da ona ni{ta
ne mo`e dobiti od tog
sporazuma iz 1997. godine
o smawivawu {tetnih
emisija, a da }e samo na-

{koditi svojoj privredi.
Sada se, me|utim, i ova
zemqa na{la na udaru
globalnog otopqavawa -
pogodila ju je najve}a su-
{a od po~etka pro{log
veka koja je nanela veli-
ke {tete privredi, po-
sebno agraru i energeti-
ci. Promenili su se, sa-
mim tim, i pogledi sta-
novni{tva. Prema istra-
`ivawu agencije “Wu-
spol”, ~ak 79 procenata
Australijanaca je za to da
zemqa potpi{e Kjoto
protokol. Vlada je, me|u-
tim, i daqe protiv. “Na-
{a budu}nost je u post -
Kjotu u kome ne moraju da
u~estvuju sve dr`ave sve-
ta”, isti~e Jan Kempbel,
australijski ministar
`ivotne sredine.

Australijska vlada je
investirala 360 miliona
australijskih dolara u
filtere radi spre~avawa
{tetnih emisija u termo-
centralama na ugaq.  Taj
doprinos je, kako se isti-
~e, osnovica za daqe na-
pore u smawewu {tetnih
emisija i samim tim i
spre~avawu globalnog
otopqavawa. �

Milan Lazarevi}

BORBA U AUSTRALIJI PROTIV GLOBALNOG OTOPQAVAWA

Solarna elektrana za
promenu klime
� Zemqa-kontinent, najve}i svetski izvoznik ugqa,
a koja godinama odbija da potpi{e Kjoto protokol,
na{la se i sama na udaru globalanog otopqavawa,
pa po~iwe da se okre}e “~istoj” energiji i obno-
vqivim izvorima

Kjoto protokol bi}e u 2008. godini podvrgnut reviziji, kako bi
se poja~ali napori u borbi protiv globalnog otopqavawa posle
2012. godine. O tome su se dogovorili ministri-zastupnici 189
zemaqa sveta na me|unarodnoj konferenciji OUN o klimatskim
promenama, odr`anoj sredinom pro{log meseca u kenijskom
glavnom gradu Najrobiju. Dogovor predvi|a da }e se od 2008. go-
dine razmatrati novi, o{triji limiti {tetnih emisija za peri-
od po isteku va`nosti Kjoto protokola 2012. godine. Predvi|a
se da bi dogovor o novim limitima mogao biti najranije zakqu-
~en 2009. godine. Fakti~ki radi se o ustupku Kini, Indiji i gru-
pi zemaqa u razvoju koje se odupiru pritisku za poo{travawe
limita iz straha da }e to zako~iti wihov ekonomski razvoj, a ko-
je su izdejstvovale odlagawe zapo~iwawa dogovora o wegovom
poo{travawu. Odlagawe }e, me|utim, ugroziti evropsku trgovi-
nu dozvolama za emisije “te{ku” vi{e milijardi evra, a wih pro-
daju firme koje imaju rezerve u mogu}nostima za ispu{tawe
{tetnih gasova onim kompanijama koje te limite prekora~uju. To
tr`i{te je instrument kojim EU nastoji da ispuni osnovni zah-
tev iz Kjoto protokola, tj. da do 2012. godine snizi emisiju {tet-
nih gasova, koji izazivaju efekt staklene ba{te, za osam proce-
nata u odnosu na 1990. godinu.

Dogovor o reviziji protokola iz Kjota

Solarne 
elektrane 

“~iste” 
atmosferu
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Proizvodwa ugqa i stru-
je u Crnoj Gori }e, sude}i
prema energetskom bilan-
su koji je usvojila vlada, u
2007. godini biti smawe-
na. Prema planovima ruda-
ra, bi}e proizvedeno
1.234.000 tona ugqa ili 18
odsto mawe nego u 2006. Na
drugoj strani, proizvodwa
otkrivke bi}e pove}ana za
oko pet miliona kubika.
Termoelektrana “Pqevqa”
}e, prema planovima, dati
oko 820 miliona kilovat-
sati struje, {to je za oko 20
odsto ispod proizvodwe
ostvarene u 2006. godini.
Mawa proizvodwa u ovom
elektroenergetskom objek-
tu neminovna je zbog obim-
nog remonta elektrane ko-
ji }e, kako je zacrtano, tra-
jati vi{e meseci.

Pilot-projekat digital-
nog o~itavawa potro{we
elektri~ne energije u koji
je pre tri meseca ukqu~eno
oko 3.550 potro{a~a u Cr-
noj Gori, bar u prvom tre-
nutku nije dao dobre rezul-
tate. Jer, kako su javili me-
diji, gotovo svi potro{a-
~i iz ove grupe vratili su
distribucijama novembar-

ske ra~une iznena|eni iz-
nosima zadu`ewa. Ve}ina
se po`alila da su im ra~u-
ni udvostru~eni, a mnogi
su tvrdili da im je skoro
sva potro{wa “svrstana” u
skupu tarifu. 

Dragan Peruni~i}, in-
`ewer EPCG zadu`en za
pilot-projekat, rekao je
medijima da su gra|ani s
pravom vratili ra~une i
objasnio da je glavni raz-
log visokih iznosa zadu-
`ewa to {to tarifni si-
stem jeftine i skupe struje
nije bio pode{en, a to je
trebalo da bude u~iweno.
Prema najavama, Bord di-
rektora EPCG trebalo bi
ve} na slede}oj sednici da
odlu~i da li }e ra~uni

ovih potro{a~a biti is-
pravqeni. U novembru,
ina~e, procenat uvezene u
ukupno potro{enoj elek-
tri~noj energiji iznosio
je 41,17 odsto i za toliko
su potro{a~ima u Crnoj
Gori uve}ani ra~uni za taj
mesec.

Elektroprivreda Crne
Gore je sredinom novembra
pozvala gra|ane da maksi-
malno {tede struju isti~u-
}i da je stawe u elektroe-
nergetskom sistemu zemqe,
ali i ~itavog regiona, ve-
oma te{ko. Bord direkto-
ra EPCG tada je saop{tio
da }e odr`avawe optimal-
ne proizvodwe Termoelek-
trane “Pqevqa” i {tedwa
elektri~ne energije biti

izuzetno va`ni faktori
za obezbe|ewe normalnog
rada elektroenergetskog
sistema u narednom perio-
du. Tokom ove godine, kako
je proceweno u EPCG, Cr-
noj Gori bi}e 

potrebno 4,8 milijardi
kilovat-sati elektri~ne
energije, odnosno oko mi-
lijardu kWh vi{e nego la-
ne, a problemi sa nabavkom
struje iz drugih sistema
nastavi}e se, izvesno je, i
dogodine. 

Elekroprivreda je, tako-
|e, najavila tu`be protiv
svih koji ne pla}aju ra~une
za utro{ene kilovat-sate.
Ina~e, u Crnoj Gori, kako
procewuju u ovoj kompani-
ji, ima 35.000 potro{a~a
sa neispravnim ili o{te-
}enim brojilima. Efekti
u smawewu gubitaka mogu
se o~ekivati tek po{to
stru~ne slu`be otklone
prijavqene neispravno-
sti. One su, kako je saop-
{teno, do kraja novembra
obradile 4.700 prijava,
uglavnom zbog o{te}enih
brojila. �

P.M.P.

Ra~uni za struju potro{enu u decembru i januaru, zbog uvoza
nedostaju}ih koli~ina elektri~ne energije, bi}e uve}ani za 30
odsto, najavili su u Elektroprivredi Crne Gore. Sr|an Kova-
~evi}, izvr{ni direktor EPCG, upozorio je kupce da racional-
no tro{e struju i podsetio da su ra~uni tokom posledwa dva
meseca znatno uve}ani, jer elektri~ne energije nema dovoqno
zbog ~ega se nabavqa iz zemaqa u okru`ewu. Akcija promene
trajawa jeftine dnevne tarife u Crnoj Gori ve} je po~ela, pa
}e umesto standardnih 12, ni`a tarifa ubudu}e trajati devet
sati, istakao je Kova~evi}. 

Uvoz uve}ava ra~une za struju

Makedonija je, po svemu sude}i, naumila da realizuje ideje
o gradwi malih hidrocentrala {to se, ina~e, u ovoj zemqi za-
govara ve} 15 godina. Stru~ni timovi vlade, kako su javili
mediji, pripremaju novi tender za 400 malih elektrana koji
}e, kako je predvi|eno, biti raspisan naredne godine. Plan je
da, najpre, budu dodeqene koncesije za izgradwu 70, a pet me-
seci kasnije za jo{ toliko elektrana. Ceo tenderski paket
treba da bude raspodeqen do 2009. godine. Timovi resornog
ministarstva i drugih nadle`nih institucija pripremaju no-
va tenderska pravila i usvajawe neophodnih zakona. 

Na prethodni, ina~e, poni{teni tender, stigle su, kako ja-
vqaju mediji, 22 ponude 14 doma}ih i stranih kompanija za iz-
gradwu 19 malih hidroelektrana. Nove elektrane, ~ija je
ukupna snaga trebalo da iznosi 17,7 megavati, davale bi, pre-
ma planu, 72,9 miliona kilovat-sati struje godi{we.

P. M. P.

MAKEDONIJA

Tender za 400 
malih HE

IZ ELEKTROPRIVREDE CRNE GORE

Smawuje se proizvodwa
� Prema usvojenom energetskom bilansu u 2007. godini ugqa }e biti mawe proizve-
deno za 18, a elektri~ne energije iz TE “Pqevqa” za oko 20 odsto

Holding slovena~kih elektrana
(HSE) pobedio je na tenderu za kupo-
vinu stopostotnog vlasni{tva Term-
oelektrane-toplane “Ruse” u istoi-
menom bugarskom gradu na Dunavu.
Ugovor sa bugarskom Agencijom za
privatizaciju, kako je saop{teno, bi-
}e potpisan u roku od 90 dana. “Ruse”
proizvodi elektri~nu i toplotnu
energiju u {est termoblokova kori-
ste}i ugaq uvezen iz Rusije.  

HSE je na me|unarodnom tenderu po-
nudio najve}u cenu, 85,1 miliona evra,
za kupovinu ovog termoenergetskog
objekta snage 400 megavata za proiz-
vodwu struje. Slovenci su znatno nad-

ma{ili ponudu drugoplasirane fran-
cuske kompanije “Dalkia International”,
koja je bila voqna da plati 51 milion
evra. Nema~ki E.ON ponudio je svega
29,1 miliona evra, dok je ^EZ odustao
od u~e{}a na tenderu.

Ovo je drugi poku{aj prodaje kom-
panije “Toplifikacija Ruse”. Na pr-
vom tenderu pobedio je “Ujediweni
energetski sistem Rusije”, ali se ka-
snije povukao iz pregovora. HSE je
saop{tio da }e pove}ati proizvodwu
u termopostrojewu osavremewiva-
wem tehnologije i ekolo{ke za{tite
u postoje}im blokovima.    

M. B. 

SLOVENIJA 

HSE kupio bugarsku
TE-TO “Ruse”
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IZ SVETSKE [TAMPE

Engleska: Pendolino daje
elektri~nu energiju

Vozovi Pendolino, “Virxin Trej-
nsa”, koje je konstruisao i odr`ava
francuski “Alstom”, proizvode
struju, koje je dovoqno da se tokom de-
cembra osvetli dva miliona girlan-
di, koje ukra{avaju bo`i}ne jelke
britanskih domova. Na zapadnoj oba-
li, od londonske stanice Juston,
prema Midlendu, Liverpulu, Man~e-
steru, Kambriji i [kotskoj, saobra-
}a 53 voza Pendolino koji {tede
energiju i smawuju zaga|ewe, daju}i
struju pri svakom ko~ewu.

Struja dobijena na ovaj na~in
omogu}ava u{tedu od 17 odsto ukup-
ne energije. Sistemom ko~ewa s vra-
}awem energije vozova Pendolino,
smawuje se rabqewe ko~nica kao i
koli~ina pra{ine sa ko~nih papu-
~ica, {to predstavqa dvostruku ko-

rist: u{tedu
energije i za-
{titu `ivotne
sredine. “Vir-
xin Trejns” i
“Alstom” su,
analiziraju}i
bazu podataka

vozova na liniji Man~ester-Lon-
don, pokazali  da Pendolino prela-
ze oko 13 milijardi miqa godi{we.
U istom periodu, proizvode oko 55
miliona kWh struje koja se vra}a u
nacionalnu mre`u, {to je dovoqno
da se godinu dana elektri~nom
energijom snabdeva 13.750 doma}in-
stava.

(IZVOR:ENERZINE)

Engleska: Samci, najve}i
potro{a~i struje

Tera Ekonomika objavquje rezulta-
te istra`ivawa koja se odnose na
`ivotne navike britanskih samaca
izme|u 35 i 45 godina. Ova studija,
naime, pokazuje da su samci najve}i

potro{a~i ene-
rgije u svojim
domovima. Oni
prose~no po-
tro{e 42 odsto
struje i 61 od-
sto gasa vi{e
nego pojedinac
u ~etvoro~la-
noj porodici.

Samac, pored
toga, “proizve-
de” 1.600 kilo-
grama otpadaka
godi{we, a
~lan ~etvoro~lane porodice, svega
1.000 kg u istom periodu. Britanska
vlada koja nastoji da smawi emitova-
we ugqen-dioksida, pozvala je nau~-
nike da sprovedu jedno ovakvo istra-
`ivawe i da time stimuli{u samce
da pri{tede i doprinesu za{titi
`ivotne sredine. Ovakav vladin sa-
vet nije na odmet jer }e se, do 2026.
godine, broj samaca pove}ati za 72
odsto

(IZVOR: ENERZINE)

SAD: [varceneger i 
ekolo{ka jelka

Zahvaquju}i ekolo{koj hidrogen-
skoj bateriji, bo`i}na jelka ispred
kalifornijskog Parlamenta bi}e
osvetqena. Arnold [varceneger, gu-
verner Kalifornije, koji je ve} tri
godine na ~elu ove najbogatije i naj-
naseqenije ameri~ke dr`ave, pro-
slavio se zala`u}i se za alternativ-
nu energiju. Ove, kao i prethodnih
godina `eli bo`i}nu jelku, ali da
bi osvetleo ~uveno ~etinarsko sta-

blo ispred
Parlamenta
Kaliforni-
je, `eli i da
izbegne upo-
trebu veli-
ke koli~ine
energije. 

Zbog toga }e, prvi put u istoriji
Kalifornije, jedna mala hidrogen-
ska baterija osvetqavati bo`i}nu
jelku u prestonici dr`ave, Sakra-
mentu, 150 kilometara isto~no od
San Franciska, naglasila je slu`ba
gospodina [varcenegera, neposred-
no uo~i otkrivawa stabla. Tehnolo-
gija dobijawa struje iz hidrogena ko-
jeg ima mnogo na planeti, jo{ je u
eksperimentalnoj fazi. Wegovim
sagorevawem u atmosferu se ispu{ta
samo vodena para.

(IZVOR: LCI)

Francuska: Svetlo 
i za porodi~no imawe 

u Bresu 
Pre 84 godine, Danijelova baka

je prvi put tra`ila uvo|ewe struje
na izolovano seosko porodi~no
imawe, u Bresu, u isto~nom delu
centralne Francuske. Struja je ko-
na~no stigla Danijelu Anriju, u
wegovoj 67-oj godini, mesec dana
uo~i Bo`i}a. 

“Na{i unuci nisu silazili sa
elektri~nog ku}nog zvonceta - pri~a
supruga Luset, koja jo{ nema naviku
da pritisne prekida~ da ukqu~i sija-
licu kada ulazi u prostoriju. - Elek-
trifikacija je postala moja omiqe-
na tema - rekao je tim povodom gospo-
din Anri. Po~etkom dvadesetog ve-
ka, wegova baka Valentina je dobila
bresko zdawe, uz koje je nekada posto-
jao mlin. Godine 1922, kada je struja
po~ela da dolazi u domove tog regio-
na, baka je bezuspe{no poku{avala
da je dobije za ku}u, koja je od grada
bila udaqena 1,5 kilometar. Valen-
tina je uzalud podnela mno{tvo zah-
teva i umrla 1976. godine. Dolazak
struje ko{tao je Anrijeve 61.000
evra, ne ra~unaju}i instalacije u sa-
moj ku}i, a suma je smawena za 2.135
eura, koliko su na sebe preuzele lo-
kalne vlasti.

(IZVOR: RTL.B)

Hrvatska elektroprivreda (HEP) planira
da u naredne ~etiri godine ulo`i 1,5 mili-
jardu evra u gradwu novih elektrana i drugih
elektroenergetskih objekata kako bi osigu-
rala dovoqno struje za pokrivawe sve ve}e
potro{we. Ta ulagawa bi}e prva etapa dese-
togodi{weg ciklusa gradwe novih elektra-
na, ukupne snage 1.200 megavata, najavio je
predsednik Uprave HEP-a Ivan Mravak. 

Zbog o~ekivanog rasta potro{we struje u
Hrvatskoj od oko tri odsto godi{we, Mravak

je uz zapo~etu gradwu hidroelektrane “Le-
{}e” i novog bloka u zagreba~koj TE-TO naja-
vio i gradwu novih blokova na lokacijama po-
stoje}ih termoelektrana u Sisku, Osijeku i
Plominu. HEP namerava, po wegovim re~ima,
i da postane jedan od vode}ih investitora u
obnovqive izvore energije - vetroelektrane,
geotermalnu energiju, biomasu i male hidro-
elektrane - zbog ~ega je nedavno osnovana
kompanija-k}erka “HEP - Obnovqivi izvori
energije”.

Mravak je me|u zna~ajne aktivnosti HEP-
a u 2006. godini naveo nedavno izdavawe
prvog paketa korporativnih obveznica u
kunama vrednim 68 miliona evra. Intere-
sovawe za obveznice HEP-a bilo je, po we-
govim re~ima, tri puta ve}e od ponude.
Mravak je naveo da }e HEP, nakon {to je
ostvario rekordnu dobit u prethodne dve
godine, i u 2006. zabele`iti dobre poslov-
ne rezultate. 

M. B. 

ULAGAWA HEP-a U NAREDNE ^ETIRI GODINE

Za objekte oko 1,5 milijardi evra
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Nema~ka: Zmaj vu~e 
teretni brod

Od 1960 godine, mondijalizacijom
se trgovina uve}ala dvadeset puta.
Danas se roba prevozi uglavnom mo-
rem. Ovaj saobra}aj “sa teretwaci-
ma” ima glavnu ulogu u potro{wi
energije i emitovawu gasa sa efek-
tom staklene ba{te. Kompanija
“Skaj-Seils” iz Hamburga razvila je
propulzioni sistem uz pomo} zmaja
(na bazi delovawa vetra kao pokre-
ta~a koji izaziva poriv ili kretawe
broda). Zahvaquju}i tom original-
nom sistemu, cena goriva za “teret-
wake” mo`e da se smawi, u proseku,
od 10 do 35 odsto godi{we, u zavi-

snosti od vrste broda, uslovqenosti
vetrom i perioda plovidbe. Ako su
dobri vetrovi, potro{wa energije
mo`e u datom momentu da se smawi i
do 50 odsto. Taj prvi prototip takve
vrste na bazi propulzije vetra -
efikasan i automatski - i komerci-
jalno je primewiv. Zmaj i WaMoSII

sistem kojim se kontroli{u talasi,
iz “SkajSeils”-a bi}e instalirani
na velikom nosa~u “Beluga SkySeils”,
~iji brod, du`ine 140 metara, pri-
pada kompaniji “Beluga”, sa sedi-
{tem u Bremu.

(IZVOR: ENERZINE)

SAD: Solarni parkmetri
osvajaju Wujork

Wujork, grad sa preko 110.000 me-
sta za parkirawe, najve}i je naba-
vqa~ parking opreme u SAD. Svih
2.000 parkmetara, postavqenih na
trotoarima Wujorka, opremqeni
su ugaonim
solarnim plo-
~ama. Grad je,
naime, odlu-
~io da osa-
vremeni par-
k i r a l i { t a
vode}i ra~u-
na o okolini
i potro{wi
energije. Ovim parkmetrima nije
potrebna direktna sun~eva sve-
tlost da bi radili. Dovoqna je sa-
mo svetlost koju pru`a ambijent i
tako se pune zape~a}ene baterije na
bazi olovne kiseline, koje obezbe-
|uju dovoqno struje unutra{wem
mehanizmu. Proizvodi ih kompani-
ja “Parkeon”, vode}i ra~una o efi-
kasnosti i dugotrajnosti.

(IZVOR:ENERZINE)

UAE: Soliter od 
30 spratova svetli na 

sun~evu energiju
Zgrada od 30

spratova, te-
{ka 80.000 to-
na, koja }e se
okretati oko
svoje ose, nik-
nu}e u Dubaiju
u prvom trome-
se~ju 2009. go-
dine. Bi}e to
prva gra|evi-
na te vrste u
svetu. Projek-

tovali su je arhitekte britanske
kompanije “Glen Hauels”. Koristi}e
sun~evu energiju za svoju laganu rota-
ciju. Prelazi}e ceo krug za nedequ
dana. 

(IZVOR: ENERZINE)

Nema~ka: Trogodi{we 
investicije E.ON-a od 
25,3 milijarde evra

Prema saop{tewu nema~ka grupa
E.ON u naredne tri godine predvi|a
da investira ukupno 25,3 milijarde
evra u ciqu znatnog pove}awa proiz-
vodwe elektri~ne energije.

Prilikom prezentacije investi-
torima, E.ON (multinacionalna
korporacija za energiju) je preci-
zirala da }e 11,4 milijarde evra
ulo`iti u modernizaciju i kon-
strukciju novih centrala i to: cen-
trala na ugaq u Nema~koj (snage
1100 MW),
Holandiji
(od 1.100
MW) i u
V e l i k o j
Britaniji
(od 1.600
MW), cen-
trala na
gas u Italiji, sa kombinovanim
ciklusom, snage 800 MW i u Veli-
koj Britaniji, snage 1.200 MW, kao
i u nekoliko takvih kapaciteta u
isto~noj Evropi. E.ON, tako|e,
predvi|a i da 5,7 milijardi evra
ulo`i u razvoj distribucija, a da
sa 2,9 milijardi evra u~estvuje u
nabavkama iz ruskog izvora gasa
Ju{no Ruskoe. Za kupovinu {pan-
ske Endese, za 37 milijardi evra,
i{~ekuje se odluka {panskih vla-
sti.

(IZVOR: ENERZINE)

Valentina Joki}

Vlada Republike Srpske usvojila je elek-
troenergetski bilans za 2007. godinu, kojim
je planirana ukupna proizvodwa od 5,2 mi-
lijarde kilovat-sati struje. Ministar pri-
vrede, energetike i razvoja Rajko Ubiparip
izjavio je na konferenciji za novinare da }e
od ukupne proizvodwe, za potrebe doma}e
potro{we i planiranih ugovorenih isporu-
ka biti obezbe|eno ~etiri milijarde kilo-
vat-~asova, dok se bilansni vi{kovi pred-
vi|aju u visini 1,19 milijardi kilovat-sati,
navodi se u vladinom saop{tewu. 

Isti~u}i da su u 2006. godini distribu-
tivni gubici sa ranijih 26 odsto svedeni
na 19 do 20 odsto, Ubiparip je naglasio da
je Vlada RS nalo`ila dru{tvima u okviru
“Elektroprovrede” da ih u 2007. svedu na

14 odsto. “Dogovorili smo se da se eventu-
alna prodaja vi{kova elektri~ne energije,
zbog problema u prethodnom periodu, obez-
bedi na transparentan na~in, odnosno da
se, osim neposredne pogodbe, uvede i si-
stem javnih tendera”, naglasio je ministar.

Vlada je zadu`ila rukovodstvo “Elek-
troprivrede RS” da u roku od dva meseca
dostavi revidiranu strategiju razvoja, kao
i da preispita odgovornost lica koja su u
prethodnom periodu obavqala odgovorne
funkcije u onim akcionarskim dru{tvima,
gde je utvr|en ve}i gubitak elektri~ne
energije nego {to je to uobi~ajeno prema
standardima. Generalni direktor Me{o-
vitog holdinga “Elektroprivreda RS” Pan-
telija Daki} rekao je da je podnet zahtev

vladi da odobri izgradwu vi{e novih
energetskih objekata u Republici Srpskoj,
kao {to su hidroelektrane “Mrsovo”, “Pa-
unci” i “[ipovo”. 

Vlada je saop{tila i da je premijer RS
Milorad Dodik razgovarao u Bawaluci sa
generalnim direktorom “Holdinga slove-
na~kih elektrana” (HSE) Jo`e Zago`enom ko-
ji je izrazio zainteresovanost HSE za ulaga-
wa u elektroenergetski sektor u Republici
Srpskoj. Zago`en je istakao da HSE najvi{e
interesuju ulagawa u revitalizaciju posto-
je}e termoelektrane u Ugqeviku i gradwa
novog objekta termoelektrane i rudnika u
tom podru~ju RS. Novi blok te termoelek-
trane imao bi izme|u 300 i 400 megavata.

M. Ba~li} 

REPUBLIKA SRPSKA 

Poligon za strana ulagawa
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KULTURA

Krenuli smo u srp-
sko selo Loparni-
cu u bujanova~kom
ataru da obi|emo

neke prijateqe i ~ujemo
jednu ~ednu legendu; {teta
{to nije opevana u na{oj
lirskoj narodnoj poeziji.
Iza te legende krije se do-
ga|aj koji se sigurno zbio,
mo`da tek neznatno ulep-
{an ma{tom pripoveda~a
`eqnog da zadr`i pa`wu
slu{alaca. Po toj legendi
nastali su toponimi iznad
Loparnice. 

Na pra{wavom izloka-
nom putu {to vodi prema
crkvi Svetog Arhan|ela
Gavrila, i daqe, ka Kosov-
skoj Kamenici, postoji
jedno mesto koje ni po ~e-
mu, sem po nazivu, ne zaoku-
pqa pa`wu putnika: drum,
{uma zdesna, ambis sleva,
ni{ta posebno za ovaj deo
Srbije. Nazivaju ga - Devo-

ja~ki kamen. Ime je dobi-
lo po pri~i koja veli da je
nekad davno obesni Tur-
~in oteo tada nadaleko ~u-
venu lepotu -devojku iz Lo-
parnice i, posadiv{i je
vezanu u sedlo, poveo ku}i,
u Arnautluk. Vagaju}i u
stra{nom izboru izme|u
vere i nevere, ~asti i po-
ni`ewa, slobode i rop-
stva, straha i bola, upravo

tu je podbola ata i nagnala
ga u bezdan. U crkvi, do ko-
je smo imali da klip{emo
jo{ petnaestak minuta, od
tada se niko niti kr{tava
niti ven~ava, Jer, kako se
veruje, to je mesto gde obi-
tava tuga…

Stajali smo tu }utke ne-
ko vreme odaju}i po{tu
wenoj ~asti, a onda nasta-
vili ka crkvi. Turaka
odavno nema: iselili su
se kad im se za to ukazala
prilika, a mahom posle
srpsko-turskog rata, ne-
{to ih je oti{lo iza Pr-
vog balkanskog, a najvi{e
posle Prvog svetskog po
dogovoru Mustafe Kemal-
pa{e i kraqa Aleksandra
Kara|or|evi}a, da bi se
iseqavawe okon~alo tek
posle okupacije. Umesto
wih, zulumom se danas ba-
ve neki od kom{ija Alba-
naca.

Tako pri~aju}i prispe-
li smo pred crkvu, od pre
dve decenije manastir
Svetog Arhan|ela Gavri-
la: bio je to skriveni ku-
tak raja u surovom bespu}u.

Iako smo dobar deo puta
pre{li automobilom, za-
malo da se rastavim od du-
{e zbog onih tristotinak
metara koje smo morali da
prepe{a~imo do gore. Ni-

je mi bilo nimalo lak{e
od saznawa da se manastir
nalazi na obroncima Ko-
zarnika, iznad brda Skok.
Ipak, lepota je namah iz-
le~ila sve.

Na skrivenoj senovitoj
zaravni do~ekao nas je
otac Novica Nikoli},
stare{ina crkve; bio je
nasmejan i srda~an, kao da
mu je Veliki Poslodavac
odozgo najavio na{ dola-
zak.

Izme|u prastare crkvi-
ce i novog konaka proti~e
plahi planinski potok, a
na wegovoj levoj obali su
kameni sto i klupe od te-
sanog drveta, vidikovac
odakle se u`iva u pogledu
na hram, proplanak pred
wim {to li~i na neome|e-
nu crkvenu portu i svu pra-
{umu u kojoj su skriveni.

- Dobro nam do{li - ra-
{irio je otac Novica ru-
ke, a preko ramena opomi-
we nekog: - Sipaj, der, po
jednu da se gosti okrepe,
daj meda i vode… Nego, ka-
ko ste putovali?

- Mi iz Loparnice, o~e.
Odozdo - poku{ao sam da
obuzdam wegovu srda~nost.
- Samo smo svratili da bi-
smo videli crkvicu…

- Neka, nek ste vi meni
`ivi i zdravi, pokaza}emo
vam sve {to vas zanima,
ali prvo da se okrepite -
prekinuo me je i odmah na-
stavio: - Narod veruje da je
crkva stara osam vekova,
ali nije: po stilu gradwe
reklo bi se da je mla|a.
^im je crkva skromnija,
zna~i da je gra|ena u vreme
Turaka. Za ovu na{u bih
rekao da je zidana s kraja
petnaestog, mo`da i u {e-
snaestom veku. Sada su u
toku radovi na restaura-
ciji i ure|ewu prostora
uokolo, pa }emo mo`da da
otkrijemo ne{to {to }e
nam ukazati na vreme we-
nog nastanka. Ne bismo ni

zapo~iwali da nam nije
bilo aerodroma…

Prijatno me je iznena-
dio to {to Bujanovac ima
vazdu{nu luku, {to sam iz-
ustio naglas, i pobrao
gromoglasnu salvu smeha.

- Ma, re~ je o beograd-
skom aerodromu - objasnio
mi je otac Novica kad se
smirio i pribrao. - Aero-
drom “Nikola Tesla” je iz-
dvojio skromna sredstva,
taman da po~nemo s rado-
vima. Hvala im do neba: i
ovog wihovog, i onog na-
{eg. 

Pri~ao je jo{ da je dole,
u selu, odavno odre|eno
mesto za gradwu nove cr-
kve, ali da je na osve}enom
zemqi{tu preko no}i ni-
kla zemqoradni~ka zadru-
ga, pa sad seqaci nemaju ni
crkvu ni zadrugu.

- Dolaze ovamo, {ta }e,
samo se ba{ i nisu pretr-
gli od vere - rezignirano
priznaje pop. - Ovde je,
ina~e, najvi{e sveta pred
slavu, 26. jula, kad dolaze
na kurban: koqu kravu, vo-
la ili ovna pred pono}.
Eh, kurban, ili {to bismo
mi rekli - `rtva… Ostalo
im to jo{ iz onih vremena
i kraj ovih kom{ija. Ja to
ne nazivam tako, ve} `r-
tvom qubavi. Navodno,
ovamo je u taj dan Svevi-
{wi narodu slao srnu; ovi
bi sa~ekali da se malo od-
mori, pa bi je prinosili
na `rtvu. Jednom nisu
imali strpqewa da je do-
~ekaju, pa su zaklali brava.
Od tada se srna nikako vi-
{e ne pojavquje, a narod je
te{ko postradao. Sve mi-
slim da nam ta kazna visi
nad glavama i danas?!

S planine smo se skotr-
qali kada je suton uveliko
po~eo da provla~i svoje se-
novite niti i veze na raz-
boju prastare {ume. �

Milo{ Lazi}

MANASTIR SVETOG ARHAN\ELA GAVRILA

Hri{}anski kurban
� Za crkvu zidanu s kraja 15. ili s po~etka 16. veka, u blizini srpskog sela Loparnica
u bujanova~kom ataru, Aerodrom “Nikola Tesla” izdvojio sredstva za restauraciju 

Crkva na obroncima
Kozarnika
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Bio je to u ono vreme
izuzetno va`an ju-
bilej, pa je povo-
dom proslave dva-

desetogodi{wice ustanka
naroda Srbije prire|ena
velika proslava. Opse`ne
pripreme su podrazumevale
i izdavawe jubilarne mar-
ke, a ovaj veoma delikatan
posao je poveren Zavodu za
izradu nov~anica, odnosno
wegovom dugogodi{wem sa-
radniku profesoru Matiji
Zlamaliku. Profesor je
bio priznat umetnik ovog
nesvakida{weg `anra, a
wegova serija maraka koja je
za temu imale floru i fau-
nu FNRJ, progla{ena je u
magazinu “Lajf”, od 30. no-
vembra 1961. godine, za jed-
nu od najlep{ih na svetu.

I danas je te{ko povero-
vati da je profesor Zlama-
lik sam odlu~io da za tu ju-
bilarnu marku kao motiv
uzme spomenik Josipu
Brozu Titu u Titovom
U`icu, rad vajara Frane
Kr{ini}a, ali to je za
pri~u gotovo nebitno:
markica se pojavila, a svi
{tampani primerci su
podeqeni u~esnicima
proslave kao draga uspo-
mena.

Ne zna se ko je prvi odlu-
~io da svoju odanost vo|i,
partiji i revoluciji iska-
`e tako {to }e markicu sa
Titovim spomenikom pri-
lepiti za rever, tek veli-
~anstveni skup se namah
premetnuo u ne{to {to je
neodoqivo podse}alo na
filatelisti~ku izlo`bu,
ili bar na va{ar neobi~-
nih po{tanskih po{iqki.
Jer, skoro svi su bili oble-
pqeni markicama od glave
do pete.

Epilog svega je ~udnovat
koliko i sam doga|aj. Nai-
me, ova markica profesora
Matije Zlamalika je danas
raritet koji bi se mogao
uporediti jedino sa naran-

xastom markom sa Maurici-
jusa, onom iz slatkih snova
svakog iskrenog filateli-
ste, a danas je u posedu tek
nekoliko razboritijih u~e-
snika ovog skupa odr`anog
pre ~etiri i po decenije.

Mo`da bi `ivotna po-
vest profesora Zlamalika
bila setni zbir {aqivih
pri~ica, da nije bilo dru-
garice Mitre Mitrovi},
wenog slu~ajno zaboravqe-
nog revolvera koji je, ina-
~e, nosila uza se u ko`noj
futroli oka~enoj o opasa~
partizanske uniforme u
svakoj prilici i - wegovog
duga~kog jezika!?

Dogodilo se to 1947. go-
dine na nekakvom skupu beo-
gradskih likovnih umetni-
ka kojim je predsedavala
drugarica Mitra. Wemu
vaqda |avo nije dao mira, pa
je usred wenog izlagawa o
umetnosti kao takvoj i we-

noj ulozi u socijalisti~kim
zemqama u kojima je ideali-
zovana diktatura proleta-
rijata dobijala obrise ogo-
qene despotije staqini-
sti~kog tipa, iznebuha zava-
pio: “Dokle }e taj diktat
odozgo.” Predsedavaju}a se
ma{ila za svoj revolver,
ali, napipav{i praznu fu-
trolu, odlu~ila je da se s
tim buntovnikom obra~una
druga~ije.

Od te, 1947. godine, Ma-
tija Zlamalik je prestao da
postoji, pa je i wegovo re-
{ewe grba Srbije pripisa-
no Mo{i Pijade?!

Ipak, bilo je onih koji su
ga sa~uvali u se}awu uz beza-
zleno uverewe da je wegov

rad istinski vredan ono-
vremenih dru{tvenih pri-
znawa. Ali, kao i obi~no,
varali su se. Predlozi su
odbijani bez obrazlo`ewa,
mada se znalo da va`na pri-
znawa ne mo`e da primi ne-
ko ko nije ~lan. Po svemu su-
de}i predlaga~i nisu mogli
ni da pretpostave da profe-
sor Zlamalik nikada nije
pripadao partiji ili bilo
kojoj drugoj sekti. Jer, mada
je KPJ u to vreme bila prava
avangarda, sledstveno tome,
u svoje redove jo{ nije po-
primala one koji }e je doc-
nije ko{tati ugleda i do}i
joj glave, te{ko je bilo i po-
misliti da profesor Aka-
demije primewenih umetno-
sti mo`e biti neko ko nije
“ceo na na{oj strani”.

Ipak, wegov opus poli-
ti~kih karikatura koje je
objavqivao u predratnom
“O{i{anom je`u” je bio

takav da ga je odavao kao
socijalistu, {to je tada
bilo vrlo pogubno. Uo-
stalom, kao ve} poznati
slikar i daqe je bio ve-
ran tada ozlogla{enom
Sindikatu grafi~kih
radnika. Za vreme okupa-
cije je u Zavodu za izradu
nov~anica ilegalno iz-

radio vi{e plakata, me|u
kojima je i onaj za Sremski
front i prvu porto marku
za oslobo|enu teritoriju.
To je kasnije neko pripisao
Krwaji}u, da se ne naquti
\or|e Andrejevi} Kun…
Dve godine pre revolvera-
{kog obra~una bez revolve-
ra, poveren mu je posao koji
}e mu obezbediti mesto u
istoriji i se}awu. Naime,
on je autor na{ih prvih
nov~anica, koje su tada
{tampane u Sovjetskom Sa-
vezu sa na{im kli{eima.
Po nov~anicama, uostalom,
mogli bi da ga pamte i Ru-
muni i Albanci, jer je taj
delikatan posao obavio i
za wih. Iz wegovog ateqea

je i najlep{a na{a nov~a-
nica, koja se pojavila po-
~etkom pedesetih. Re~ je o
~uvenoj hiqadarki na ~ijem
aversu je prelepa devojka sa
snopom `ita, a na reversu
Jajce. Kada se pojavila, iz-
nosila je tre}inu prose~ne
plate i bila najja~a nov~a-
nica koja je ikad bila u op-
ticaju kod nas. U wegovoj
ostav{tini se jo{ nalaze
neke skice koje svedo~e o
te`ini i obimu posla na
izradi ove banknote. Na
jednoj od wih kriju se ne-
~itko ispisan datum i pa-
raf nekog nepoznatog cen-
zora.

Devojka sa te nov~anice je
koleginica Matije Zlama-
lika iz umetni~ke {kole
Bete i Riste Vukanovi}a.
Na`alost, weno ime je iz-
gubqeno u se}awima. Pro-
fesor je tvrdio da je bila
tipi~na Balkanka u najbo-
qem smislu re~i i da ga je
upravo to motivisalo. 

Ro|en je 1905. u Sarajevu, a
umro bolestan i poluslep
1965. u Beogradu. Sve izme|u
je sazdano od ve~itog u~ewa,
napornog rada, puno uspo-
mena i nekoliko propu{te-
nih prilika. �

Milo{ Lazi}

ZNAMENITE LI^NOSTI: MATIJA ZLAMALIK

Lepotica za hiqadarku
� Serija maraka ovog umetnika na kojima je bila predstavqena flora i fauna FNRJ, u ma-
gazinu “Lajf”, od 30. novembra 1961. godine, progla{ena za jednu od najlep{ih na svetu

Iz wegovog ateqea je i 
na{a najlep{a nov~anica 

- ~uvena hiqadarka s 
po~etka pedesetih

Autoportret Matije Zlamalika
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BIOSKOP

“ODMOR”
“Odmor” je stigao i u na{e biosko-

pe. Film, koji posledwih meseci pu-
ni ameri~ke bioskopske blagajne,
re`irala je Nendsi Majers, a u glav-
nim ulogama pojavquju se trenutno
najtra`eniji glumci: Kameron Di-
jaz, Kejt Vinslet, Xad Lou i Xek
Blek. Posle lo{ih iskustava sa mu-
{karcima, dve devojke koje se ne po-
znaju - Amanda i Ajris - pred sam od-
mor o~ajni~ki `ele da promene “ko-
`u u kojoj se nalaze”. Putuju}i u su-
protnim smerovima Amanda u Lon-
don, Ajris u Los An|eles, obe }e se
na}i same u gradovima koje ne pozna-
ju. Me|utim, nijedna ne}e zadugo
ostati stranac u tom novom okru`e-
wu.... Film “Odmor” govori o osta-
vqawu prtqaga za sobom i otvarawu
o~iju da bi se sagledalo ono {to je
pred vama i ono {to se ose}a - ka`e
Xud Lou, koji u ovom ostvarewu igra
Grejema, Ajrisinog brata. 

- Kada Amanda upozna Grejema po-
ku{ava da se opusti i refokusira
svoj `ivot - ka`e Kameron Dijaz. I
iznenada, shvati da se zaqubila, da
joj se desilo ne{to {to uop{te nije
o~ekivala da }e se ponovo desiti ta-
ko brzo.

U Amandinoj ku}i u Brentvudu, Aj-
ris se sprijateqila sa wenim suse-
dom, Arturom (Eli Valah), piscem iz
zlatnog doba Holivuda. I to je ba{
ona vrsta prijateqstva koja joj je u tom
trenutku potrebna - neko ko je iskre-
no zainteresovan za wu. 

“Odmor” je obele`io i promenu u
gluma~kom ritmu za sve boqu i upe~a-
tqiviju Kejt  Vinslet, koja je za ulogu
u filmu “Razum i ose}ajnost” osvojila
nominaciju za Oskara. Godine 1997, za
ulogu u “Titaniku”, sa 22 godine, bila
je najmla|a glumica koja je dva puta no-
minovana. Ponovo je bila nominova-
na za “Ve~ni sjaj besprekornog uma.”  -
Dosta sam vremena u karijeri potro-
{ila na no{ewe korseta - ka`e ona i
ponosna sam {to mogu da budem deo sa-
vremene komedije i da igram Engle-
skiwu. Uz “Odmor” }ete se svakako -
odmoriti.

“PLES MALOG PINGVINA”
Film koji }e gledaocima ulep{ati

novogodi{we i bo`i}ne praznike,
dolazi iz radionice rediteqa Xorxa
Milera. Re~ je o animiranom ostvare-
wu koje }e sigurno razgaliti publiku.
U velikoj naciji Carskih Pingvina,
u sredi{tu Antarktika, vi ste niko i
ni{ta ako ne umete da pevate-u ~emu je
nesre}a za Mambla,  koji je najgori pe-
va~ na svetu. On je ro|en da ple{e uz
svoju muziku… step ples. Roditeqi ga
vode kod stru~waka koji ga ohrabruje
da izrazi svoja najdubqa ose}awa, ali
ona izlaze u formi stepovawa, {to
wegova zajednica smatra pomalo ~ud-
nim. Glas glavnom junaku Mamblu po-
zajmquje Ilajxa Vud, dok su ostali
pingvini sve sama poznata imena Ho-
livuda poput: Nikol Kidman (pozajmu-
quje glas `enskom pingvinu Normi
Xin), Robina Vilijamsa (koji je po-
red pingvina i narator filma), Hju
Xekmena, Britni Marfi i mnogih
drugih. O toj ulozi oskarovka Nikol
Kidman je rekla - Kada prvi put vide
Normu Xin, mnogi mladi pingvini su
zainteresovani za wu. Ona ima pokre-
te, hod i glas. To je slatko i seksi.
Ali ona gleda samo Mambla - ka`e
Kidmanova. Oni onda dobijaju bebu i
od momenta kada je videla Mambla,
jednostavno ga voli. Woj nije bitno
da li wegova pesma iz srca zvu~i malo
druga~ije; ona misli da je ba{ takav
savr{en, kao {to svaka majka misli za
svoje dete. Film je ve} u bioskopima
{irom Srbije.

POZORI[TE

“NEKE DEVOJKE”
Na Velikoj sceni Beogradskog

dramskog pozori{ta od Nove godine
na redovnom repertoaru je predstava
“Neke devojke”, re`isera Gor~ina
Stojanovi}a, a u glavnim ulogama su:
Gordan Ki~i}, Qubinka Klari}, Na-
ta{a Markovi}, Tamara Vu~kovi},
Sowa Kola~ari}. “Neke devojke” je
studija o odnosu polova, odnosno ko-
medija o odnosu savremenog mu{karca
prema ̀ ivotu, qubavi i uspehu. Mladi
zavodnik ima uspe{an posao i prediv-
nu verenicu. Me|utim, re~ je o tride-
settrogodi{waku, koji se pla{i traj-
nog vezivawa i ~iji se qubavni `ivot
svodi na nekoliko poku{aja vezivawa
iz kojih je on taj koji je prvi “od{e-
tao”. Komad “Neke devojke” po~iwe
wegovom odlukom da `ivot promeni i
ve`e se za dvadesetdvogodi{wu medi-
cinsku sestru. Pre `enidbe, odlu~uje
da poseti ~etiri `ene koje je voleo:
{kolsku qubav Sem, Tajler koja ga je
podu~ila seksualnim ve{tinama,

Lindzi koja je sad ve} udata i Bobi,
qubav iz studentskih dana. Wegove
biv{e qubavi `ive u tri razli~ita
grada: Bostonu, Sijetlu i ^ikagu. Ta-
ko zapo~iwe wegova odiseja s jednog
na drugi kraj Amerike, kroz ~etiri
hotelske sobe u potrazi za onom savr-
{enom, sa kojom je ve} raskinuo. 

Pro{le godine ova predstava je do-
`ivela veliki uspeh u londonskom
Gilgud teatru, sa zvezdom ameri~kog
sitkoma “Prijateqi” Dejvidom [vi-
merom u glavnoj ulozi. Juna ove godi-
ne, predstava je premijerno izvedena u
Wujorku, gde glavnu ulogu tuma~i
Erik Mek Kormak, zvezda jo{ jedne
popularne ameri~ke komedije “Vil i
Grejs”.

OPERA

“KARMEN”

Obnovqena verzija ~uvene opere
@or`a Bizea “Karmen”, u re`iji
Marka Pu}ija Katene iz Italije od
kraja decembra na repertoaru je Na-
rodnog pozori{ta u Beogradu. Na-
slovnu ulogu tuma~e Dragana Jugovi}
Del Monako i Jadranka Jovanovi}.
Predstavom diriguje maestro Joha-
nes Harnajt, a u prvoj podeli su i
gost Li Hun (Don Hose), Jasmina
Trumbetas Petrovi} (Mikaela), Mi-
odrag D. Jovanovi} (Eskamilo), Vla-
dimir Andri} (Morales), Ivanka
Rakovic (Fraskuita), @eqka Z|elar
(Mercedes), Predrag Milanovi}
(Dankairo), Darko \or|evi} (Re-
mendado) i Vuk Mati} (Zuniga). U
drugoj podeli, Moralesa tumaci Mi-
roslav Markovski, Fraskuitu Dra-
gana Tomi}, Mercedes Dubravka Fi-
lipovi}, a Zunigu Sveto Kastrato-
vi}.

Opera “Karmen” premijerno je iz-
vedena u Narodnom pozori{tu 25.
marta 1983. godine u re`iji Bori-
slava Popovi}a i koreografiji
Lidije Pilipenko, a naslovnu ulo-
gu tuma~ile su Jadranka Jovanovi}
i Dragana Del Monako, dok je Don
Hose bio Janko Sinadinovi}. Ob-
novqena “Karmen” je na francu-
skom jeziku.



IZLO@BE 

SLIKE MILANA MARINKOVI]A
CILETA U FRANCUSKOM 

KULTURNOM CENTRU
Beogradski umetnik Milan Marin-

kovic Cile od po~etka 90-ih `ivi i
radi u Parizu.Od 1966. godine imao je
vi{e od 90 samostalnih izlo`bi i u~e-
stvovao je na vi{e od 200 zajedni~kih
izlo`bi u biv{oj Jugoslaviji, Fran-
cuskoj, Belgiji, SAD, Italiji, Rusiji,
[vedskoj i drugim zemqama. Prvi put
je izlagao u Parizu 1976. godine. ^lan
je ULUS-a i udru`ewa “La Maison
des artistes” u Parizu. Prema navodi-
ma Iva Kobrija, Cile stvara scene sa
vi{ezna~nim likovima, ponekad s ve-
likim erotskim nabojem, u kojima se
podsmeva igri prikazivawa spoqa-
{wosti, surovo prikazuje dru{tveno
pozori{te, u kojem se svaki glumac ko-
~operi u svojoj sme{noj usamqenosti.
“Tu i tamo, Cile pone{to pozajmi od
trans avangarde. Kod wega se, me|utim,
ne mo`e na}i ni povr{na elegancija,
ni `eqa za igrom koji karakteri{u
italijanske slikare. Ostaje samo ruga-
we, ote`alo potmulom melanholijom.
Sme{no bez prestanka flertuje sa tra-
gi~nim”, naveo je Kobri.

Francuski kulturni centar je ista-
kao da delo Cileta Marinkovi}a pri-
pada nasle|u zna~ajnih pravaca 20. ve-
ka, prvenstveno ekspresionizma, koji
su obele`ili evropsku umetnost i da-
li Parizu pe~at me|unarodne slikar-
ske scene prvorazrednog zna~aja. Izlo-
`ba je u galeriji Francuskog kultur-
nog centra otvorena do 27. januara.

“^ESTITAMO” U MUZEJU
“25.MAJ”

Novogodi{we ~estitke Josipu Bro-
zu Titu, ~iji su autori poznati umet-
nici iz biv{e Jugoslavije, kao i ~e-
stitke sa potpisima svetskih dr`av-
nika, pripadnika kraqevskih porodi-
ca i Titovih li~nih prijateqa, ali i

one koje je do`ivotni predsednik ta-
da{we Jugoslavije slao Staqinu,
^er~ilu i Ruzveltu, bi}e predstavqe-
ne na izlo`bi u galeriji Muzeja “25.
maj”. Izlo`ba “^estitamo” sadr`i
novogodi{we ~estitke iz likovne
zbirke Muzeja istorije Jugoslavije i
Titovog arhiva. Obuhvata 19 repre-
zentativnih ~estitki velikog forma-
ta koje, pored lepih `eqa upu}enih
Titu, sadr`e likovne radove - origi-
nalne crte`e, akvarele i grafike
eminentnih jugoslovenskih umetnika
(Pe|a Milosavqevi}, Ivan Radovi},
Mersad Berber, Du{an Xamowa, La-
zar Vujaklija, Oton Gliha, Ismet Mu-
jezinovi}, Xevad Hozo…).

Izlo`ene su i formalne ~estitke
luksuzne izrade zvani~nika i predsed-
nika mnogih zemaqa sveta, sa wihovim
potpisima, poput Xona i @akline Ke-
nedi, Ximija Kartera, Leonida Bre-
`weva, Fidela Kastra, @or`a Pom-
pidua, Elene i Nikolaja ^au{eskua,
Idia Amina, Nehrua, Nasera, kao i ra-
znih kraqevskih porodica.

“ETNOLOGIJA” U NARODNOM
MUZEJU U VAQEVU

Izlo`ba “Et-
nologija” Narod-
nog muzeja Vaqevo
na hronolo{ki
na~in govori o
stvarawu etnolo-
{ke zbirke, odno-
sno o etnolozima
koji su doprineli
wenom formira-
wu i to potenci-
rajuci predmet i
orginalnost, kao
osnovni vid mu-
zejske komunika-
cije. Izlo`ba
“Etnologija u ra-
du Narodnog muzeja Vaqevo 1951-
2006”, ~iji je autor vi{i kustos Gor-
dana Markovi}, istovremeno prilika
je i za obele`avawe godi{wice tog
muzeja i sto godina od osnivawa Kate-
dre za etnologiju na Univerzitetu u
Beogradu. U proteklih pet i po dece-
nija na formirawu etnolo{ke zbirke
radili su etnolozi i drugi stru~ni
saradnici muzeja, a zahvaquju}i wiho-
vom radu prikupqen je raznovrstan
materijal (narodna no{wa, nakit,
ku}ni tekstil, predmeti poku}stva i
posu|a, oru|e za privre|ivawe, alat i
zanatski proizvodi, rekviziti obi-
~ajne prakse, stare fotografije i do-
kumenta) koji govori o narodnom `i-
votu vaqevskog kraja od druge polovi-
ne 19. do sredine 20. veka. Izlo`ba }e
biti otvorena do kraja februara 2007.
godine.

KWIGE 

MILORAD PAVI]: 
“DRUGO TELO”

Milorad Pavi} novi roman “Drugo
telo” , ~ija se radwa de{ava u rasponu
od 18. do 21. veka, a koji je posvetio svo-
joj supruzi, tako|e kwi`evnici Jasmi-
ni Mihajlovi}, opisao je kao svojevr-
sni autobiografski roman. Ali, i kao
teolo{ku raspravu, religijski triler,
qubavni roman… U trovekovni vre-
menski okvir Pavi} je smestio qubav-
ne parove koji tragaju za kamenim pr-
stenom, Bogorodi~inim suzama i sti-
hom koji pojedina~no, a pogotovu zajed-
no, prori~u budu}nost i van granica
qudskih `ivota. Pavi} u ovoj kwizi
iznosi i tezu da je Isus Hristos imao
drugo telo i da ga i ~ovek mo`e imati
ako “uistodobi svoje zemaqsko telo sa
svojim duhovnim telom u istom vremen-
skom trenutku”. Zalog, do ponovnog
prepoznavawa, bio bi otisak poqupca
na vratu voqene osobe. Povodom navo-
da ruskog izdava~a tog dela da se mo`e
porediti sa bestselerom Dena Brauna
“Da Vin~ijev kod”, Pavi} je rekao da su
ga poredili sa mnogim piscima i upi-
tao zasto ne bi i sa Braunom?

IVAN KLAJN I MILAN [IPKA:
“VELIKI RE^NIK STRANIH 

RE^I I IZRAZA”
“Veliki re~nik stranih re~i i izra-

za” na 1.600 strana, najsveobuhvatniji je
re~nik u kojem se nalaze sve dosad zabe-
le`ene novije pozajmqenice i pojmovi
koji su proteklih decenija u{li u na{
jezik iz raznih oblasti (medicina, teh-
nologija, film, muzika, ra~unari, novi
mediji). Autori su akademik Ivan
Klajn i dr Milan [ipka, vrsni stru~-
waci jezika, koji se godinama inten-
zivno bave problemima savremenog srp-
skog jezika, a objavili su ve} na stotine
nau~nih i stru~nih radova i stekli bo-
gato iskustvo u organizaciji nau~noi-
stra`ivackog rada u lingvistici. 

Od 1936. godine do danas kod nas je u
upotrebi ~uveni “Leksikon stranih
re~i i izraza”  Milana Vujaklije.
Ovaj Leksikon je uvodio u svet stra-
nih re~i brojne generacije,a inovi-
ran je u nekoliko navrata. Uz svo uva-
`avawe velikog leksikografskog i
lingvisti~kog doprinosa Vujakliji-
nog Leksikona nesporno je, me|utim,
da su se u na{em jeziku odoma}ile
brojne nove, strane re~i kojih u wemu
nema. “Veliki re~nik stranih re~i i
izraza” Klajna i [ipke sadr`i kom-
pletnu leksikografsku obradu svih
unesenih re~i i izraza.  �

Jelena Kne`evi}
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Proizvodwa ugqa i stru-
je u Crnoj Gori }e, sude}i
prema energetskom bilan-
su koji je usvojila vlada, u
2007. godini biti smawe-
na. Prema planovima ruda-
ra, bi}e proizvedeno
1.234.000 tona ugqa ili 18
odsto mawe nego u 2006. Na
drugoj strani, proizvodwa
otkrivke bi}e pove}ana za
oko pet miliona kubika.
Termoelektrana “Pqevqa”
}e, prema planovima, dati
oko 820 miliona kilovat-
sati struje, {to je za oko 20
odsto ispod proizvodwe
ostvarene u 2006. godini.
Mawa proizvodwa u ovom
elektroenergetskom objek-
tu neminovna je zbog obim-
nog remonta elektrane ko-
ji }e, kako je zacrtano, tra-
jati vi{e meseci.

Pilot-projekat digital-
nog o~itavawa potro{we
elektri~ne energije u koji
je pre tri meseca ukqu~eno
oko 3.550 potro{a~a u Cr-
noj Gori, bar u prvom tre-
nutku nije dao dobre rezul-
tate. Jer, kako su javili me-
diji, gotovo svi potro{a-
~i iz ove grupe vratili su
distribucijama novembar-

ske ra~une iznena|eni iz-
nosima zadu`ewa. Ve}ina
se po`alila da su im ra~u-
ni udvostru~eni, a mnogi
su tvrdili da im je skoro
sva potro{wa “svrstana” u
skupu tarifu. 

Dragan Peruni~i}, in-
`ewer EPCG zadu`en za
pilot-projekat, rekao je
medijima da su gra|ani s
pravom vratili ra~une i
objasnio da je glavni raz-
log visokih iznosa zadu-
`ewa to {to tarifni si-
stem jeftine i skupe struje
nije bio pode{en, a to je
trebalo da bude u~iweno.
Prema najavama, Bord di-
rektora EPCG trebalo bi
ve} na slede}oj sednici da
odlu~i da li }e ra~uni

ovih potro{a~a biti is-
pravqeni. U novembru,
ina~e, procenat uvezene u
ukupno potro{enoj elek-
tri~noj energiji iznosio
je 41,17 odsto i za toliko
su potro{a~ima u Crnoj
Gori uve}ani ra~uni za taj
mesec.

Elektroprivreda Crne
Gore je sredinom novembra
pozvala gra|ane da maksi-
malno {tede struju isti~u-
}i da je stawe u elektroe-
nergetskom sistemu zemqe,
ali i ~itavog regiona, ve-
oma te{ko. Bord direkto-
ra EPCG tada je saop{tio
da }e odr`avawe optimal-
ne proizvodwe Termoelek-
trane “Pqevqa” i {tedwa
elektri~ne energije biti

izuzetno va`ni faktori
za obezbe|ewe normalnog
rada elektroenergetskog
sistema u narednom perio-
du. Tokom ove godine, kako
je proceweno u EPCG, Cr-
noj Gori bi}e 

potrebno 4,8 milijardi
kilovat-sati elektri~ne
energije, odnosno oko mi-
lijardu kWh vi{e nego la-
ne, a problemi sa nabavkom
struje iz drugih sistema
nastavi}e se, izvesno je, i
dogodine. 

Elekroprivreda je, tako-
|e, najavila tu`be protiv
svih koji ne pla}aju ra~une
za utro{ene kilovat-sate.
Ina~e, u Crnoj Gori, kako
procewuju u ovoj kompani-
ji, ima 35.000 potro{a~a
sa neispravnim ili o{te-
}enim brojilima. Efekti
u smawewu gubitaka mogu
se o~ekivati tek po{to
stru~ne slu`be otklone
prijavqene neispravno-
sti. One su, kako je saop-
{teno, do kraja novembra
obradile 4.700 prijava,
uglavnom zbog o{te}enih
brojila. �

P.M.P.

Ra~uni za struju potro{enu u decembru i januaru, zbog uvoza
nedostaju}ih koli~ina elektri~ne energije, bi}e uve}ani za 30
odsto, najavili su u Elektroprivredi Crne Gore. Sr|an Kova-
~evi}, izvr{ni direktor EPCG, upozorio je kupce da racional-
no tro{e struju i podsetio da su ra~uni tokom posledwa dva
meseca znatno uve}ani, jer elektri~ne energije nema dovoqno
zbog ~ega se nabavqa iz zemaqa u okru`ewu. Akcija promene
trajawa jeftine dnevne tarife u Crnoj Gori ve} je po~ela, pa
}e umesto standardnih 12, ni`a tarifa ubudu}e trajati devet
sati, istakao je Kova~evi}. 

Uvoz uve}ava ra~une za struju

Makedonija je, po svemu sude}i, naumila da realizuje ideje
o gradwi malih hidrocentrala {to se, ina~e, u ovoj zemqi za-
govara ve} 15 godina. Stru~ni timovi vlade, kako su javili
mediji, pripremaju novi tender za 400 malih elektrana koji
}e, kako je predvi|eno, biti raspisan naredne godine. Plan je
da, najpre, budu dodeqene koncesije za izgradwu 70, a pet me-
seci kasnije za jo{ toliko elektrana. Ceo tenderski paket
treba da bude raspodeqen do 2009. godine. Timovi resornog
ministarstva i drugih nadle`nih institucija pripremaju no-
va tenderska pravila i usvajawe neophodnih zakona. 

Na prethodni, ina~e, poni{teni tender, stigle su, kako ja-
vqaju mediji, 22 ponude 14 doma}ih i stranih kompanija za iz-
gradwu 19 malih hidroelektrana. Nove elektrane, ~ija je
ukupna snaga trebalo da iznosi 17,7 megavati, davale bi, pre-
ma planu, 72,9 miliona kilovat-sati struje godi{we.

P. M. P.

MAKEDONIJA

Tender za 400 
malih HE

IZ ELEKTROPRIVREDE CRNE GORE

Smawuje se proizvodwa
� Prema usvojenom energetskom bilansu u 2007. godini ugqa }e biti mawe proizve-
deno za 18, a elektri~ne energije iz TE “Pqevqa” za oko 20 odsto

Holding slovena~kih elektrana
(HSE) pobedio je na tenderu za kupo-
vinu stopostotnog vlasni{tva Term-
oelektrane-toplane “Ruse” u istoi-
menom bugarskom gradu na Dunavu.
Ugovor sa bugarskom Agencijom za
privatizaciju, kako je saop{teno, bi-
}e potpisan u roku od 90 dana. “Ruse”
proizvodi elektri~nu i toplotnu
energiju u {est termoblokova kori-
ste}i ugaq uvezen iz Rusije.  

HSE je na me|unarodnom tenderu po-
nudio najve}u cenu, 85,1 miliona evra,
za kupovinu ovog termoenergetskog
objekta snage 400 megavata za proiz-
vodwu struje. Slovenci su znatno nad-

ma{ili ponudu drugoplasirane fran-
cuske kompanije “Dalkia International”,
koja je bila voqna da plati 51 milion
evra. Nema~ki E.ON ponudio je svega
29,1 miliona evra, dok je ^EZ odustao
od u~e{}a na tenderu.

Ovo je drugi poku{aj prodaje kom-
panije “Toplifikacija Ruse”. Na pr-
vom tenderu pobedio je “Ujediweni
energetski sistem Rusije”, ali se ka-
snije povukao iz pregovora. HSE je
saop{tio da }e pove}ati proizvodwu
u termopostrojewu osavremewiva-
wem tehnologije i ekolo{ke za{tite
u postoje}im blokovima.    

M. B. 

SLOVENIJA 

HSE kupio bugarsku
TE-TO “Ruse”



JANUAR 2007 kWh BROJ 396

60

ZDRAVQE

Uordinaciju psi-
hijatra sti`u po-
{to su prethodno
obi{li ~ak i 20-

30 lekara razli~itih spe-
cijalnosti. ^ak i tada: sa
nevericom i sumwom. [e-
tali su se od vrata do vrata.
Zbog vrtoglavice, glavobo-
qa, bolova u stomaku, arit-
mija, zbog u~estalih stoli-
ca, uko~ewa... Okolina i
najbli`i su tako|e izgubi-
li saose}ajni odnos prema
wima i umesto da ih sma-
traju za nekoga kome treba
pomo}, ~esto }e iza le|a ~u-
ti da su se”svima smu~ili
svojim `alopojkama”... 

Profesor dr Miroslava
Ja{ovi} - Ga{i}, neurop-
sihijatar iz Instituta za
psihijatriju Klini~kog
centra Srbije ovim prime-
rom najboqe odgovara na
pitawe koliko rado na{
~ovek pokuca na vrata “le-
kara za du{u”. Svaki psi-
hi~ki problem u na{oj
sredini i daqe se tretira
kao ne{to {to treba skri-
vati, ne pomiwati, poti-
skivati... 

- Velika ve}ina pacije-
nata dolazi upravo sa ma-
skiranom depresijom, koja
se ispoqava kroz niz tele-
snih simptoma, jer ne `ele
sebi da priznaju da imaju
neki psihi~ki problem.
Kada ~ovek ka`e da ide kod
psihijatra, to automatski u
na{em dru{tvu povla~i
stigmatizaciju, zna~i neku
vrstu negativnog obele`a-
vawa. Ukoliko se to sazna
na wegovom radnom mestu
ili me|u poznanicima, iz-
gubi}e na ugledu i samopo-
{tovawu. Tako je to, na`a-
lost, kod nas pa se kod psi-
hijatra ide da niko ne zna -
ka`e dr Ja{ovi} - Ga{i}.

Zato nikoga ne treba da
za~udi podatak da se samo
18 odsto pacijenata le~i

adekvatno, {to zna~i da od-
re|eni lek prima u opti-
malnoj dozi, i da ima psi-
hijatrijsku podr{ku, zna~i
da odr`ava dobru saradwu
sa lekarom psihijatrom. A
wegova porodica i okoli-
na, pa i sam pacijent pri-
hvataju ovu bolest. Zabri-
wavaju}i je, stoga, podatak
(nad kojim se treba i zami-
sliti i ne i{~u|avati se
mladim qudima - samoubi-
cama koji nisu izdr`ali
teret ove mentalne bole-
sti) da oko 17 odsto depre-
sivnih poku{a samoubi-
stvo bar jednom u `ivotu.
Depresije, zna~i, spadaju i
u poreme}aje sa najve}om
rizikom za samoubistvo.

U toku `ivota ~ak 45 od-
sto qudi ima neke od depre-
sivnih simptoma. Zbog ne-
ispuwewa “zadatog” ciqa
ili gubitka voqene osobe,
tako, mogu se pojaviti tuga,
utu~enost, neraspolo`ewe,
bezvoqnost, razdra`qi-
vost, nezadovoqstvo, nespo-
sobnost za rad, dru`ewe,
nedostatak smeha... To su,
me|utim, samo razli~iti
poreme}aji raspolo`ewa i
emotivnosti, ali danas je
moderno re~i da je takav
~ovek u depresiji, ali ni-
kako i da mu je potrebna
stru~na pomo}.

- Pojmu depresije pripi-
suju se razli~ita stawa.
Jer, prihvatqivije je imati
depresiju, nego neki drugi
psihi~ki problem. Me|u-
tim, u smislu bolesti i to
veoma ozbiqne, depresija
podrazumeva tu`no raspo-
lo`ewe koje nije vezano za
spoqa{wi uzrok. Takvo
raspolo`ewe traje u vre-
menskom periodu neusagla-
{enom sa razlogom nastan-
ka depresije, a razlog je za-
pravo reakcija na gubitak
voqene osobe ili nekog ne-
ispuwenog ciqa - obja{wa-
va doktorka Ja{ovi}.

Danas se, na sre}u, depre-
sija uspe{no le~i , mada su
najefikasniji lekovi sku-
pi. Lekovi za depresiju od-
re|uju se prema klini~koj
slici depresije, obliku,
ali i prema ne`eqenim
dejstvima. Pacijentima
razli~itih starosnih gru-
pa daju se i odgovaraju}i
lekovi. Istina koju paci-
jenti, me|utim, prili~no
te{ko prihvataju je da le-
kove moraju da uzimaju do-
`ivotno ili najmawe bar
dve-tri godine, u zavisno-
sti od toga da li imaju ve-
liku depresivnu epizodu,
pate od manijakalne depre-
sije ili je re~ o melanho-
li~noj depresiji, karakte-

risti~noj za starije osobe.
U svakom slu~aju i u le~ewu
depresije se odmaklo, pa ta-
kve osobe, kada redovno
uzimaju terapiju i kada su
pod kontrolom lekara,
normalno rade i `ive...
Nisu to vi{e dremqive,
usporene osobe, izgubqe-
nih pogleda, bez snage da
ustanu iz kreveta i urade i
najmawu sitnicu za sebe.

Zanimqivo je, prime}uju
lekari, da se kod nas me|u
qudima iz unutra{wosti
ili onima sa ni`im zdrav-
stvenim obrazovawem, oso-
ba sa psihi~kim smetwama
lak{e prihvata, porodica
se vi{e brine, postoji bo-
qa komunikacija sa paci-
jentom. - [to su, me|utim,
qudi obrazovaniji, te`e
prihvataju osobu koja ima
neki psihi~ki problem u
svojoj blizini. Razlog je
neki ose}aj krivice, ka`e
doktorka Ja{ovi}.

Zanimqivo je da lekari
op{te prakse, kao i drugih
specijalnosti i kada pre-
poznaju depresiju ili psi-
hi~ke probleme da ne}e ti-
me da se bave. Razlog je strah
od potencijalne agresivno-
sti, koju je mogu}e o~ekiva-
ti kada nekome ko je do{ao
da tra`i uput za endokri-
nologa ili kardiologa ,
ka`ete da mu zapravo treba
- psihijatar.

Doktorka Ja{ovi}- Ga-
{i} ka`e da }e na{em sta-
novni{tvu, naro~ito mla-
dim qudima sa 25 godina,
na primer, biti potrebno
jo{ dosta vremena da se iz-
bore sa predrasudama i
stigmama, koje prate psi-
hi~ke probleme nekoga u
wihovoj blizini. Jer, mno-
go smo izgubili u sistemu
vrednosti. Ali, pomaka
ipak ima. �

Z.@.D.

BOLEST O KOJOJ SE NAJRADIJE ]UTI

Depresija kao sramota
� Profesor dr Miroslava Ja{ovi}- Ga{i}, neuropsihijatar: samo 18 procenata qu-
di se le~i od depresije � Qudi promene i 20 lekara raznih specijalnosti, dok se ne
otkrije ova maskirana bolest � I lekari spremni da pre}ute dijagnozu



JANUAR 2007 kWh BROJ 396

61

Oni koji su se iz centra
grada, gde je sve bilo na do-
hvat ruke, preselili u neko
udaqenije, tiho, ponekad
gotovo idili~no predgra|e,
napravili su dobar potez za
svoje zdravqe, pre svega sr-
ce. Naime, dugogodi{we
stanovawe u veoma bu~nim
gradskim ulicama faktor je
rizika za nastanak infark-
ta miokarda. 

To je jedan od zakqu~aka
studije lekara Instituta za
higijenu i ekologiju Medi-
cinskog fakulteta i Cen-
tra za le~ewe poreme}aja
arterijskog krvnog priti-
ska KCS. Istra`ivawe je
obuhvatilo 2.870 stanovni-

ka centra Beograda. Meren
je objektivni nivo buke,
ali su pacijenti odgovara-
li i na pitawe koliko im
buka zagor~ava `ivot. Na-
ravno, najva`niji deo re-
zultata su dobijeni podaci
o medicinski dokumentova-
nom infarktu tokom borav-
ka na odre|enoj adresi, pa
je analiza svega toga ukaza-
la na znatno povi{en ri-
zik za infarkt onih koji su
du`e od 10 godina `iveli u
ulicama sa nivoom buke ve-
}im od 76 decibela, u odno-
su na one koji su `iveli u
mirnijim uslovima, gde je
nivo buke mawi od 65 deci-
bela. �

I buka vodi u infarkt
KARDIOLOGIJA

Strah od starosti
ANDROLOGIJA

Pred strahom od staro-
sti zadrhti i najhrabriji
mu{karac, ma koliko se
trudi da ne pri~a o tome.
Bore se ne mogu sakriti,
kosa se prore|uje, a i sna-
ga posustaje: svesni su da
vi{e ne mogu da guraju ko-
la kilometar-dva... Najve-
}i strah mu{karca od sta-
rosti, naravno, krije se u
pitawu koliko dugo }e mu
biti uspe{an seksualan
`ivot.

Savremena medicina je
surovo sru{ila jednu du-
go ~uvanu tvr|avu, istra-
`ivawima kojima je do-
kazala da i mu{karci
ulaze u klimaks, odnosno
andropauzu, kada seksual-
nost, odnosno libido po-

lako po~iwe da slabi.
Mu{karci razli~ito re-
guju. Ima onih koji dignu
ruke, sednu pred televi-
zor i te{e se hranom i
pivom. Oni, uvek borbe-
ni, po~iwu aktivno da se
bave sportom, kupuju sob-
ne bicikle i trena`ere,
tr~e, treniraju, paze na
ishranu, trude se da `ive
zdravo. 

Andropauzu, stawe mu-
{kog organizma kada do-
lazi do burnih hormon-
skih promena zbog kojih
slabi i libido, odnosno
seksualna mo} se smawuje,
opisao je jo{ u 18. veku
londonski lekar dr Hu-
per. Napisao je re~enicu
koja je u{la u “mu{ke bu-

kvare” svih vremena i na
svim kontinentima : “an-
dropauza je bolest kod ko-
je se stawe popravqa kada
u `ivot mu{karca u|e no-
va `ena”.

Medicina je dr Hupera
ipak, prevazi{la. Ot-
kriveni su mnogi horm-
onski preparati, koji da-
nas savremenom mu{kar-
cu poma`e da se izbori sa
svim tim problemima i
produ`e mladost. 

Andropauza kod mu{ka-
raca ne sti`e preko no-
}i, iznenada, kao {to `e-
nu iznenadi izostanak
menstruacije i zausta-
vqawe hormona. Priroda
je prema mu{karcu bila
vi{e blagonaklona: pad

potencije ide postepeno,
a neke nevoqe poput nesa-
nice, nervoze, bezvoqno-
sti, depresije ili ~ak pe-
simizma, mu{karac }e
pre dovesti u vezu sa po-
slom, obavezama, proble-
mima, a ne sa svojim godi-
nama i hormonima.

Istina je da mu{karac
mo`e postati otac i u {e-
zdesetim ili ~ak osamde-
setim godinama, na raspo-
lagawu ima razne prepa-
rate. Ove lekove, svakako,
treba da uzima tek posle
konsultacija sa specija-
listima andrologije, naj-
~e{}e lekarima urolozi-
ma ili internistima. �

Z.@.D.

Stent zamewuje kateter
UROLOGIJA

Pacijenti koji su, zbog
razli~itih urolo{kih pro-
blema, bili osu|eni na do-
`ivotno no{ewe katetera i
kod nas odnedavno mogu da
dobiju specijalne savremene
urolo{ke stentove, odnosno
proteze. Takvi stentovi se
koriste kod su`ewa mokra}-
nih kanala, kao posledice
zapaqenskih procesa, zatim
kod povreda ili posle hi-
rur{kih zahvata. Stentovi
mogu da se upotrebe i kod bo-

lesti prostate, kao {to su
adenomi kao dobro}udno
uve}awe, odnosno kod raka.
Naro~ito su korisni za qu-
de koji imaju te{ka sr~ana,
plu}na ili neurolo{ka obo-
qewa i ne mogu da se podvrg-
nu klasi~noj operaciji pro-
state. Re~ je ~esto o pacijen-
tima osu|enim na no{ewe
stalnog katetera i koji ima-
ju lo{ kvalitet `ivota.

Urolo{ke proteze napra-
vqene su od specijalnih ma-
terijala u vidu cev~ice koja
se ubaci na mesto su`ewa u
mokra}ni kanal i time se
pacijentima omogu}ava
normalno mokrewe i zna~aj-
no poboq{ava kvalitet `i-
vota. Klini~ki centar Sr-
bije je prva zdravstvena usta-
nova u kojoj su kod nas ugra-
|eni novi stentovi. Opera-
cije se rade u lokalnoj ane-
steziji. �
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Ka`u da je Qubu Po-
povi}a, svetskog
slikara i Vaqevca
“povukao” Pikaso

po zemqa~koj liniji, narav-
no vaqevskoj. Pikaso je da-
kle Vaqevac. 

Milovan Gli{i}, Vaqe-
vac, prvi je prevodio Lava
Tolstoja, pa je, po poznatoj
dobroti i skromnosti i
Tolstoj Vaqevac. Samim tim
je i Nikola Tesla Vaqevac,
jelte, kad je Vaqevo imalo
struju pre Pariza. 

Vaqevac je titula, odliko-
vawe, biraj. 

Kad neko vaqa on je, moli-
}emo, iz Vaqeva. 

Neki opet misle da je Va-
qevo od (H)Vaqeno.

Ovo je deo besede pesnika
Branislava Petrovi}a, pri-
likom primawa jedne od na-
grada (1983) koju su mu Va-
qevci dali. Umeo je moj pri-
jateq Brana da i kada zahva-
quje, pecne a da to ne boli. 

On je, elem, dao jedno sati-
ri~no obja{wewe nastanka
imena grada, do~im je drugi
moj prijateq, tako|e pesnik,
ali pravi Vaqevac, Petar
Paji}, imao druga~iji pri-
stup:
“Svi smo mi odnekud do{li
u ovo mesto/ Svaqao se na-
rod preko ovih bregova;
Iz Crne Gore, iz Bosne, Her-
cegovine/ iz Like, iz Dalma-
cije/ Svaqao se pa od Svaqe-
va, eto Vaqeva.”

Tre}i pesnik, Milovan
Vitezovi}, rodom tu iz bli-
zine, iz Kosjeri}a, stihovi-
ma je opisao da je Vaqevo do-
bilo ime po vaqaricama na
obalama Gradca i Kolubare.
(Za one koji ne znaju, vaqa-
rice su nekada, pored vode-
nica obi~no, koriste}i vo-
deni pogon vaqale vunu, ra-
zne vunene stvari, vaqahu
sukna, vaqahu {ubare i zara-
|iva{e pare.) Milovan mi je
pri~ao da sebe smatra Va-
qevcem.

A ~etvrti pesnik, koji mi

nije ni drug, ni rod ni po-
moz bog, a nije ni Vaqevac,
ipak je vezao svoje ime za ovaj
grad, a i on za wega. To je
Matija Be}kovi}, koji je bio
u~enik Vaqevske gimnazije,
gde je upoznao Veru Pavqa-
dosku, tako|e gimnazijalku,
svoju veliku qubav koju je
opevao u ~uvenoj poemi.  A
druga poema (Kad do|e{ u
bilo koji grad) i vaqevska je
i Verina: 

Kad do|e{ u bilo koji grad/
A u bilo koji grad se dolazi
vrlo kasno/ Kad do|e{ vrlo
kasno u bilo koji grad/ Ako
taj grad slu~ajno bude Vaqe-
vo/ Gde sam i ja do{ao/ Do}i
}e{ putem kojim si morao
do}i/ Koji pre tebe nije po-
stojao/ Nego se s tobom ro-
dio...

Kako sam krenuo, reklo bi
se da u Vaqevu nema nikoga
drugoga, do pesnika i onih
koji ih vole. (A Desanku
Maksimovi} ni pomenuo jo{
nisam...)

Nije ba{ tako, jer Vaqevo
je takav grad, sa takvim qu-
dima, da ~ega god se dohvati
to izraste u veliko i zname-
nito, pa bi se samo o tome
jednom naduga~ko propove-
dati moglo.

Eto, na primer, ~uvena je
vaqevska rakija. Devet jezi-
ka govori! Xabe ovi tamo ne-
ki udaraju u etikete i na zvo-
na, pla}aju reklame, izla`u
po sajmovima i po svetu, pro-
bijaju se, kad je dovoqno  re-
}i samo: vaqevska, pa je od-

mah platiti koliko seqak
tra`i. Kakvi brendovi, ka-
kvi bakra~i.

Ili recimo - duvan ~var-
ci.  Gde to ima moli}u lepo
da su ~varci patentirani u
Zavodu za intelektualnu svo-
jinu (www.yupat.sv.gov.yu) u
Beogradu? Ma ne u Beogradu,
ve} bilo gde na svetu?! Nema.
A to je patentirao Vaqevac
Slavan Bato~anin (52) jo{ u
maju 2004. godine. Nije tajna
da se najboqi duvan ~varci
prave od masnih debelih,
starijih krma~a. Slanina
se se~e na vlakna, 7-8 sati se
kuva u velikom kazanu (ora-
niji) na tihoj vatri. Potom,
pr`ewem, ~varci dobijaju
takvu boju da ju je te{ko raz-
likovati od zlata. Zna se to,
ali xabe. Pravi duvan ~var-
ci prave se samo i iskqu~i-
vo u vaqevskom kraju. Zato
se prodaju i u Kini, Brazi-
lu, Americi, Kanadi, Ar-
gentini...

A istorija! Za to bi nam
trebalo mnogo kwiga da is-
pi{emo. Za ovu priliku, da
napomenem samo se~u knezo-
va na vaqevskom mostu pred
Prvi srpski ustanak. Gojko
Banovi}, novinar i urede-
nik Politike, 1953. je zapi-
sao: U zgradi dana{weg Mu-
zeja, gde je nekad bio turski
u}umut, videh podrum u kome
su le`ali, okovani lancima
Mehmed - age Fo~i}a, Alek-
sa Nenadovi} i Ilija Bir-
~anin. I setih se re~i {to je
Aleksa dovikivao iz podru-

ma svom bratu Jakovu od koga
je Fo~i} tra`io sto kesa
novca da bi knezove pustio:
Ne daj, Jakove, ne daj pare, ne
ostavqaj mi decu pod dugom
da robuju. On }e i novac uze-
ti i nas ise}i. 

To je onaj nadqudski mo-
ral kojima je Vaqevo u smrt
gledalo i u na{em drugom
vostaniju. 

Prota Mateja Nenadovi}
i Jakov Nenadovi} su sin i
brat pose~enog kneza Alek-
se. Prota je bio i prvi srp-
ski diplomata, kao i osni-
va~ i predsednik prve srpske
vlade, Praviteqstvuju{}eg
sovjeta, dok je wegov stric
Jakov bio komandant vojske
zapadne Srbije, jedan od ka-
snijih predsednika vlade,
kao i prvi srpski ministar
unutra{wih poslova. I do
skora je jedan Vaqevac bio
ministar policije. To im,
izgleda, ide od ruke. 

U Prvom svetskom ratu u
Vaqevu je, izme|u ostalog,
bila ~uvena vojna bolnica
koju je opisao i Dobrica
]osi} u Vemenu smrti, gde
je, izme|u ostalih i Nade-
`da Petrovi}, slikarka (se-
stra Rastka Petrovi}a) bila
bolni~arka. 

U Drugom svetkom, u ovim
krajevima bio je razvijen i
~etni~ki i partizanski po-
kret, a koji je bio ja~i i ve-
}i, istori~ari i politi~a-
ri jo{ nisu razre{ili. Du-
go posle Drugog svetskog ra-
ta na brdu iznad Vaqeva uz-
dizao se spomenik Stjepanu
Filipovi}u, partizanu ko-
jeg su Nemci obesili u Va-
qevu 27. marta 1942. godine.
Tog dana, kao obele`je godi-
{wice demonstracija u Beo-
gradu, obe{eni su po dvojica
komunista u Vaqevu, Ubu i u

VAQEVO JE (H)VAQENO

Pesnici i ~varci
� Kako to da je Pikaso Vaqevac? � Partizani, ~etnici i spome-
nik Stjepanu Filipovi}u � Vaqevska rakija devet jezika govori 

Spomenik 
vojvodi Mi{i}u
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Obrenovcu. Spomenik Stje-
panu Filipovi}u sa uzdig-
nutim pesnicama, bio je i
simbol Vaqeva. Kada se na
ekskurzije i{lo po tada-
{woj Jugoslaviji, |aci koji
su dolazili u ovaj grad oba-
vezno su odlazili na brdo
gde je spomenik jer je to bilo
i izletni~ko mesto. Mislio
sam da tog spomenika vi{e
nema. Ali, na sre}u - ostao je
~itav. I daqe dr`i uzdignu-
te pesnice, samo {to na we-
ga danas malo ko obra}a pa-
`wu. 

Danas su vi{e u modi cr-
kve, manastiri i sredwove-
kovni podvi`nici. Vaqevo
ih ima toliko da bi komotno
mogao biti centar mana-
stirskog ili crkvenog turi-
zma. U sadejstvu sa seoskim
turizmom, eto crkavice za
osiroma{eni narod koji se
decenijama hranio gotovo
samo na jednu cuclu: na “Kru-
{ik”. A “Kru{ik” je, kao
{to se zna, propao poput i
ostalih giganata na{e slav-
ne privrede. 

Vaqevo, elem, ima u gradu
Hram pokrova Presvete Bo-
gorodice, podignut 1838. go-
dine, po nalogu Milo{a
Obrenovi}a. Poneo je ime
kapele koja se nalazila uz
vaqevski dvor Jevrema
Obrenovi}a, tada{weg za-
povednika Vaqevske i [a-
ba~ke nahije.

Na Novom grobqu u Vaqe-
vu, 1935. godine, izgra|en je
hram posve}en Pravednom
Lazaru. Wegovi zadu`bina-
ri su bili bra}a Go|evci,
onovremeni ugledni indu-
strijalci i trgovci, a  od
1992. godine Vaqevci grade
svoj novi hram na u{~u Grad-
ca u Kolubaru, nedaleko od
mesta gde je u sredwem veku

postojala crkva. Novi va-
qevski hram, posve}en Hri-
stovom Vaskrsewu, po veli-
~ini je drugi u Srbiji. Duga-
~ak je 46, {irok 24, a visok
40 metara i mo}i }e da pri-
mi oko hiqadu vernika. We-
gov temeq, osve{tao je pa-
trijarh Pavle na Vaskrs
1995. godine. 

Ali to nije sve. U Novom
nasequ, 2000. godine bra}a
Vuji}, uspe{ni vaqevski
privrednici, podigli su cr-
kvu posve}enu Svetom veli-
komu~eniku Georgiju. Ima
li vernika za toliko crka-
va? Grad je sedi{te Arhije-
rejskog namesni{tva vaqev-
skog, a podeqeno je na 14 pa-
rohija.

To je {to se crkava i hra-
mova ti~e, a manastiri... Le-
li}i, Pustiwa, Jovawa, ]e-
lije... 

Po zimi i smetovima nije
se moglo pri}i nigde nego u
Leli}e, gde je na mestu gde je
bila crkva seoska, podignut
manastir. Put je bio proho-
dan, a u rukama voza~a Elek-
trodistribucije Vaqevo
Milutina Savi}a (58) sigur-
nost na putu zagarantovana.  

Odluku o pretvarawu le-
li}kog parohijskog hrama u

manastir Leli} pro~itao je
episkop zvorni~kotuzlan-
ski Vasilije, 12. maja 1996.
godine. Tog dana Leli} je
obele`avao dvostruki jubi-
lej: 40 godina od upokojewa
vladike Nikolaja i pet go-
dina od prenosa wegovih mo-
{tiju iz Amerike u Srbiju.
Sve~ana sveta liturgija je
obavqena u manastirskom
dvori{tu, u prisustvu 6.000
vernika. Svetu liturgiju je
vr{io Wegova svetost pa-
trijarh Srpski g. Pavle sa
brojnim episkopima. 

Xez festival i Te{war-
ske ve~eri su priredbe po
kojima je Vaqevo, tako|e, po-
znato {irom Srbije,  pa i
{ire. 

Vaqevo, Kolubara deli na
stari i novi deo. Stari je na
desnoj obali i zove se Te-
{war. Podignut je tokom de-
vetnaestog veka, a i danas su
umnogome o~uvane ku}e toga
doba. I danas ovde ima obu-
}ara, {najdera, kova~a, vo-
skara, sajxija, kafanica sa
po tri-~etiri stola, ali i
butika i kafi}a. Leti (od
11. do 19. avgusta), od 1987.
pozornica je kulturnih zbi-
vawa. 

A kako je nastao xez

festival? Anegdota glasi
ovako: 

U hotelu “Narcis” jedne
ve~eri sedi Jovan Maqoko-
vi} sa nekoliko svojih pri-
jateqa. Potpuno udubqeni u
razgovor, ne prime}uju nerv-
oznog konobara koji ho}e da
primi poruxbinu. Naposlet-
ku, iznerviran, podi`e glas,
na {ta mu se Brka Xet, unese
u lice izgovaraju}i istorij-
sku re~enicu: ^ove~e, dal si
ti normalan! Kakvo pi}e, jel
ti vidi{ da organizujemo
xez - festival! 

Verovatno ne znaju}i u
{ta se upu{taju, Jova Maqo-
kovi}, Nik{a, Vasa Brada i
Voja ]ora svoje najsmelije
snove poverili su Domu kul-
ture, a  gradski oci su na{li
razumevawa, i - eto... 

Vaqevo je okru`eno pla-
ninama. Maqen, Povlen,
Medvednik... Najpoznatije
su Div~abere. To je visora-
van na Maqenu (nepunih 40
kilometara od Vaqeva) pre-
puna blagih i zatalasanih
bre`uqaka i visova, izuzet-
ne pitomine i gotovo netak-
nutog mira. 

Za seoski turizam prepo-
ru~uju se Leli}. Po}uta,
Stave, Taor, Kamenica, i
Brankovina u kojoj su ro|eni
i sahraweni znameniti Ne-
nadovi}i i pesnikiwa De-
sanka Maksimovi}. Ali, ve-
rujte, nema mesta u kojem bi
se turista razo~arao. To su
jo{ sela u kojima ima `ivih
vodenica, izvora koji {apu-
}u ispod kamenova, stolet-
nih hrastova, bistrih poto-
ka, ~vornovatih seqaka meke
du{e i zabra|anih staramaj-
ki koje u furuni peku lepi-
we i deci pri~aju bajke. �

Slobodan Stoji}evi}

Na mestu gde je nekada bilo jezero i hidrocentrala, danas je
Elektrodistribucija Vaqevo. Na stara vremena podse}a jo{ ge-
nerator u dvori{tu koji li~i na neku modernu skulpturu. ED Va-
qeva pokriva jo{ Ub, Ose~inu i Mionicu, a zapo{qava gotovo 250
qudi. Za poslove koje su obavezni da obavqaju, to je malo.

Zoran Nikoli} (50), diplomirani elektro in`ewer, direktor
je ove Distribucije od 2001. - [ta je osobeno kod nas u odnosu na
druge? Pa... ni{ta. Ista nas muke more, evo kao i ovo danas.

A to danas bili su prekidi struje u mnogim selima, zbog ne-
vremena. Ekipe su na terenu, izve{taji pristi`u neprestano.
Stawe je ipak - {to bi u vojsci rekli - redovno. Komandant  mo-
ra da ostane na polo`aju, a ja sam predat u ruke {armantnoj Ju-
lijani Maksimovi}, zadu`enoj za odnose sa javno{}u, kao i Mi-
lutinu Savi}u, voza~u. 

Distribucija Vaqevo: Stawe redovno Zoran Nikoli}, direktor 
Elektrodistribucije Vaqevo

Bir~aninova ulica 
- “Vaqevska Knez Mihailova”

Vaqevska 
gimnazija
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